
DIARI DE SESSIONS DEL

PLE
DEL PARLAMENT DE LES ILLES BALEARS

DL. PM. 770-1987 Fq.Con.núm. 33/27 XI legislatura Any 2024 Núm. 59

 

Presidència
del Sr. Gabriel Le Senne i Presedo

Sessió celebrada dia 17 de desembre de 2024 

Lloc de celebració: Seu del Parlament

SUMARI

I. PREGUNTES:

1) RGE núm. 17763/24, presentada pel diputat Sr. Sergio Rodríguez i Farré, del Grup Parlamentari VOX, relativa a drets de les dones
musulmanes. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3187

2) RGE núm. 17770/24, presentada per la diputada Sra. Carol Marquès i Portella, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a polítiques
d’habitatge. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3188

3) RGE núm. 17767/24, presentada pel diputat Sr. Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a transport
públic. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3189

4) RGE núm. 17768/24, presentada pel diputat Sr. Damià Borràs i Barber, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a aprovació dels
pressuposts del Consell de Menorca.. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3191

5) RGE núm. 17765/24, presentada per la diputada Sra. Joana Gomila i Lluch, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a targeta sanitària
preferent. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3193

6) RGE núm. 17769/24, presentada pel diputat Sr. Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a Llei de memòria
democràtica. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3194

 



3186 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 59 / 17 de desembre de 2024 

7) RGE núm. 17772/24, presentada per la diputada Sra. Patricia Gómez i Picard, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a gestió
de l’empresa GSAIB. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3196

8) RGE núm. 17771/24, presentada per la diputada Sra. Irantzu Fernández i Prieto, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
compromisos amb l’àrea de salut d’Eivissa. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3197

9) RGE núm. 17774/24, presentada per la diputada Sra. Pilar Costa i Serra, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a crisi política
en el Consell de Formentera. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3199

10) RGE núm. 17773/24, presentada pel diputat Sr. Llorenç Pou i Garcias, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a Mesa per la
sostenibilitat. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3201

11) RGE núm. 17762/24, presentada per la diputada Sra. María José Verdú i Torres, del Grup Parlamentari VOX, relativa a accés al
servei d’al·lergologia d’Eivissa, de Menorca i de Formentera. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3202

12) RGE núm. 17775/24, presentada per la diputada Sra. Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a foment
de la llengua catalana. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3203

13) RGE núm. 17776/24, presentada per la diputada Sra. Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
estabilitat a les institucions.. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3204

14) RGE núm. 17777/24, presentada pel diputat Sr. Marc Pons i Pons, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a retirada dels
pressuposts del 2025. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3206

15) RGE núm. 17760/24, presentada per la diputada Sra. Cristina Gómez i Estévez, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a democràcia
i drets humans.. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3208

16) RGE núm. 17766/24, presentada pel diputat Sr. Lluís Enric Apesteguia i Ripoll, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa
a nova etapa. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3209

17) RGE núm. 17764/24, presentada per la diputada Sra. Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup Parlamentari VOX, relativa a bilingüisme
real a les aules. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3210

18) RGE núm. 17778/24, presentada pel diputat Sr. Iago Negueruela i Vázquez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a situació
actual. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3212

II. INTERPEL·LACIÓ RGE núm. 4997/23, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a política general en matèria de
comerç. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3213

III. MOCIÓ RGE núm. 17628/24, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa als efectes que el canvi climàtic provoca sobre
el sector primari a les Illes Balears, derivada del debat de la Interpel·lació RGE núm. 6152/23.. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3219

IV. Debat i votació sobre la convalidació o la derogació del Decret llei 5/2024, de 13 de desembre, pel qual es modifiquen diverses
normes de l’ordenament jurídic de les Illes Balears en matèria d’espais naturals, foment, agricultura, educació, ocupació pública,
turisme, urbanisme i habitatge (RGE núm. 17779/24). . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3225

V. Debat i la votació sobre la convalidació o la derogació del Decret llei 6/2024, de 13 de desembre, de mesures urgents per a la
protecció de les persones i béns en les zones inundables de la comunitat autònoma de les Illes Balears (RGE núm. 17780/24). 3241

VI. Debat i votació del dictamen de la Comissió d’Assumptes Institucionals i Generals de la Proposició de llei RGE núm.
5317/24, de derogació de la Llei 2/2018, de 13 d’abril, de memòria i reconeixement democràtics de les Illes Balears. . . . . . . . 3251

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 59 / 17 de desembre de 2024 3187

EL SR. PRESIDENT:

Bon dia, senyors i senyores diputades. Vamos a comenzar
por el primer punto del orden del día, preguntas con solicitud
de respuesta oral ante el Pleno...

(Remor de veus)

Un poquito de silencio, por favor. 

I.1) Pregunta RGE núm. 17763/24, presentada pel
diputat Sr. Sergio Rodríguez i Farré, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a drets de les dones
musulmanes.

La primera pregunta es la RGE núm. 17763/24, que formula
Sergio Rodríguez, del Grupo VOX. Tiene la palabra.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Buenos días. Gracias, Sr. Presidente. Sra. Cirer, ¿qué
medidas está tomando su conselleria para la protección de los
derechos de las mujeres musulmanas?

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cirer, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltes gràcies, Sr. Le Senne. Molt bon dia, senyores i
senyors diputats. Gràcies, Sr. Rodríguez, per la seva pregunta
i permeti’m que dediqui aquests primers minuts de la meva
resposta a un record a Rosario Díaz, víctima de la violència
masclista el passat dimarts a Palma, quan ja havíem acabat la
nostra sessió del Parlament.

(Alguns aplaudiments)

Per a ella el nostre record i per a la seva família el més
sentit condol.

Quant a la seva pregunta, Sr. Rodríguez, les mesures de la
nostra conselleria per a la protecció dels drets de les dones
musulmanes són, com no pot ser d'altra manera, les mateixes
que per a la resta de dones, no fem cap distinció per raó de
religió.

Tal com diu l’article 14 de la Constitució Espanyola, tots
som iguals davant la llei, sense que hi pugui haver cap tipus de
discriminació per raó de naixement, raça, sexe, religió, opinió
o qualsevol altre tipus de condició o circumstància personal o
social. És per això mateix que les mesures que s'impulsen des
de l'IBDona o des de qualsevol de les direccions generals de la
nostra conselleria van dirigides a totes les dones d'aquestes
illes, ja que la igualtat és un dret fonamental. Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Rodríguez, tiene la palabra.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. Permítanme que yo también tenga
un recuerdo para el hombre asesinado en Marratxí por su pareja
hombre.

(Alguns aplaudiments)

Me dice usted, Sra. Cirer, ... me ha dicho usted, Sra. Cirer,
lo que yo esperaba que me dijera, evidentemente, que la
protección de los derechos de las mujeres musulmanas es el
mismo para cualquier otra mujer. Usted y yo nos conocemos
desde hace mucho tiempo, desde el instituto, si no recuerdo
mal, y sé que es usted una buena persona. Por eso le he hecho
esta pregunta. Las niñas musulmanas son aleccionadas desde
que nacen. Desde que nacen les hacen interiorizar que esa
sumisión total y absoluta que tienen a los varones es intrínseca
a su religión, cosa que no es cierta. No es que practiquen una
religión, es que se les están imponiendo prácticas más propias
de la Edad Media.

Cuando alguna vez los colegios visitan este parlamento, y
yo veo con ese calor a esas niñas musulmanas que llevan la
cabeza tapada, pero no es que lleven la cabeza tapada, manga
larga, falda larga, por debajo un pantalón hasta los tobillos,
mientras que el resto de sus compañeras van en tirantes, ¿cree
usted realmente que lo hacen voluntariamente?, ¿de verdad lo
cree?, ¿cree que esa sumisión a la que se ven sometidas
primero a sus padres y luego a sus maridos es una sumisión
voluntaria? Ya no hablemos de aquellas mujeres del África
negra que, curiosamente, cuando cumplen la pubertad viajan a
África y vuelven aquí mutiladas. 

Hace falta discriminación, una discriminación positiva, en
este caso, una discriminación que les diga a esas mujeres que
desde el mismo momento que tienen un pie en este país tienen,
como usted bien ha dicho, exactamente los mismos derechos
que el resto de las mujeres. Son un colectivo especial y
vulnerable y como tal hay que tratarlo. Ahí sí que hay que hacer
una diferenciación, porque si no, estaremos negando una
realidad. Y ahora no me estoy refiriendo a que me moleste la
inmigración legal, ilegal o de ningún otro tipo. Me molesta y
me preocupa profundamente el trato machista y discriminatorio
que sufren las mujeres musulmanas en este país. 

Gracias, Sr. Presidente.

(Algun aplaudiment) 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cirer, té la paraula. 

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltes gràcies, Sr. Le Senne. Miri, el nostre lloc, i sabem
on volen estar i sabem quin és el nostre lloc com a govern, és
estar devora les dones, devora totes les dones. Les polítiques
que impulsa aquest govern i les que impulsa a través de
l'IBDona, polítiques transversals per ajudar les dones, és estar
devora totes les dones que viuen a la nostra comunitat.
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L’IBDona no s'aturarà de fer feina, ni deixarà de fer plans, ni
deixarà de fer formació ni deixarà de fer conscienciació per a
totes i cadascuna de les dones i, com li he dit, atenent la
Constitució Espanyola estarem devora les dones sense fer cap
distinció per raça ni per condició ni per pensament ni per res.

Les polítiques de dona són transversals i, per això, és
important que es faci una bona feina des d'Educació -perquè hi
ha una bona feina des d'Educació-, on es poden detectar les
problemàtiques que vostè apuntava i es poden combatre amb
polítiques coordinades. Es pot fer des de Sanitat -perquè les
polítiques de dona també es poden fer des de Sanitat- on es
detecten punts i dificultats allà on ens podem trobar, i s'ha de
fer sempre des d’una política transversal de cooperació amb
totes les conselleries. No ho pot fer ni un institut tot sol ni una
conselleria tota sola...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

... però també li he de dir que, sense cap excepció, aquest
govern està devora totes i  cadascuna de les dones venguin d’on
han vingut...

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

... i que visquin a la nostra comunitat.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Cirer.

(Alguns aplaudiments)

I.2) Pregunta RGE núm. 17770/24, presentada per la
diputada Sra. Carol Marquès i Portella, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a polítiques d’habitatge.

Pasamos a la segunda pregunta, RGE núm. 17770/24, que
formula Carol Marquès, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Gràcies, Sr. President. El passat divendres vàrem veure la
Sra. Prohens com reclamava la derogació de la llei estatal pel
dret a l'habitatge, perquè considera que no dóna solucions als
problemes d'habitatge que patim a les Illes Balears. 

Sr. Mateo, hauria estat bé que vostè abans li hagués explicat
a la presidenta que és molt difícil que aquesta llei ens aporti
solucions si des del seu govern es neguen, des del primer dia,
a implementar cap de les mesures...

(Alguns aplaudiments)

... que preveu per fer front realment a l’emergència residencial.
Perquè si miram què està passant als municipis de Catalunya
que han estat declarats com a zones tensades veurem que per
segon trimestre consecutiu els preus han baixat i ja són un 1%
més baixos que en el mateix període de l'any passat, i a
Barcelona fins a un 3%.

Sr. Mateo, per què rebutgen des d'aquest govern les
polítiques d'habitatge que funcionen?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Muchas gracias, Sr. Presidente. Señoras y señores
diputadas, muy buenos días a todos. Sra. Marquès, bueno, para
empezar, el resultado de sus ocho años de gobierno con falta de
políticas efectivas y falta de gestión, lo que sólo han dejado
aquí, aquí, en Illes Balears, es menos oferta y precios
disparados en el mercado de la vivienda. Esto es lo que ha
encontrado.

Este gobierno sí que ha puesto en marcha, desde el primer
momento, políticas valientes para hacer frente a este problema
que nos ocupa y que nos preocupa, y ésta seguirá siendo
nuestra hoja de ruta. Vamos a seguir trabajando en medidas
para aumentar la oferta de la vivienda a precios asequibles para
los ciudadanos de Balears. 

Muchísimas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Marquès, té la paraula.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Gràcies, Sr. President. La realitat és que vostès critiquen i
es neguen a aplicar la llei estatal d'habitatge, mentre les seves
accions fan que la situació a Balears empitjori cada dia. El
problema no és la llei, els problemes són vostès. I mentre a
Catalunya els preus baixen, aquí ens hem posicionat com la
comunitat autònoma amb la mensualitat de lloguer residencial
més cara de tot l'Estat, amb una pujada d'un 15,71% respecte
del mateix període de l'any passat. I el lloguer d'habitacions,
única opció per a moltes persones i fins i tot famílies senceres,
només el darrer any ha pujat un 21,5%. Sí, una altra vegada la
comunitat autònoma on més puja durant el darrer any.

(Alguns aplaudiments) 

La realitat és que des que vostès governen s'han convertit en
líders absoluts en l’increment del preu de l’habitatge, un
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lideratge molt decebedor. No creuen que el que s'ha de derogar
ja són les seves polítiques d'habitatge que en un any i mig
encara no han donat cap resultat per millorar la situació? Tot el
contrari, només han aconseguit empitjorar-la i fomentar, encara
més, l'especulació del mercat immobiliari. 

Ni una nova promoció d’HPO, ni un habitatge de preu
limitat, ni tan sols funciona el seu programa estrella Lloguer
Segur, que l'acaben de posar en marxa i ja s'ha estrellat i ara, a
més, sense pressupost per tirar-lo endavant. 

(Alguns aplaudiments)

Sr. Mateo, és hora de posar-se a fer feina per als ciutadans,
de donar-los respostes, les respostes que demanden i que es
mereixen...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

... començant per declarar aquestes illes com a zones tensades
i aplicant les diverses mesures que contemplen les lleis
d'habitatge estatal i autonòmica. Potser així, sí tindríem
solucions.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sr. Mateo, tiene la palabra. 

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Gracias, Sr. Presidente. Mire, Sra. Marquès, que intenten
dar lecciones después de sus ocho años de nada en política de
vivienda...

(Alguns aplaudiments)

... resultaría cómico si no nos encontráramos en la situación en
la que nos encontramos. 

Este gobierno no cree en la Ley de vivienda del Gobierno
de Sánchez. Numerosos informes de expertos demuestran que
lo que ha hecho es perjudicar el mercado de la vivienda y
empeorar todavía más la situación. Limitar los precios del
alquiler no ha funcionado ni en España ni en otras ciudades o
países como Berlín, San Francisco, París... -hablamos de
Francia, Alemania, Países Bajos...- el resultado ha sido
disminución de la oferta y no reducción de la demanda.

La medida de control de precios en Cataluña no está siendo
una excepción, no se engañen: la levísima contención de
precios ha venido acompañada de una clara reducción de la
oferta; la firma de nuevos contratos de alquiler en Cataluña se
ha hundido un 17%...

(Remor de veus)

Otro dato más reciente, otro dato más reciente,...

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

... otro dato más reciente... -sí, sí, sonrían, por favor, sonrían
por favor-, durante el tercer trimestre del año, en Barcelona,
por primera vez en la serie histórica, por primera vez, a
excepción del periodo COVID, se han cancelado más contratos
de los que se han firmado, o sea, un saldo negativo de menos
58, ¡enhorabuena!, un 16,2 menos contratos que el mismo
período del año pasado.

Y miren, miren, “Largas colas en Barcelona para alquilar un
piso de 50 metros por 1.000 euros”, titular de la vanguardia del
pasado 4 de diciembre, ¿es esta la política que funciona, es
esta?

En este gobierno no confiamos en estas políticas,
trabajamos en otras medidas y programas para conseguir
aumentar la oferta y disminución de precios con ese plan de
choque con el que conseguiremos 7.000 viviendas: a través del
Decreto ley de emergencia, Construir per Llogar, Lloguer
Segur, y el trabajo del IBAVI. Además, trabajamos desde el
Govern en una nueva ley de vivienda, mejora de la concesión
y gestión de ayudas al alquiler, al acceso de la hipoteca y la
rehabilitación energética.

En definitiva,...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

..., esta es nuestra hoja de ruta y este es el compromiso que este
gobierno adquirió con los ciudadanos de Balears.

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.3) Pregunta RGE núm. 17767/24, presentada pel
diputat Sr. Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, relativa a transport públic.

Pasamos a la pregunta RGE núm.17767/24, que formula
Ferran Rosa, del Grupo MÉS per Mallorca, té la paraula. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, Sr. Le Senne. Molt bon dia, Sr. Mateo,
d’aquí a 15 dies començarem el 2025 i ho farem amb els
mateixos serveis de tren que tenim avui, ni millors freqüències
ni horaris fins a la mitja nit en dies feiners, ni tampoc les nits de
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caps de setmana, res de res. Han anunciat noves concessions
per als busos interurbans, però què passa amb el tren?

Fa un any i mig que prometen millors freqüències de tren,
però millores no n’hem vistes pràcticament cap, els trens
segueixen anant plens com a sardines, la gent no hi cap, hi està
incòmoda i n'hi ha que, fins i tot, s’acuben. I davant d'això ens
diuen que ens hi hem d'acostumar, perquè això passa a totes
bandes, però que no ens preocupem que, a partir del gener,
anirem un poc més amples perquè tornarem pagar per pujar a
un tren, res de nous horaris, res de millores, res de contractar
nous maquinistes, que tornem pagar per anar en tren, a veure si
així qualcú agafa el cotxe.

Per això li hem demanat, Sr. Mateo, quines mesures pensa
prendre el 2025 per millorar els serveis de tren i que reduïm la
saturació en el transport públic?

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Sí, muchas gracias, Sr. Presidente. Sr. Rosa, además de las
mejoras en las que venimos trabajando, además, desde el inicio
de la legislatura, le aseguro que uno de nuestros objetivos es el
refuerzo, el reforzar los servicios para ofrecer un mejor servicio
y un mejor servicio, tanto por parte de Serveis Ferroviaris de
Mallorca, del tren, como también por parte de los autobuses
TIB en la isla, también, de Mallorca, y en esa línea vamos a
continuar trabajando sin lugar a dudas.

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Rosa, té la paraula.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies. Sr. Mateo, quines mesures concretes? La
cosa és fàcil, els trens van plens i/o posen trens més llargs o
posen més trens, però vostès ni una cosa ni l'altra, l’única
aposta que tenen vostès és que hi hagi menys gent, perquè
comencin a cobrar per fer servir el transport públic...

(Alguns aplaudiments)

..., a veure si així agafen el cotxe. És el món al revés amb
vostès, en lloc de fomentar que la gent empri el transport
públic, el que volen és que la gent deixi d’emprar-lo, vull dir,
és completament inaudit que el conseller de Mobilitat plantegi
això.

A partir de dia 1, els usuaris tendran 60 euros manco a les
seves butxaques, i quines millores concretes veurem? Cap ni
una, Sr. Mateo, perquè no hi ha maquinista. I avui vostè fa un
any que votava en contra d'augmentar la plantilla de
maquinistes a SFM, avui fa un any; som a 17 de desembre, ens
havien promès nous horaris i tampoc no els tenim, i no els
tenim avui, no els tendrem demà i no els tendrem tampoc
durant tot el 2025, perquè no hi ha maquinistes, no hi ha
maquinistes, Sr. Mateo.

SFM necessita com, a mínim, 25 maquinistes més per
ampliar i millorar les freqüències, 25, que són les esmenes que
li férem l'any passat i enguany als pressuposts, i vostè avui
publica al BOIB l'oferta pública d'ocupació d’SFM per a l'any
que ve: sap quants maquinistes contracten, Sr. Mateo? Un, un
maquinista per a tot l'any que ve! En un any i mig...

(Alguns aplaudiments)

... han estat capaços de contractar un maquinista i en necessiten
25. Per tant, ja li ho dic: no podran augmentar les freqüències,
no les podran millorar, és paper banyat tot el que ens venen, Sr.
Mateo.

Jo li dic, amb els doblers que s'han gastat en pintar de color
blau-PP els trens d’SFM podrien contractar 10 maquinistes
més...

(Remor de veus)

Jo no sé si als seus socis els preocupa molt que els trens
siguin de color blau, però ja li dic que als usuaris del tren ens
és completament igual si els trens són blaus, verds o blancs, el
que volem és que els trens vagin en hora, tenir millors serveis
i, a poder ser, no haver d’empènyer per entrar.

(Alguns aplaudiments)

Deixin de perdre el temps i els doblers en dolls i se centrin
a millorar els serveis, Sr. Mateo.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Gracias, Sr. Presidente. Sr. Rosa, lo veo muy preocupado
por los colores, necesita, a lo mejor, una sesión de color,
terapia, y lo asocia a cosas que a lo mejor no van por ahí...

(Remor de veus)

..., no sé..., si esa es su máxima preocupación, bueno, bueno.

Bien, somos conscientes de la situación que han tenido que
vivir los usuarios del tren durante estos últimos días, e insisto:
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trabajamos para poder garantizar esta mejora en este terreno,
no le quepa ninguna duda. Sabemos que el problema no viene
de hace un año, aún así, desde el inicio de legislatura, venimos
trabajando, insisto, en diferentes mejoras del servicio para
lograr un transporte de mayor calidad.

Este govern ya ha trabajado en la mejora del servicio de
tren: en lo que respecta al tren y metro, con la incorporación de
cinco nuevos trenes y el refuerzo del metro de la UIB en horas
punta, una de las principales demandas.

También hemos reforzado el servicio de tren durante todos
los fines de semana de diciembre y hasta el 5 de enero,
coincidiendo con la cabalgata de Reyes. Y se están preparando
también nuevos servicios especiales para las fiestas, como ya
se hizo el año pasado y como se ha hecho durante todo el año,
con servicios especiales para diferentes eventos y verbenas.

Y esperamos que pronto pueda empezar a operar la línea de
metro de la UIB hasta el Parc Bit. Aún así, somos conscientes
de que es necesario contar con más maquinistas, un problema
histórico que usted sabe, y que nos permitirá mejorar, mejorar
frecuencias, añadir servicios nocturnos, fines de semana y
vigilias de festivos, somos conscientes de ello.

Y, por otro lado, quisiera destacar también el refuerzo que
hemos implementado en los autobuses interurbanos del TIB,
con mejora de frecuencias y horarios para la temporada de
verano y también todo el invierno.

Además, ahora damos un salto importante en la
modificación de los contratos de las concesiones, que permitirá
una mejora significativa que traducirá en novedades, como este
mismo mes la línea del AeroTib para conectar diversos núcleos
de población residente en la zona de Calvià con el aeropuerto
durante la temporada baja. Y todo esto teniendo en cuenta el
aumento de usuarios.

Insisto, seguimos trabajando para mejorar el servicio, el
mantenimiento, las instalaciones y mejorar y proporcionar a los
usuarios un transporte más seguro.

Muchísimas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Mateo.

(Alguns aplaudiments)

I.4) Pregunta RGE núm. 17768/24, presentada pel
diputat Sr. Damià Borràs i Barber, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a aprovació dels pressuposts del Consell
de Menorca.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 17768/24, que formula
Damià Borràs, del Grupo Socialista, tiene la palabra. 

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Gràcies, president. Bon dia, vicepresident, amb el seu
habitual to amenaçant, vostè solia bravejar que faria un decret

llei cada any, tot i que no crec que a hores d'ara encara en
tingui ganes, ni de fer decrets llei de simplificació, ni
d'amenaçar. 

(Alguns aplaudiments)

El Consell de Menorca es troba en una situació semblant,
després d'haver hagut de prorrogar els pressuposts de l'any
passat, ara ni s'atreveix a dur-los a aprovació.

Sr. Costa, el Sr. Vilafranca i vostè comparteixen ideologia
i comparteixen maneres, van de sobrats per la política i amb la
seva incapacitat pel diàleg i amb la seva negligència, han passat
tots dos, i sense solució de retorn, de ser campions absoluts de
la prepotència a ser la imatge més evident de la impotència.

Quina valoració en fa que el Consell de Menorca hagi
suspès sine die l’aprovació dels pressuposts?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, té la paraula.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, president. I gràcies, Sr. Borràs, per la seva
pregunta. Bé, li he de dir que, en primer lloc, no entenc massa
bé que em plantegi aquesta pregunta, dirigir aquesta pregunta
al Govern de les Illes Balears quan és una situació que es
produeix exclusivament al Consell Insular de Menorca, no ho
entenc massa bé. Per tant, no sé què té a veure el control de les
nostres competències i la nostra acció de govern amb la
pregunta que em fa.

Els assumptes que siguin competència del Consell Insular
de Menorca jo crec que els haurien de demanar a Menorca, o
és que vostès no confien en el representant del Partit Socialista
en el Consell Insular de Menorca i prefereixen fer la pregunta
aquí, al Govern de les Illes Balears?

(Alguns aplaudiments)

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Borràs, té la paraula.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Segueix fent..., supòs que vostè sap d'on ve el principal
finançament dels consells, supòs que ho deu saber.

(Alguns aplaudiments)

L’any passat, l'any passat, “pensaba que teníamos un
pacto”, recorda, es van salvar vostès gràcies a una formidable
baixada de pantalons davant VOX. Però ara, després del

 

https://web.parlamentib.es/repositori/publicacions/11/bopibs/bopib-11-071.pdf#page=116


3192 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 59 / 17 de desembre de 2024 

monstre decret llei que han engendrat i amb els pressuposts
interruptus, ja no els queden més calçons polítics que arriar-se.
Han acabat per encallar en l’enfangat de VOX...

(Remor de veus)

... com du encallat el president del Consell de Menorca des del
primer dia, no ha fet res més en un any i mig que encallar
conflictes, com ara el dels bombers, i prorrogar coses,
prorrogar pressuposts, les concessions de transport, les ajudes
a entitats.

Amb la seva impotència crònica, el Sr. Vilafranca ha hagut
de prorrogar moltes polítiques en les quals no creu, unes
polítiques, però, que són les que va votar la majoria de
persones a les darreres eleccions perquè el govern del Consell
és legítim, no ho discutesc, ben legítim, no ho discuteix ningú,
però la majoria de gent a Menorca va votar esquerres i, açò,
vostès ho haurien de tenir molt present, ben present, sobretot
ara que la presidenta per justificar la seva fugida cap endavant
s'omple la boca a totes hores de la seva majoria social. 

I així, mentre vostès bravegen de pactes socials, meses de
diàleg i misteriosos comitès d'experts que no coneix ningú,
s'han carregat vostès amb el seu decret llei de simplificació
administrativa l’òrgan consultiu de persones de reconegut
prestigi vinculat a la Reserva de Biosfera. 

La prepotència, conseller, vicepresident, és molt mala de
curar i el diàleg i la humilitat són l'única teràpia coneguda. 

Vostès han triat i vostès han perdut, amb tantes línies
vermelles com la presidenta diu que vol marcar...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

... no aconseguiran res més que construir-se el seu propi
laberint, acabaran (...) perduts en el laberint de la seva
desesperació, Sra. Presidenta,...

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies,...

EL SR. BORRÀS I BARBER:

..., presoners de la seva trampa, com sempre...

EL SR. PRESIDENT:

... se li ha acabat el temps.

(Alguns aplaudiments)

Sr. Costa, té la paraula. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, president. Miri, els menorquins varen votar dretes
i per això el Partit Popular governa i vostès són a l’oposició,...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... faltaria més, faltaria més!

Miri, Sr. Borràs, el Consell Insular de Menorca,
efectivament, ha funcionat amb uns pressuposts prorrogats el
2024, però hem vist com s'han fet modificacions de crèdit
suficients com per impulsar tots els projectes previstos amb un
programa de canvi com és el programa del Partit Popular. Ja li
ho he dit: el Partit Popular governa i vostès són a l'oposició. 

Des de les millores en la gestió del cicle de l'aigua fins a
avanços en sostenibilitat, benestar social o mobilitat, això és el
que s’ha fet en el Consell Insular de Menorca. Per tant, a
Menorca funcionar amb un pressupost prorrogat no ha estat un
impediment per aplicar les polítiques del canvi que els
menorquins varen demanar. S'han fet modificacions de crèdit
suficients, ja li ho dic, per transformar un pressupost
d'esquerres amb un pressupost del canvi, amb un pressupost del
Partit Popular...

(Remor de veus)

... i això a vostès no els hauria de sorprendre...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

... De fet, aquesta mateixa pregunta que m'ha fet la podria
formular el Sr. Pepe Mercadal, diputat nacional del Partit
Socialista, al Sr. Sánchez que durant dos anys encara no hem
vist ni un sol pressupost...

(Alguns aplaudiments i aldarull)

... des de l’inici de la legislatura i ens vénen vostès a donar
lliçons. Faci el favor, Sr. Borràs! No s’ha aprovat per part del
Govern central ni el sostre de despesa, Sr. Borràs, perquè l'any
passat no es varen presentar els pressuposts...

(Remor de veus)

... al Govern central, ni s'han presentat enguany,...

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio, per favor.
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EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

... no sabem ni quan els presentaran. 

Pel que fa al Govern, ja li ho dic, assegurarem totes les
inversions a Menorca, no en tengui vostè cap dubte;
assegurarem el 6 milions...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

... d'euros de conveni de carreteres. Sr. Borràs, només li puc dir
que la pròrroga d’un pressupost no impedeix governar d’acord
al programa de govern. Gràcies.

(Alguns aplaudiments) 

I.5) Pregunta RGE núm. 17765/24, presentada per la
diputada Sra. Joana Gomila i Lluch, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa a targeta sanitària preferent.

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a la pregunta RGE núm. 17765/24, que formula
Joana Gomila, del Grupo Mixto. Té la paraula. 

(Remor de veus)

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, president, bon dia...

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio, per favor... Silencio, por favor. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Bon dia, diputats i diputades. Bon dia, Sra. Consellera. El
passat 20 de febrer, MÉS per Menorca va presentar una PNL
en aquest parlament per demanar que s'impulsàs urgentment la
targeta sanitària preferent i va ser aprovada per unanimitat
d’aquest parlament. Per tant, vol dir que hi ha la voluntat, en
principi, del Parlament, per fer-ho. 

El passat mes de maig vaig fer una pregunta escrita a la seva
conselleria..., que vostè em va convidar... en què demanava si
tenien interès o no a implementar-la, i la resposta va ser que hi
estaven fent feina. Açò el mes de maig. Després al setembre ho
vaig tornar a demanar i no se’m va contestar. Per tant, no sé a
quin punt ho tenen. I, mentrestant, els possibles usuaris
d'aquestes targetes tenen la sensació que l’ib-salut els ha deixat,
no els considera, i que els ha deixat -per dir-ho de qualque
manera- de la mà de Déu.

I és per açò que li vull demanar, Sra. Consellera, si té
interès a implementar aquesta targeta sanitària preferent per a
persones amb fragilitat relacional.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra. 

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias, Sr. Presidente. Buenos días, señoras y señores
diputados. Buenos días, Sra. Gomila. Mire, como bien sabe, la
Ley 5/2003, de 4 de abril, de salud de las Illes Balears, recoge
el conjunto de derechos y deberes que ostentan los ciudadanos
de las Illes Balears y hace especial énfasis en que las
administraciones sanitarias debemos ofrecer una atención y un
trato individualizado y adecuado a las condiciones individuales
y familiares de los usuarios. 

En este sentido, desde la Conselleria de Salud llevamos un
año trabajando en definir e implementar un proyecto de
accesibilidad y acompañamiento denominado “Entén-me”, que
será una realidad en los próximos meses y del que se
beneficiarán alrededor de 30.000 usuarios de las Illes Balears. 

El objetivo del programa “Entén-me” es mejorar la
accesibilidad en el entorno sanitario, así como el
acompañamiento para las personas con alta fragilidad
relacional que precisan de unas necesidades de comunicación
y atenciones personalizadas, y también se pretenden coordinar
las esperas para las citas para acortar... de tal manera que el
espacio dentro del centro sanitario sea el menor posible,
evitando la desorientación y la ansiedad que padecen las
personas cuando se encuentran en estos entornos que no les
resultan familiares.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gomila, té la paraula. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, president. No he acabat d'entendre, Sra.
Consellera, si és que no implementaran la targeta i aquest canvi
de la targeta serà un programa o que el programa dur inclosa la
targeta, que esper que sigui el segon, sincerament, perquè
realment fa una setmana, de fet representants de TA a Menorca
posaven un poc en entredit el fet que tenien aquesta sensació
que l’ib-salut no tenia intenció de posar-ho en marxa. Vostè -
com molt bé ha dit- sap tant o més que jo de la importància de
poder-la implementar sobretot per a persones amb demència,
per a persones amb trastorns de conducta o bé per a persones
autistes que -com sap- tenen unes característiques que els costa
molt poder estar molta estona esperant a les sales d'espera, o bé
necessiten estar acompanyats quan tenen una hospitalització,
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que necessiten també tenir una quietud determinada per poder
dur a terme les seves necessitats. 

Per tant, és molt important que aquesta targeta s'implementi
el més prest possible, però no tingui dubte que els usuaris o els
possibles usuaris li ho agrairien.

Per tant, demanaríem, Sra. Consellera, que ara sí, és ver...,
vull dir, li donaré un altre marge de confiança, esperem que...
no esperem un any més a tornar-se a posar açò en marxa. Per
tant, vostè em diu que en dos mesos açò estarà en marxa, per
tant, li donaré aquest marge de confiança perquè els usuaris
necessiten que s'implementi aquesta targeta, perquè necessiten
poder evitar aquestes llargues esperes o les esperes als centres,
perquè necessiten tenir consultes a vegades presencials...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

... o que siguin més curtes en el temps i, per tant, li don aquest
marge, esper que sí, que aquesta vegada sigui cert i si no, li ho
tornaré demanar perquè ho implementin.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Sí, Sra.  Gomila, a lo mejor no me he explicado bien, pero
dentro de ese programa está la tarjeta, ¿no? Como le decía,
durante todo este año hemos estado trabajando con
profesionales de diferentes áreas, con asociaciones de
pacientes. Lo que se ha hecho también ha sido dimensionar
correctamente cuál era la situación. Parecía que inicialmente
era un servicio a 4.000 usuarios, y este gobierno lo ampliará a
30.000 personas, que son los que realmente lo necesitan. 

Durante este tiempo se han definido los circuitos, se ha
hecho una interconexión de los sistemas de información clínica
de tal manera que cuando los profesionales reciban a estos
pacientes con necesidades especiales les saltará una señal de
alarma sabiendo que se encuentran ante esta situación, y
también se ha diseñado un plan de comunicación y una
campaña publicitaria para difundir estos servicios tanto a
usuarios como a familiares como a profesionales. 

Pensamos que el proyecto pueda estar totalmente finalizado
en el mes de marzo y de esa manera este gobierno dará un paso
más para ofrecer una atención más personalizada, dando
respuesta a las necesidades particulares de los pacientes con
fragilidad relacional. 

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.6) Pregunta RGE núm. 17769/24, presentada pel
diputat Sr. Omar Lamin i Abeidi, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a Llei de memòria democràtica.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 17769/24, que formula
Omar Lamin, del Grupo Socialista. Tiene la palabra.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Gràcies, president. Bon dia, consellera. La gent d'aquesta
terra té el dret a la memòria, i aquest parlament i aquest govern
també tenen un deure inexcusable de preservar-la i de
promoure-la. És un deure amb totes aquelles persones que
varen ser perseguides, empresonades, torturades i assassinades
per defensar la democràcia i la llibertat, i també amb les
generacions futures. I és que entendre i recordar els errors del
passat és essencial per evitar que tornin a repetir-se. 

Avui podem dir amb orgull que evitarem que la Llei de
memòria democràtica sigui fulminada.

(Alguns aplaudiments)

Gràcies al compromís i a la responsabilitat de les forces
progressistes i a la lluita incansable de la societat civil frenam
un retrocés imperdonable en la defensa dels drets humans. I no
perquè la Sra. Prohens hi cregui, ni el PP, sinó que s'abstenen,
no per convicció, sinó per pura necessitat de resoldre i
d'arreglar els seus propis desgavells. 

És hora que el PP torni als grans consensos. És l'hora de
deixar de mercadejar amb els drets humans i la dignitat
col·lectiva. Per això, Sra. Consellera, com pensa desenvolupar
aquesta llei? 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Estarellas, té la paraula. 

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Gràcies, Sr. President, bon dia. Bon dia, Sr. Lamin. A
veure, podem tenir diferents apreciacions en el
desenvolupament de la Llei de memòria democràtica, però
aquest govern, des del primer minut, ha fet feina pels temes de
memòria. Hi havia un projecte d'inversió,  vostè sap que estava
aprovat. A més, li he de dir, les dues lleis no distingien
pràcticament què es fa amb una i què es fa amb l’altra. Dins el
projecte d'inversió que tenim de recuperació de persones
desaparegudes durant la Guerra Civil i el franquisme hi ha
actuacions que se solen donar a ambdues lleis. Per tant, això
fèiem i això continuarem fent. 

(Alguns aplaudiments)

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202417769


DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 59 / 17 de desembre de 2024 3195

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Lamin, té la paraula.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Sra. Consellera, els fets són que vostès ni l'han complida ni
l'han executada. I no sé per què, si vostè no s’ha llegit la llei,
perquè dir que la Llei de fosses i la Llei de memòria són el
mateix... no, no són el mateix. Són dues lleis...

(Alguns aplaudiments)

... igual d’importants que es complementen, però totes dues
necessàries.

Però, Sra. Consellera, nosaltres seguirem aquí i exigirem a
Marga Prohens que atengui d'una vegada per totes les entitats
memorialistes, a les quals té abandonades; que reactivi els
espais de participació; que posi en marxa ja el Pla -el cinquè
pla- de fosses. I és que la memòria no és negociable i no
permetrem que aquesta llei quedi en paper banyat. Necessitam
accions concretes, recursos suficients i, sobretot, compromís
polític. 

Li hem de demanar que deixin de fer seves les dèries de
VOX, perquè han demostrat el menyspreu més absolut per la
democràcia i pels valors més bàsics. I és que no permetrem
tampoc que el silenci i la mentida sepultin la veritat i la justícia.
Mai, mai no ens hi trobaran. Per les víctimes, per les seves
famílies, per la dignitat col·lectiva no permetrem ni una passa
enrere...

(Alguns aplaudiments)

... perquè defensar la memòria és defensar la justícia, la
democràcia i, sobretot...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

... la millor eina per construir un futur lliure d'oblit i de foscor.
Perquè, Sra. Prohens -que avui no hi és, entenem que aquest
tema no li interessa en absolut- els drets no són herències, són
lluites...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Lamin, em sap greu, s'ha acabat el temps. 

(Alguns aplaudiments)

Sra. Estarellas, té la paraula. 

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, Sr. President. M'agrada que ens insti el V
Pla de fosses quan nosaltres ja l’hem anunciat. Vull dir, això ja
diu totalment la demagògia que fan des d’allà amb els temes
com volen. 

(Alguns aplaudiments)

Li dic, Sr. Lamin, crec que vostè m’ha fet no sé si vuit o
nou preguntes sobre aquest tema i a mi m’agrada perquè he
anat actualitzant en el moment que érem i no fa falta que li vagi
dient, per exemple, hem continuat amb les pedres de la
memòria, que vostè dirà el que vulgui, però no hi caben dins la
Llei de fosses, són dins la Llei de memòria. 

Vull dir, volen fer aquí un, no sé, un exercici, no sé, de
demagògia pura o que ens obliguen que nosaltres no complim
amb la memòria, ... No, disculpi, hi havia una llei, nosaltres
l'estam desenvolupant. Vaig reunir la comissió de la Llei de
memòria que pràcticament, i vostès ho saben, eren els mateixos
el de la Comissió de la Llei de memòria que la..., ara no, ara
resulta que..., i tot això heretat del que hi havia i de la manera
de funcionar. Per suposat, sempre de la mà dels tècnics que han
triat les associacions memorialistes, només faltaria, i de la seva
mà. 

Per tant, així continuarem fent feina en el que nosaltres
allà..., que creim. Precisament, en això creim i en això estam
fent feina. A partir d'aquí, si tan preocupat està, preocupi’s un
poquet més de com desenvolupen els seus compromisos a
l'Estat. M'agradaria que ho fes, perquè fa dos anys que ens
prometen tota una sèrie d'actuacions que ni arriben, la qual cosa
a mi em du a pensar que molta ideologia i molt poca feina. No,
disculpi, és que no tenen ni una pàgina web, és que no hi ha
gens d’informació de les passes que fa comptes fer el
ministeri...

(Remor de veus)

..., no, ja que els preocupa tant. Nosaltres aquí estam fent
feina...

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio, por favor.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

... ningú no ens pot dir que no complim amb els compromisos
en aquesta terra amb les persones desaparegudes, amb la
dignitat de les persones que varen ser represaliades. Que ens ho
diguin que no complim...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor. 
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LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

... però ja que estan tan preocupats, preocupin-se també perquè
necessitam la cama del Govern central per acabada de tancar,
crec jo, tot un procés que necessita aquesta terra.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies.

I.7) Pregunta RGE núm. 17772/24, presentada per la
diputada Sra. Patricia Gómez i Picard, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a gestió de l’empresa
GSAIB.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 17772/24, que formula
Patricia Gómez, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Gracias, presidente. Bon dia a tothom. Bon dia, diputats i
diputades, membres del Govern. Sra. Consellera, per al govern
progressista una de les fites més importants de les passades
legislatures va ser internalitzar el transport sanitari creant
l'empresa pública GSAIB, sent pioners a tot Espanya. Realment
important, 900 professionals en formen part, professionals
altament qualificats, implicats, motivats i amb moltíssim de
compromís.

En les darreres setmanes de la gestió de GSAIB coneixem
que el gerent té un sou superior a la resta de gerents, ...

(Alguns aplaudiments)

... que el seu immediat superior, el director general, es puja el
sou al voltant de 25.000 euros en un any i mig. Mentrestant els
tècnics d'emergències ocupen els carrers cansats de no tenir
respostes. Més sous per als directius i més conflictes. A quins
favors respon, Sra.  Consellera? 

Cit textualment: “el comité de empresa denuncia la falta de
diálogo, dejadez, desidia, pasividad y desfachatez que
soportan los trabajadores por parte de la empresa y la poca
implicación por parte del ib-salut”. I ahir als mitjans:
“demandan a GSAIB y a un exdirigente de VOX en Palma por
echar a un sindicalista”. Bastant greu. I acaba el dia sense tenir
acord al TAMIB. 

Està vostè satisfeta de la gestió al GSAIB?

Gràcies, president.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra. 

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias, Sr. Presidente. Bueno, Sra. Gómez, yo voy a dar
explicaciones aquí de la situación que dejó usted por la mala
gestión de su gobierno...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... que llevamos meses intentando resolver. 

Nos encontramos una empresa que no cumplía con su
propio convenio colectivo, un convenio negociado por su
gobierno y firmado en febrero del 2023. Adquirieron
compromisos que nunca cumplieron, 4 millones de euros a los
que ha tenido que hacer frente este gobierno. Tampoco pagaron
la deuda horaria de los trabajadores durante el 2023.
Tampoco..., hablamos de vehículos de GSAIB, vehículos de
GSAIB que nos ha dejado una flota con una antigüedad de
ocho años con la consiguiente acumulación de kilometraje que
provocaba constantes averías. El nuevo contrato de renting ya
permitirá renovar toda la flota. Y por último, desde GSAIB
también se ha alcanzado un acuerdo para ayudas de acción
social, que tampoco estaba. 

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gómez, té la paraula.

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Gracias, presidente. Sra. García, este gobierno tiene un
máster hecho en la poca capacidad de resolución de
conflictos...

(Alguns aplaudiments)

... desde que empezó el gobierno y cada vez muestran, porque
es que es una detrás de otra, absoluta incapacidad para resolver
conflictos. 

El concurso de transporte estaba en marcha y ustedes lo
dejaron desierto...

(Remor de veus)

... y, ¿por qué será, Sra. Consellera, que usted tiene conflictos
y en nuestro gobierno no hubo jamás una manifestación de los
técnicos en la calle?

(Alguns aplaudiments i aldarull)

Ayer al TAMIB el ib-salut ni siquiera acudió. Al TAMIB
el ib-salut, que estaba convocado en tiempo y forma, no acudió,
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Sra. Consellera. ¿Hay mayor desprecio que no presentarse al
TAMIB...

(Alguns aplaudiments)

... para poder resolver un conflicto de los trabajadores?,
¿piensan reclasificar a los profesionales?, ¿piensan
reconocerles la categoría de sanitarios -porque lo son- a todos
los trabajadores o acaso piensan en volver a privatizar el
servicio? Porque eso es lo que probablemente están pensando.

(Alguns aplaudiments)

Y ahora...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando.

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

... va a hacer lo que hace siempre, seguir haciendo oposición a
la oposición, meterse conmigo todo lo que quiera, pero los
trabajadores están esperando su respuesta, Sra. Consellera.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Bueno, a ver, Sra. Gómez. yo no me meto con usted,... lo
que reclama,...

(Remor de veus)

... me metería, en todo caso, con su gestión; lo que reclama, una
parte de los trabajadores de GSAIB, y lo sabe bien, son los
conductores de ambulancia del transporte sanitario
programado, es que se considere como personal sanitario. Y
esta decisión está basada en un informe del servicio jurídico del
Servicio de Salud, que es el que cataloga las plazas C2
dependientes del GSAIB, lo debería de saber usted -lo debería
de saber.

Ese documento dice que “Los técnicos de emergencia
sanitaria que tienen como titulación grado medio de formación
profesional dentro de la rama sanitaria, y utilizan y hacen
funciones en el transporte programado urgente, son personal
sanitario. En cambio, que los técnicos de transporte sanitario no
urgente que tienen un certificado de profesionalidad, no se les
puede considerar profesión sanitaria.” Es su gobierno el que
utilizó este criterio, no es el mio, es su gobierno, lo hemos
mantenido, sí, señora.

Y, a pesar de ello, la Gerencia de GSAIB ya ha manifestado
la voluntad de continuar con las conversaciones con el comité
de empresa para llegar a una solución dentro de los parámetros
fijados por la ley, naturalmente.

Sra. Gómez, como verá, GSAIB queda lejos ahora de los
tiempos en los que se ponía la gestión en manos de una
administrativa, pagando productividades que harían sonrojar a
cualquiera. O la persona que usted comenta de este
profesional...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando, por favor.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

..., auxiliar administrativo, 73.000 euros de sueldo en el 2023...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

..., lejos de cuando la utilizaba como una empresa de
colocación.

Muchas gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

I.8) Pregunta RGE núm. 17771/24, presentada per la
diputada Sra. Irantzu Fernández i Prieto, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a compromisos amb l’àrea
de salut d’Eivissa.

Pasamos a la octava pregunta RGE núm. 17771/24, que
formula Irantzu Fernández, del Grupo Socialista, tiene la
palabra. 

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sr. President. Sra. García, amb nosaltres ja estam
acostumats que no tingui cap tipus d'humilitat, però estaria bé
que la tengués amb els treballadors de GSAIB, als quals ha
deixat abandonats, que porten un any i mig intentant parlar amb
vostè...

(Alguns aplaudiments)

... i que no aconsegueixen, i que tenen un gerent que sí que a
vostè, a qui li assegura un parell de vots, però a ells no els fa
cap favor.

(Alguns aplaudiments)

A Eivissa, com passa a altres illes, amb altres especialitats
vàrem tenir durant un temps problemes per completar la
plantilla d'oncologia, i és ver que l'any passat, per alegria de
tots, aquesta plantilla es va completar. L'enhorabona,
consellera, estam molt contents de veritat!, però si algú li va dir
que amb això ja abastava, que podria viure de la renda durant
quatre anys, està molt equivocada!

(Alguns aplaudiments)
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Considera que ha complert ja tots els seus compromisos
amb Eivissa i per això ens ha deixat abandonats?

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra. 

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias, Sr. Presidente. Mire, Sra. Fernández, yo creo que
este gobierno ha demostrado con creces la implicación que
tiene en la salud de los ciudadanos del área de Eivissa y
Formentera. No nos dejaron solo oncología al descubierto, nos
dejaron servicios en la UCI, servicios como un páramo,
mientras que, encima, calificaban de excelente la atención
sanitaria que prestaban centenares de usuarios y profesionales,
ustedes, que dicen que nadie se les concentraba y que nunca
había manifestaciones, estaban denunciando la situación
precaria en que se ponía en riesgo la salud de los ciudadanos.

Sra. Fernández, a diferencia de su partido, este govern caerá
en la autocomplacencia y seguiremos aportando soluciones a
los retos que vayan surgiendo, ni miramos hacia otro lado ni
metemos la cabeza en un agujero para no enfrentarnos a la
realidad.

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Fernández, té la paraula.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Això que no amaguen el cap digui-ho als treballadors de
GSAIB que se n’aniran a la vaga perquè vostè no els contesta
ni tan sols els escrits que li envien.

(Alguns aplaudiments)

Des del principi de legislatura advertim que vostè, a les
ordres de la presidenta Prohens, només governa a cop de
titular. Jo n’hi donaré dos: “La FAFA afirma que la salut
mental infantil d'Eivissa està paralitzada” Li ho vaig dir a la
compareixença de pressuposts, vostè em va dir que no hi havia
cap problema, que ho solucionarien, que ja vindria algú de
Mallorca; la realitat és que passen setmanes i la Unitat de salut
infantojuvenil d'Eivissa segueix sense tenir cap psicòleg per
atendre els menors.

Per què, si sabien des del febrer que una professional
marxaria i una altra demanaria la baixa per maternitat, no van
començar aleshores a cercar un relleu? Com poden treure pit
del Programa de benestar emocional a les escoles, sabent que

deixen desemparats els menors ja diagnosticats? Se n'adona de
la hipocresia, veritat!

Un altre titular: “Casi 1.700 personas llevan más de un año
esperando cita en Can Misses”. Vaja amb la millora de les
llistes d'espera!...

(Alguns aplaudiments)

... “La práctica totalidad de quienes superan el año pendientes
de una cita de medicina especializada en la sanidad pública de
las islas, el 86,35% de los que esperan más de un año
corresponden a Eivissa”, vaja millora de les llistes d’espera!

Quin dia hem de començar a comptar ara per considerar que
les seves llistes d'espera milloren? La darrera vegada que li
vaig demanar em va dir que havia de començar a comptar des
d'un dia que vostè va fer una roda de premsa, perquè vostè ho
havia decidit així. Jo començaré a comptar des de cada vegada
que li deman per aquest tema; li puc dir que des de la darrera
vegada que li vaig demanar, hi ha 100 eivissencs més que
porten entre 6 i 12 mesos esperant que els vegi un especialista.

Consellera, deixi de congratular-se i comenci a fer feina.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, s’ha acabat el temps, Sra. Fernández.

(Alguns aplaudiments)

Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias, Sr. Presidente. Bueno, mire, le voy a recordar
alguna de las medidas que hemos puesto en marcha, porque que
oncología fuese deficitaria solo, es como... hay déficit en...,
hemos rellenado oncología, neumología, digestivo,
traumatología, neurología, urgencias y cardiología, todo eso era
un páramo, señora, un páramo.

(Alguns aplaudiments)

Las listas de espera las dejaron en los máximos históricos,
pero, además, sin profesionales, con lo cual lo primero ha sido
encontrar profesionales que pudieran hacer esas listas de
espera, y hoy se ha reducido un 10% y un 20% con relación a
un año.

Hemos invertido 5 millones de euros en renovación
tecnológica, hemos iniciado numerosos proyectos de
infraestructuras que han estado parados durante los 8 años que
han gobernado ustedes, y, además, hemos puesto en marcha el
centro de atención intermedia Ca Na Majora, otro titular, para
ofrecer una mejor prestación a los pacientes crónicos complejos
y crónicos avanzados, que tampoco fueron capaces de ponerlo.

Sra. Fernández, gestionar es solucionar las eventualidades
que aparezcan y esto es lo que hemos hecho en la Unidad de
salud mental infanto-juvenil, de la mano de la Dirección
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General de Salud Mental y de los Servicios de Psiquiatría,
hemos reforzado la unidad con psicólogos de otras áreas que ya
están pasando consulta. Hemos lanzado una convocatoria para
la contratación de dos psicólogos y, evidentemente, lanzaremos
otra para la de 5 profesionales más. Y, en caso de necesidad,
también habrá refuerzo presencial o telemático de los
psicólogos desde Mallorca.

Además, mantenemos una comunicación constante con el
Colegio de Psicólogos de las Illes Balears...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Mire, Sra. Fernández, a pesar de que todavía queda mucho
por hacer, debería ser honesta -que estamos en Navidades- y
reconocer que hoy la sanidad de las islas pitiusas es mejor que
la que dejó usted.

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, Sra. García, se ha acabado el tiempo.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

I.9) Pregunta RGE núm. 17774/24, presentada per la
diputada Sra. Pilar Costa i Serra, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a crisi política en el Consell de
Formentera.

Pasamos a la novena pregunta, la RGE núm. 17774/24, que
formula Pilar Costa, del Grupo Socialista, té la paraula. 

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sr. President. Bé, m'agradaria que les meves
primeres paraules fossin de condol per les vuit persones que
han mort aquest cap de setmana, quan varen naufragar amb
pastera, dues de les quals ja a l'illa de Formentera, per tant...

(Alguns aplaudiments)

... el nostre record per a elles.

I ara, Sra. Estarellas, després d'haver-ho provocat una crisi
política en el Govern de les Illes Balears, a Formentera aquest
cap de setmana també vèiem com el president de Formentera
deia: “Córdoba dice que Prohens le prometió que el PP de
Formentera no participaría en una moción de censura”. Però
hem sabut que el PP de Formentera no només ha firmat la
moció de censura, sinó que sembla ser que la votarà el dia 27
de desembre.

Sra. Consellera, estan vostès d'acord, des del Govern i des
del Partit Popular, amb aquest canvi de presidència al Consell
de Formentera?

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Estarellas, té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, Sr. President, moltes gràcies, Sra. Costa.
Per suposat, vull sumar-me el seu missatge de condol, no en
podria caber d'altra, només faltaria ara que el Govern d'Espanya
es posi un poc les piles en el tema de la consolidació de la ruta
que tenim... (...)

(Alguns aplaudiments)

... les màfies que provoquen aquests drames humans, perquè
això són drames humans.

Vegem, Sra. Costa, vostè em demana... crec que és la
segona vegada que em fa aquesta pregunta i li contestaré un
poc amb els mateixos termes. Aquí jo venc com a representant
del Govern, no tenc representació institucional dins el PP, i els
acords als quals s’arriben o els titulars que... que es facin als
diaris no sé si són... si concorden amb la realitat o no. 

Com a govern, què volem com a govern? Idò com a govern
volem la màxima estabilitat a totes les institucions, a totes,
començant per l'Estat i passant per la resta, perquè això és el bé
de tots els ciutadans. 

Llavors, no amagarem que hi ha una situació complicada
des de pràcticament l’inici de legislatura a Formentera i crec
que s'ha de trobar una solució. La solució passa per les mans
dels diferents grups polítics que tenen representació a
Formentera. I, bé, esper que es trobi la millor solució per
aconseguir aquesta estabilitat, ja li ho he dit, per al bé de tots
els formenterers.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Costa, té la paraula. 

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies. Paraules buides, Sra. Consellera. Vostès han tapat
les vergonyes polítiques del president de Formentera fins ara.
I ara, quan ja tenen l'aigua al coll, han de pactar amb l'esquerra
perquè nosaltres sí serem responsables.

Avui...

(Alguns aplaudiments)

... avui pacten amb l'esquerra aquí, al Parlament de les Illes
Balears per arreglar els desgavells que vostès mateixos han
creat; el 27 de desembre votaran amb l'esquerra per engegar el
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president de Formentera que vostès mateixos, per cert, varen
posar...

(Alguns aplaudiments)

... i que fins la setmana passada... fins la setmana passada varen
estar pressionant vostès mateixos al seu partit a Formentera
perquè no firmassin la moció, un partit, el Partit Popular a
Formentera, al qual vostès han creat una gestora i han engegat
a tots els seus dirigents. 

Però, com dic, el Partit Socialista serà responsable, sobretot
per la dignitat i la honestedat de Formentera, del seu consell,
però sobretot també perquè estan en joc els drets de la
ciutadania. 

El 27 de desembre Córdoba deixarà de ser president i
Marga Prohens passarà de tenir 26 diputats a tenir-ne 25 en
aquesta cambra, els mateixos que té l'esquerra. De les cinc
institucions en què varen començar a governar en un any, en
tenen tres en crisi: a Menorca sense pressupost, a Formentera
sense govern ni pressupost i al Govern sense pressupost i sense
rumb...

(Remor de veus)

Vostès pensaven que tenien un pacte, pensaven que tenien
un pressupost, pensaven que tenien uns socis, pensaven que
tenien un diputat de Formentera. Miri, menys pensar i més
treballar...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. COSTA I SERRA:

... per als ciutadans d’aquestes illes,...

(Alguns aplaudiments)

... però avui és un gran dia perquè la memòria històrica
continuarà a les Illes Balears.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Costa.

(Alguns aplaudiments)

Sra. Estarellas, té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, Sr. President. Bé, enhorabona, si tenen la
solució de Formentera l'haguessin pogut aplicar fa un any, si la
volen aplicar ara...

(Alguns aplaudiments)

... serà per les condicions que vostè vegi. Però, vaja, com a
govern... Bé, primer de tot, jo, el màxim respecte a tots els
diputats que han estat elegits i que formen part d'aquesta
cambra, inclòs el Sr. Córdoba.

A partir d'aquí li puc dir el que estam fent com a govern,
que crec que és la nostra responsabilitat, perquè crec que el
Govern, que és l’executiu, el que ha de fer és feina. I crec que
tenim un balanç molt positiu, malgrat la inestabilitat que hi
hagi... o que estigui havent al consell per part d’aquest govern,
que crec que és per això que ens varen triar els ciutadans, no
per venir aquí... de paraules buides -com vostè diu-, sinó per fer
feina, perquè això -com li dic- és responsabilitat de l’executiu. 

Formentera es beneficia d'una inversió de 20 milions
d'euros per part del Govern en infraestructures hidràuliques
durant aquesta legislatura, 9 milions per a la depuradora i els
dipòsits d'aigua, 11 milions a la millora de xarxa de sanejament
en els pròxims tres anys, diferents actuacions a les
dessaladores; des d'Educació un conveni de col·laboració per
a les obres de millora d'infraestructures educatives, 2 milions
d'euros per a l'ampliació de l’IES Marc Ferrer,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

... etc., convenis... noves instal·lacions de la base SAMU 061,
etcètera. 

Crec que aquesta és la responsabilitat del Govern, perquè
vàrem ser triats, aquest executiu,...

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies...

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

... vàrem formar aquest executiu...

EL SR. PRESIDENT: 

... Sra. Estarellas.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

... i estam responent...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

S’ha acabat el temps, em sap greu, gràcies.
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(Alguns aplaudiments)

I.10) Pregunta RGE núm. 17773/24, presentada pel
diputat Sr. Llorenç Pou i Garcias, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a Mesa per la sostenibilitat.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 17773/24, que formula
Llorenç Pou, del Grupo Socialista. Té la paraula. 

EL SR. POU I GARCÍAS:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, Sr. Costa. Vostè està
tan desnortat que avui sembla que ens vol vendre la idea que no
tenir pressuposts és una sort...

(Alguns aplaudiments)

M'imagín que vostè pensarà que al Sr. Vilafranca li ha tocat
la loteria, però, miri,...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... aquests dies vivim el trist espectacle que vostès culpin VOX
de tot el caos d'aquesta legislatura quan en realitat els vertaders
culpables de tot són vostès. I una manera fàcil de veure-ho és
que en les àrees de govern on VOX no té cap influència el caos
en la gestió es manifest. 

I li posaré el cas, l’exemple de la Mesa de sostenibilitat, on
totes les entitats socials se’n van quan van comprovant que
vostès no són capaços de complir la paraula que la mateixa
presidenta va fer. I li posaré tres exemples: la presidenta, per
donar credibilitat a la Mesa, es va comprometre a nomenar uns
experts, han passat set mesos i no sabem res dels experts. Era
un farol el tema dels experts, Sr. Costa?...

(Alguns aplaudiments)

Segon tema, la presidenta va fer un compromís ferm per la
sostenibilitat social i mediambiental, però resulta que a l’hora
de la veritat vostès tots els temes urbanístics no els han volgut
entrar a la mesa i del tema de l'habitatge, que supòs que el Sr.
Mateo està d'acord que és un tema important, vostès, per activa
i per passiva, no han volgut crear ni una sola mesa... ni un sol
grup a la mesa, i n’hi ha hagut dotze. Era un farol també el seu
tema de sostenibilitat?

I en darrer terme, Sr. Conseller, la presidenta es va
comprometre a introduir el tema de l’ITS a la mesa. Han passat
dos mesos, no en sabem res. El que sí sabem és que vostè es va
comprometre el gener a dur un decret llei sobre sostenibilitat.
És un farol també el seu compromís amb les entitats?

Em podria contestar aquestes tres preguntes perquè puguem
començar a jutjar si vostès creuen la paraula de la seva
presidenta? Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, té la paraula. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, president. Gràcies, Sr. Pou, per la seva pregunta.
Miri, ja li ho vaig dir la setmana passada, entenem que els inicis
d’aquesta metodologia, que és innovadora i pionera, pugui
suposar algunes dificultats,...

(Remor de veus)

... però el pacte per la sostenibilitat política i social a les Illes
Balears funciona i és més necessari que mai. Crec que això és
el que pensa la major part de les entitats, no sé vostès, però jo
crec que la major part de les entitats pensa que funciona i que
és més necessari que mai. 

Per això treballarem per arribar a un consens ampli entre
partits, associacions, entitats i el conjunt de la ciutadania de les
Illes Balears, que han fet més de 500 aportacions a propostes
perquè l'objectiu és claríssim: la transformació del model
econòmic de les Illes Balears, no és una opció, és una absoluta
necessitat.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pou, té la paraula.

EL SR. POU I GARCÍAS:

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Vicepresident, per segona
setmana, a vostè li passa amb la mesa exactament el mateix que
amb els pressuposts, no s'adona de res, vostè...

(Remor de veus)

... no sap vostè que les entitats han abandonat, la majoria, ja
han abandonat la mesa?

(Alguns aplaudiments)

I sap per què ho han fet? Ho estan fent perquè s'adonen que
vostès amb la mesa l'únic que volen és guanyar temps. El que
volen és intentar nedar sense banyar-se, perquè això és el que
fan quan vostès no són capaços de nomenar experts. És que
vostè creu que a part de vostè no hi ha més experts en aquestes
illes?

Això és el que estan fent vostès quan els temes d'urbanisme
o els temes mediambientals no els deixen tractar a la mesa; i
vostè, per segona setmana consecutiva, no és capaç aquí de
comprometre’s a dur l’ITS... a parlar-ne a la mesa perquè,
escolti, Sr. Costa, tenir un govern en minoria i en solitari...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya acabando, por favor.
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EL SR. POU I GARCÍAS:

... no és un drama, el que és un drama és tenir un govern amb
solitud d'idees i amb falta de lideratge social.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)  

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, té la paraula.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Miri, Sr. Pou, som conscients que vostès voldrien que el
pacte social i polític per la sostenibilitat fracassàs
estrepitosament, però li he de comunicar quan no ho
aconseguiran, Sr. Pou.

(Remor de veus)

Miri, ara han acabat ja totes les sessions presencials
d'aquesta primera fase de diagnosi i fins al 23 s’estarà en una
fase de priorització de factors determinants segons el seu
impacte a la viabilitat, la urgència i la contribució a la
sostenibilitat. 

Aquí, la fase 1 ja es podrà donar definitivament per acabada
i s'iniciarà la fase 2, que és la fase en què les propostes de
caràcter urgent i estratègic es podran posar damunt la taula.

Però, com és lògic, aquest govern ha d'actuar i actuarà amb
un primer paquet de mesures urgents per alleujar la congestió
turística que sofreixen els residents i per incrementar el seu
grau de benestar. La previsió és que el mes de febrer, no gener,
sinó el mes de febrer, puguem aprovar aquest primer decret
d’acord amb les principals necessitats urgents que s'hauran
establert als grups de treball de la mesa. 

Aprovarem mesures que aturin el creixement en volum i
comencin a canviar el patró de creixement que vostès varen
implantar en aquestes illes i que s’ha demostrat insostenible a
mig termini i a llarg termini. 

I sí, lamentam que algunes entitats hagin abandonat la mesa.
Esperam, de fet, que puguin tornar a la mesa i puguin fer les
seves contribucions en benefici del conjunt dels ciutadans de
les Illes Balears. És un pacte, la intenció del Govern de les Illes
Balears és que aquest pacte fructifiqui, que arribi a bon port,
amb vostès o sense vostès.

Gracias. 

(Alguns aplaudiments i petiot aldarull)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Silencio, por favor.

I.11) Pregunta RGE núm. 17762/24, presentada per la
diputada Sra. María José Verdú i Torres, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a accés al servei d’al·lergologia
d’Eivissa, de Menorca i de Formentera.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 17762/24, que formula
María José Verdú, del Grupo VOX. Tiene la palabra. 

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, presidente. Buenos días, Sra. García. En primer
lugar, quiero agradecerle y felicitarla por la creación del primer
instituto, del primer Servicio de Alergología de Baleares, un
logro significativo que cubre una necesidad histórica de nuestra
comunidad. 

Esta especialidad no solo es crucial para atender a los
ciudadanos que padecen alergias, sino que su implementación
en el sistema público de salud ayuda a reducir los costes
asociados al uso de servicios privados o desplazamientos a
otras comunidades autónomas. 

Sin embargo, aunque la incorporación de alergólogos al
Hospital Universitario Son Espases es un avance importante,
nos preocupa que la centralización de este servicio en 
Mallorca perpetúe las desigualdades asistenciales que han
afectado durante años a los residentes de Ibiza, Menorca y
Formentera. Como sabemos, el 30% de los ciudadanos de
Baleares padecen algún tipo de alergia, una tasa que supera la
media nacional. Esta situación no solo demanda un servicio
accesible, sino también estrategias concretas para garantizar
que ningún ciudadano sea desatendido. Por ejemplo, la Ley de
cohesión y calidad del Sistema Nacional de Salud establece el
acceso equitativo a los servicios médicos en todo el territorio.
Sin embargo, en este caso, los pacientes de las islas menores
aún enfrentan importantes barreras lógicas y económicas. 

Además, no debemos olvidar que esta falta de accesibilidad
puede tener consecuencias graves, como retrasos en
diagnósticos, tratamientos inadecuados y una mayor presión
sobre los servicios de urgencia. Es crucial que este avance no
genere problemas o sobrecostes para los ciudadanos de las Islas
Baleares. 

Entiendo que ese servicio está aún en fase inicial y que
supone un avance significativo para la comunidad, pero sería
importante conocer detalles más específicos sobre cómo se
piensa extender el servicio y el acceso a las otras islas. Por
ejemplo, si se han considerado consultas itinerantes o el uso de
herramientas de telemedicina para minimizar la carga de
desplazamientos. También sería útil saber si existe un
presupuesto asignado para cubrir los costes asociados al
transporte de pacientes y si hay un plan a medio plazo para
instalar unidades de apoyo a los hospitales de Ibiza, Menorca
o Formentera. 

Garantizar un acceso equitativo desde el principio es clave
para que este servicio cumpla con su propósito de atender a
toda la población de Baleares. Por eso yo le pregunto, ¿qué
medidas concretas se implementarán para garantizar que los
pacientes de Ibiza, Menorca y Formentera tengan acceso
equitativo al nuevo Servicio de Alergología sin tener que
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asumir costes adicionales o sufrir retrasos en su atención
médica? Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra. 

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias, Sr. Presidente. Buenos días, Sra. Verdú. Mire, hace
poco más de un..., en ese año este gobierno ha conseguido
dotar de personal y poner en marcha el primer Servicio de
Alergología de la comunidad autónoma. Era la única
comunidad en España que carecía de él y era una reclamación
histórica de los pacientes y una reclamación histórica de la
sociedad científica de Alergología.

(Alguns aplaudiments)

Un nuevo servicio que está ubicado en el Hospital
Universitario Son Espases, que como conoce es el de referencia
de toda la comunidad autónoma, y todo ello en un contexto de
déficit de profesionales y especialmente en aquellas
especialidades como alergología, que es una especialidad
bastante demandada. Por eso, tengo que decir que nos sentimos
tremendamente orgulloso de que el Servicio de Alergología de
Son Espases hoy cuente con cuatro especialistas para mejorar
en los diagnósticos, en los tratamientos y en el control de los
pacientes con alergias complejas, después de ocho años.

La voluntad y el empeño del Servicio de Salud es
incorporar un nuevo especialista, el quinto, para 2025, y
completar así el servicio, tal y como hemos hecho ya con otras
especialidades durante esta legislatura. El incremento de
profesionales permitirá reforzar la atención que actualmente se
presta a los pacientes con alergia en Menorca y en las Pitiusas. 

En este momento dos especialistas acuden mensualmente al
hospital de Can Misses para atender a los pacientes alérgicos
en Ibiza y Formentera. A partir de enero está previsto que una
especialista del Servicio de Alergología de Son Espases se
desplace de manera regular al Mateu Orfila para atender a los
pacientes de Menorca que lo requieran. 

Pero déjeme también que ponga en valor el magnífico
trabajo que realizan todos los profesionales de atención
primaria de inmunología, dermatología, digestivo, neumología,
otorrino, oftalmología, que son especialidades que tratan la
patología alérgica desde su propia visión. Por lo tanto, creo que
los pacientes con alergia reciben una atención excelente. 

Sra. Verdú, este gobierno cumple con su palabra y
demuestra con hechos aquello que promete, y hoy la sanidad
balear es más equitativa que nunca. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.12) Pregunta RGE núm. 17775/24, presentada per la
diputada Sra. Amanda Fernández i Rubí, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a foment de la llengua
catalana.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 17775/24, que formula
Amanda Fernández, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies, president. Bon dia, diputats i diputades. Després
que el Partit Popular aprovés les 34 esmenes de VOX a la Llei
de simplificació administrativa, recordem, unes esmenes que,
entre d'altres coses, eliminava el català de la funció pública i de
l'educació, i encara que el Sr. Costa digués que de l'esquerra no
esperava res -i pel que hem sentit avui encara no s'ha
assabentat- avui l'esquerra és qui li aprovarà el decret que
rectificarà...

(Alguns aplaudiments)

... les seves errades, s’abstindrà al decret d’inundables i
l'esquerra mantindrà la Llei de memòria democràtica. 

(Alguns aplaudiments)

I ara que vostès han decidit posar línies vermelles al català
i a l’educació, Sr. Bauzá, quines noves iniciatives, actuacions
posarà en marxa per fomentar la llengua catalana a partir d'ara? 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Molt bon dia a tothom. Moltes
gràcies, Sra. Diputada. El 2024, enguany, ja s'han duit a terme
moltes iniciatives amb èxit i algunes de noves respecte dels
anys anteriors. El 2025 es continuarà en la mateixa línia, però
incorporant algunes actuacions de relleu demandades sobretot
pel Ple del Consell Social, i ja fa anys.

Miri, la primera, l'increment del nombre de cursos oferts al
personal sanitari. S'augmentaran aquests cursos. El 2024 ja
s’han fet quinze cursos amb més de 400 inscrits. Com a novetat
el 2025 durem a terme cursos per a tot el conjunt del personal
de l’IMAS. També continuarem amb cursos per a estudiants de
carreres sociosanitàries, activitat que s’ha fet el 2024. I
incrementarem els cursos per a famílies nouvingudes als
mateixos centres d'ensenyament, activitats represa el 2024 que
feia anys que no es feia. I també mantendrem els cursos per al
personal que treballa dins l'àmbit de la Justícia i ja tenim
prevista una reunió amb la Fiscalia per oferir els cursos al seu
personal. 

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Sra. Fernández, té la paraula. 

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Sr. Bauzá, quan vostès varen arribar al Govern el primer
que vàrem fer va ser eliminar la Direcció General de Política
Lingüística i vostè va adquirir les competències de foment de
la llengua catalana. Però, a més, amb el seu pacte amb VOX
varen eliminar l’Oficina de Defensa dels Drets Lingüístics i, a
més, havien decidit que VOX creàs una oficina de garantía de
libertad lingüística. Li demanam, quins són els seus comptes
ara?, vostès crearan aquesta nova oficina?, tornaran enrere i
posaran en marxa una altra vegada l’Oficina de Defensa dels
Drets Lingüístics o simplement no faran res?

A més, amb aquestes línies vermelles d'educació i de
llengua -i com va dir el Sr. Costa, no desbarataran la
convivència per uns pressuposts-, jo li deman, què farà amb el
Pla de segregació lingüística aquest govern? Un pla en contra
de la comunitat educativa i que només 11 centres de 400 s'hi
varen adherir. Convocaran ara, el maig, l'adhesió de
secundària?, ens vol dir que ara el Partit Popular, per voluntat
pròpia, sense pacte amb VOX, continuarà amb el Pla de
segregació lingüística?

I és més, en tema de foment de la llengua catalana, ja que
vostès parlen sempre de l'Estatut, de fer complir l'Estatut, que
diu que hem de protegir i fomentar, han canviat d'idea i
destinaran un percentatge de l’ITS, que sí que ho permet, a
polítiques i a finançar projectes per fomentar la llengua
catalana, com li va demanar l’Obra Cultural Balear?, que, per
cert, va tornar a omplir el Teatre Principal amb els premis 31
de desembre i vostè, un any més, no va tornar a assistir.

Sr. Bauzá, encara que vostès sempre parlen de la paraula
donada, li he de dir que les paraules se les endu el vent. És ben
hora que passin de les paraules als fets. 

Moltes gràcies, president.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Gràcies, president. És important dir que el 2025 farem
l'enquesta d'usos lingüístics per a la recollida de dades i després
l'elaboració d'un informe definitiu amb un encàrrec de gestió a
la Universitat de les Illes Balears. Això s'hauria de fer cada cinc
anys i el darrer està fet del 2014, vostès han governat vuit anys,
del 2014 el darrer...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Hem recuperat, hem recuperat la certificació per a tots els
nivells de català, tant de gener com de maig, cosa que ha fet

que moltes persones havien d'esperar un any i ara poden fer
amb més facilitat aquests aquest certificats.

També a través de les cases balears a l'exterior oferirem
cursos a distància per a fills de balears emigrats.

En definitiva, Sra. Fernández, humilment li dic: la bona
feina que fa aquest govern en matèria lingüística no tan sols
queda reflectida a les mesures que prenem, sinó que també
queda de manifest a la bona sintonia amb el sector cultural. I
em va saber greu no poder-ho dir el ministre que va venir l'altre
dia, dissabte, aquí...

(Remor de veus)

..., em va saber greu no poder-li dir, no poder-li dir...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor. Silencio.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

... present l'altre dia aquí, de la bona sintonia que tenim amb el
sector cultural, un sector sempre inquiet i inconformista.

Miri, la cordialitat institucional del Govern Sánchez i, en
concret, del ministre Urtasun, és prou millorable i, permeti’m
la broma, i arran dels darrers esdeveniments del ministre,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

..., no ens va demanar ni ¿cómo están ustedes?

Moltes gràcies, president.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.13) Pregunta RGE núm. 17776/24, presentada per la
diputada Sra. Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a estabilitat a les
institucions.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 17776/24, que formula
Mercedes Garrido, del Grupo Socialista, tiene la palabra. 

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Gràcies, president, bon dia senyors i senyores diputades. Sr.
Bauzá, si hagués anat a la gala, li hagués pogut demanar al
ministre ¿cómo está usted?,...
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(Alguns aplaudiments)

... però, com que no hi va anar, no li va poder demanar.

I, Sr. Costa, a la vista de la situació política d’aquest
govern, després de l’èxit absolut i rotund de la seva llei de
simplificació administrativa, que ha provocat que es quedin
sense pressupost, creu que el Partit Popular i el Govern aporta
estabilitat a les institucions d'aquestes illes?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, té la paraula. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, president. I gràcies, Sra. Garrido, per la seva
pregunta. Miri, sí, crec que el Govern de les Illes Balears i el
Partit Popular han aportat estabilitat i aportaran estabilitat a les
institucions les quals han possibilitat el canvi que varen exigir
els ciutadans de les Illes Balears a les urnes fa un any i mig:
menys imposts, foment del creixement econòmic, reducció del
deute, millora de l'educació, millora de la sanitat, millora dels
serveis socials i canvi de rumb a les polítiques d'habitatge i, a
més, una aposta claríssima per l’aigua, les inversions en aigua
i en sostenibilitat.

Això és el que ha fet aquest govern i seguirà fent, en un any
i mig. Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Garrido, té la paraula. 

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Gràcies, president. Sr. Costa, un decret llei de simplificació
del qual ha sortit una llei caòtica i incoherent, que ha necessitat
dos decrets llei per arreglar-la una mica, perquè no l'ha
arreglada...

(Alguns aplaudiments)

...; que aporta una inseguretat jurídica com no s'havia vist mai,
i que es corona amb la renúncia als pressuposts, l’única
renuncia als pressuposts en 42 anys d'autonomia.

Tota aquesta crisi de governabilitat es trasllada directament
amb caos, inestabilitat i desconfiança ciutadana, i es trasllada
a la resta d’institucions.

A l'Ajuntament de Palma, la setmana passada VOX va
deixar caure les mesures del PP i cada setmana veiem com la
ruptura es fa evident.

A l'Ajuntament de Marratxí i d'Alcúdia, els seus batles
xiulen, no sigui cosa que se'ls aferri quelcom d’això que hi ha
per Palma.

A l'Ajuntament de Calvià no fan absolutament res perquè no
s’entenen.

En el Consell de Mallorca, el president del Partit Popular
executa polítiques de VOX perquè li fa por que se li contagiï el
que passa al Consolat de Mar.

El Consell de Menorca ja és una cosa totalment a part,
perquè ni té pressupost ni en tendrà, perquè no és capaç
d’entendre’s ni amb VOX ni amb ningú més.

I el Consell de Formentera, amb una moció de censura que
es farà divendres de la setmana que ve.

(Alguns aplaudiments)

Supòs que, com a bon pitiús, Sr. Costa, vostè anirà
divendres, 27, a donar l'enhorabona al nou president del
Consell de Formentera, que, a més, serà de la coalició del seu
partit.

Per tant, aquests assumptes, així com està tot, la desfeta i
aquest joc de pimpinella que hi ha entre PP i VOX, l'únic que
duen és inestabilitat a les institucions, i la culpa és del Partit
Popular, que ha entrat VOX a totes les institucions i a tots els
governs. I ara els ha explotat a la cara, els ha explotat, i ha
hagut de ser l'esquerra que vengui a salvar-los a vostès la
papereta...

(Alguns aplaudiments)

Però l'esquerra ho ha fet essent fidel a la seva gent...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

... i sobretot a la seva terra. La Llei de memòria continuarà
vigent, posi’ns a fer feina, aquesta terra necessita estabilitat, no
necessita persones com vostès.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Garrido, s’ha acabat el temps.

Sr. Costa, té la paraula. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, president. Miri, Sra. Garrido, lamentablement, qui
no ha aportat estabilitat és VOX...

(Remor de veus)
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Lamentablement, veiem com VOX ha preferit ara ser un
agent desestabilitzador del Govern de les Illes Balears i no un
soci per consolidar el canvi que varen demanar els ciutadans de
les Illes Balears. Veiem amb preocupació com les principals
decisions de VOX no es prenen a les Illes Balears, sinó en el
carrer Bambú de Madrid, i no ho fan des de l'òptica de les
necessitats dels ciutadans de les Illes Balears, sinó des del
tacticisme polític a nivell nacional. És VOX qui ha volgut
aprofitar un error humà en una votació per fer un xantatge al
Govern de les Illes Balears, en exigir traspassar totes les línies
vermelles. Va passar d'acceptar que votéssim les esmenes en
contra, a exigir el contrari, per un error humà.

Perquè no ens enganyem, l'esmena de VOX a la Llei de
simplificació consistia a suprimir el català com a llengua
vehicular, no per incorporar la llengua castellana com a
vehicular al sistema educatiu.

A partir d'aquí, aquest govern seguirà fent el que ha fet fins
ara: parlar amb tots, negociar amb tots, però sempre amb la
base del nostre programa electoral...

(Remor de veus)

..., i que va rebre de fet el suport majoritari, perquè la
ciutadania va dir no a les polítiques d'esquerres dels darrers vuit
anys, i li puc ben assegurar que les polítiques d'esquerres no
tornaran a aquestes illes, almenys mentre hi sigui aquest
govern.

En definitiva, Sra. Garrido, el Govern de les Illes Balears
continuarà amb el seu full de ruta, allunyat del renou, la remor
i... (...)

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

... els principals problemes que tenen els ciutadans de les Illes
Balears. Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.14) Pregunta RGE núm. 17777/24, presentada pel
diputat Sr. Marc Pons i Pons, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a retirada dels pressuposts del 2025.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 17777/24, que formula
Marc Pons, del Grupo Socialista, té la paraula.

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sr. President. Cap iniciativa legislativa
impulsada pel Sr. Costa no ha sortit neta, a totes elles hi ha

hagut sempre un embull, hi va haver embull amb el decret llei
que va suprimir l'impost de successions, que semblava un
colador, de fet, encara hi ha gent avui que prefereix més
pagar-lo;...

(Remor de veus)

... hi va haver embull amb el pressupost de 2024, on li van
tombar el sostre de despesa, malgrat que tenia un pacte; hi ha
hagut embull amb la llei òmnibus, que han necessitat de dos
decrets lleis per poder-la corregir; i no sé si ha hagut embull o
no en els pressuposts del 2025, perquè van morir abans fins i
tot de néixer.

Mirat tot junt, qualcú podria pensar que el vicepresident és
una mica malastruc, però açò no és una qüestió de mala sort,
aquí hi ha un problema de malaptesa política, de deixadesa en
el seguiment dels temes, de manca de capacitat per valorar les
conseqüències de les seves pròpies decisions, d'excés de
prepotència, com ho recorda a cada plenari.

El més greu és que molts d'aquests problemes són fruit
d’errors no forçats que posen de manifest que som davant d'un
govern amb símptomes d'esgotament. La comparativa és
demolidora: dos anys del Govern de la Sra. Prohens, un sol
pressupost, vuit anys de la presidenta Armengol, vuit
pressuposts, en temps i forma...

(Alguns aplaudiments)

Davant d’aquesta evidència, Sr. Vicepresident, jo li he de
demanar: vostè, que és el conseller d'Hisenda, se sent
responsable de tots aquests embulls i de no tenir pressuposts? 

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, té la paraula.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, president. I gràcies, Sr. Pons, per la seva pregunta.
Sí, davant la manca de suports que es va evidenciar la setmana
passada, vàrem decidir retirar el projecte de llei de pressuposts
del 2025. I sí, jo n’assumeix tota la responsabilitat, però li he
de dir que, com ja ha explicat la presidenta del Govern, la
presidenta Prohens, no renunciam a uns pressuposts. A hores
d'ara encara no es donen les condicions necessàries, però farem
tot el que estigui a les nostres mans perquè s'aprovin uns
pressuposts el 2025, a diferència del que ha fet el Sr. Sánchez.
Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pons, té la paraula.
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EL SR. PONS I PONS:

Gràcies, Sr. President. S'endinsen, Sr. Vicepresident, dins
un territori desconegut que durà o que està a punt de dur les
Balears a la paràlisi. 

Fixin-se vostès en el quadre que tenen: el pacte de
governabilitat amb VOX ha rebentat, des de l'inici de la
legislatura han menyspreat l’oposició en el seu conjunt i ara
veim com les entitats socials els fugen del pacte. Estan en plena
soledat, dins i fora d'aquest parlament, i no acaba la cosa aquí,
els seus batles s'han atrinxerat i demanen eleccions anticipades
a la presidenta... 

(Remor de veus)

... a Menorca i a Palma veim inestabilitat evident,...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

EL SR. PONS I PONS:

... i resulta, a més a més, que el Parlament s'està devaluant cada
vegada més com a conseqüència...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio.

EL SR. PONS I PONS: 

... de mantenir un president que està a punt de poder ser, en
aquest cas, imputat per delictes d'odi...

(Alguns aplaudiments)

... i el remei que vostès plantegen a tot açò, el remei que
plantegen...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. PONS I PONS:

... és posar-se en un perfil moderat, deixant descol·locat el seu
electorat que no entén com van d'una banda a l'altra sense ni tan
sol explicar-ho...

(Es produeix el tall de micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Pons, s’ha acabat el temps, gràcies.

(Alguns aplaudiments)

Sr. Costa, té la paraula.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, president. Miri, Sr. Pons, efectivament,
començarem l’any amb una pròrroga pressupostària, però és
necessari enviar un missatge d’absoluta tranquil·litat als
ciutadans de les Illes Balears, perquè aquest no és un fet inèdit
a les Illes Balears. Miri, el 2011 el Govern de Francesc Antich
ni tan sols va presentar els pressuposts...

(Remor de veus)

... ni els va presentar, va decidir prorrogar els de 2010
directament. 

També ho han vist a altres comunitats autònomes i avui
mateix al Govern d'Espanya no s'han presentat, no una vegada,
no s'han presentat uns pressuposts durant tota aquesta
legislatura,...

(Alguns aplaudiments)

... ni tan sols coneixem quins són els pressuposts del Govern
d'Espanya i no els he vist, a vostès, Sr. Pons, demanar ni la més
mínima responsabilitat; davant Sánchez callen...

(Remor de veus)

... totalment i absolutament. 

Ens agradaria tenir uns pressuposts per a 2025? Sí, però
tenim ben clar que no traspassarem per aconseguir-ho les línies
vermelles d'aquest govern...

(Alguns aplaudiments)

Per damunt de tot, aquest govern prioritza la pau social i el
compliment del nostre Estatut d'Autonomia. Negociacions, sí,
sempre, però respectant les línies vermelles. I això,
lamentablement, no ha succeït.

A partir d'aquí, màxima tranquil·litat: les millores salarials
dels treballadors públics, com la carrera professional del sector
sanitari o la recuperació de les seves retallades de 2020 i 2021
estan absolutament garantides; les inversions a les Illes Balears
amb ITS, amb factor d'insularitat també estan garantides, i
farem les modificacions de crèdit que siguin necessàries per
assegurar tots els contractes pluriennals i el compliment dels
programes pressupostaris que s'havien previst.

Els ciutadans varen votar els partits que volien canvi i canvi
aconseguiran...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.
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EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

... generar estabilitat, que també és el que vol i el que
aconseguirà aquest govern.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

I.15) Pregunta RGE núm. 17760/24, presentada per la
diputada Sra. Cristina Gómez i Estévez, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa a democràcia i drets humans.

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a la pregunta RGE núm. 17760/24, que formula
Cristina Gómez, del Grupo Mixto. Té la paraula. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. En primer lloc volia agrair
públicament totes les mostres de suport que he rebut de la
immensa majoria de les persones que sou aquí... 

(Alguns aplaudiments) 

Gràcies, gràcies i gràcies, de veritat, eh?, i gràcies també,
Sra. Prohens, perquè el seu va ser també un dels primers que
em va arribar i... i lo cortés no quita lo valiente i crec que hem
de saber estar sempre a l'alçada. Gràcies.

I, bé, toca pregunta, Sra. Prohens. Creu vostè que la
democràcia i els drets humans són moneda de canvi, Sra.
Prohens?

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT: 

Sra. Prohens, té la paraula. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Sra. Gómez, en primer lloc, les
meves paraules de felicitació, d'alegria de tornar-la veure avui
en el seu escó, recuperada amb força i desitjant que aquesta
recuperació vagi per endavant, perquè, al cap i a la fi, la salut
sempre serà el més important de tot. Benvinguda un altre cop,
Sra. Gómez. 

(Alguns aplaudiments)

Dit això, evidentment jo només puc parlar en nom del meu
govern i del meu grup parlamentari, no de la resta de grups
parlamentaris. Com bé sap, durant la legislatura 2015-2019 es
varen aprovar dues lleis en aquest parlament: la Llei de
recuperació de víctimes de la Guerra Civil i del franquisme,

que va sortir amb un ampli consens de tots els grups en
acceptar moltes millores del Grup Parlamentari Popular, llavors
a l’oposició, i que el meu govern sempre ha defensat, hi ha
continuat fent feina i, a més, ha impulsat també aquest darrer
any; i després, ja a la segona legislatura del govern d'esquerres,
la Llei de memòria democràtica, on el meu partit va votar coses
a favor, coses en contra i en altres es va abstenir perquè hi ha
coses d’aquesta llei que ens agraden i hi ha coses que no. I això
era abans, ara i serà després, coses que ens agradaven i coses
que no. 

Crec que és evident que la derogació o no d'aquesta llei no
era una prioritat del meu govern. No estava en el nostre
programa de govern. I vàrem dir sempre que no vèiem cap
problema que es produís aquesta derogació, ja que queda tot
cobert per la Llei de fosses o per la llei nacional. Això ho
pensava ahir, ho pens avui i ho pensaré demà. No hi havia cap
problema que es derogàs o no es derogàs aquesta llei. 

Evidentment, davant la ruptura de forma unilateral de VOX,
dels seus acords en el mes de juliol i ara durant la negociació
de pressuposts, nosaltres sempre hem dit que la prioritat era
tornar a la casella de sortida, a poder corregir les errades
humanes que es varen produir en la votació de la Llei de
simplificació. I això, i només això, és el que passarà avui.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gómez, té la paraula.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Prohens. Miri, no per usats està de més repetir
els arguments, no?, que memòria, veritat, justícia i reparació
tenen una finalitat molt concreta a part de ser reconegudament
en l’àmbit internacional com a drets humans, no?, però tenen
un objectiu molt clar que és la garantia de no repetició. I són
principis de legalitat internacional, de justícia reparadora, fruit
d'aquests consensos internacionals. 

I vostès fins fa quatre dies han defensat, mentre pagaven el
xantatge -ho diré tal com ho pens- a VOX, que era suficient
mantenir la Llei de fosses. I jo li he de dir, des del personal i
des del polític, que pensar que una llei de fosses és suficient és
tenir els llindars de suficiència democràtica bajo mínimos, Sra.
Prohens, no basta...

(Alguns aplaudiments)

... no basta una llei de fosses per garantir aquests drets que jo
li estic dient. 

I és clar, quins són els principis i els valors que vostès han
defensat? És clar, vostè ha explicat molt bé el que van fer la
legislatura passada i jo vull recordar algunes esmenes molt
importants, com la dels desapareguts per bombardejos, que és...
és molt bona, és a dir..., però, és clar, què passa?, on queden els
principis quan després utilitzen lleis com aquestes com a
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moneda de canvi? I que, de fet, ha estat una moneda de canvi
realment després de ser traïts com va trair Judes per 30
monedes, a vostè la van trair per 30 i busques d’esmenes,
paral·lelament molt semblant, no? 

I l'han haguda de trair perquè vostè recuperés un poc el
camí de la concòrdia, una concòrdia que sempre vostès han dit
que era el camí, l’objectiu, però és que no hi ha concòrdia sense
reparació, Sra. Prohens. 

I miri, també li demanaria més conseqüència, més
coherència perquè..., ja sé que diran que no es pot defensar,
però ens continua presidint el Parlament, Sra. Prohens, una
persona que està imputada per delicte d’odi precisament perquè
s’estava defensant la vigència d'aquesta llei que ara, per sort...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... no quedarà derogada.

Siguin coherents, Sra. Prohens, perquè els fets són amors i
no bones raons.

Sra. Prohens, moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sí, gràcies, Sra. Gómez. Jo pensava el mateix ahir que el
que pens avui i que el que pensaré demà, aquesta llei és
prescindible perquè hi ha una llei de fosses i una llei nacional,
per això nosaltres, avui, no votarem ni a favor de la seva
derogació, ni a favor de la seva no derogació. I sap per què?

Perquè aquest partit i aquest govern som en els debats de
present, som als debats de futur, als reptes que tenen les futures
generacions i, avui -avui-, els deixam a vostès els debats del
passat, els debats que no són al carrer, que no són a les
preocupacions...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... que tenen els joves d'aquestes illes. Això ho deixam a vostè
i al Sr. Sánchez, que ha començat un any d’actes
commemoratius.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.16) Pregunta RGE núm. 17766/24, presentada pel
diputat Sr. Lluís Enric Apesteguia i Ripoll, del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a nova etapa.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 17766/24, que formula
Lluís Enric Apesteguia, del Grup MÉS per Mallorca, té la
paraula. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Gràcies, Sr. Le Senne. Sra. Presidenta. Ahir podíem llegir
a les xarxes socials d’un partit: “Queda un día para la gran
traición”.

Sra Presidenta, avui comença una nova etapa?

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Sr. Apesteguia, permeti’m, crec que
dues setmanes després seguirem vostè i jo fent voltes allà
mateix. L'etapa en què es troba aquest govern és exactament la
mateixa etapa en la que es trobava el passat mes de juliol, on
vostè ja em va demanar si estàvem a una altra etapa, quan
VOX, de manera unilateral, va rompre els seus acords amb el
Partit Popular arreu de tota Espanya i, en aquest cas, amb el
Govern de les Illes Balears.

Som un govern en solitari, som un govern en minoria,
disposat a negociar llei a llei, iniciativa per iniciativa, sempre,
això sí, sobre les bases del programa de govern del Partit
Popular, del contracte amb els ciutadans d'aquestes illes i de
l’opció política i de les propostes que varen guanyar per àmplia
majoria les eleccions autonòmiques. Un programa d'un partit
liberal, d'un partit moderat, d'un partit centrista i d'un partit de
seny i arrelat a aquestes illes.

I a partir d'aquí hem intentar, perquè és la nostra
responsabilitat, arribar a acords per poder donar compliment a
aquest programa, en aprovar una llei de simplificació o una llei
de pressuposts per a l'any 2025. El nostre full de ruta és
únicament el nostre programa de govern i no podem acceptar
xantatges, ni d'una banda ni de l'altra, que ens obliguin a
traspassar les línies vermelles i que vagin en contra d'aquest
programa de govern.

Vàrem decidir retirar els pressuposts, perquè ara és evident,
com es comprova, que no es produeixen les condicions per
aprovar aquests pressuposts sense trair el programa de govern
que va guanyar les eleccions. Moltes gràcies. 
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(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Apesteguia, té la paraula. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, gràcies, Sr. Le Senne. Sra. Presidenta, sospit que li hauré
de tornar demanar el mes de febrer a veure si som a una altra
etapa, i confii que en aquest moment hagi pres consideració que
som a una altra etapa, per al bé del país, li ho dic no per al seu
propi del qual del seu pa en farà sopes.

Però jo la vull situar, la vull situar, fa 15 dies que som en
una situació molt complicada on, precisament, aquells que li
fan xantatge i que la tracten de traïdora no seuen a aquest bocí
de la bancada. I mentrestant, vostès segueixen jugant als
equilibris.

I, miri, li ho diré: dijous passat, al ple de l’Ajuntament de
Palma, es va aprovar “instar al Gobierno de las Islas Baleares
que estudie retirar el requisito de catalán en las diferentes
áreas fundamentales, como sanidad, educación, justicia,
seguridad, cultura y todas aquellas que sufren esta
discriminación que impide o limita el acceso de puestos de
trabajo esenciales.” No és que vulgui fer una pedagogia als
regidors de Palma dient-los que les competències de justícia i
seguretat no són de la comunitat autònoma, en això ja haurien
de venir de casa apresos, però vostè s’adona dels equilibris que
fa el seu partit, del qual vostè també n’és presidenta, a més de
presidenta del Govern?

Però és que aquell mateix dia, al Consell de Mallorca, els
seus consellers varen votar en contra que el Ple del Consell de
Mallorca “instàs l'equip de govern del Consell i la presidenta de
l'IMAS a seguir tramitant les subvencions a persones
migrades.” I també els seus consellers varen votar en contra
que el Ple del Consell de Mallorca “instàs l'equip de govern del
Consell a seguir aplicant la clausura temporal d'establiments
turístics el compliment dels quals siguin mereixedors d'aquesta
sanció.”

I jo li vaig dir la setmana passada, Sra. Presidenta, les
qüestions es fan per principis i els principis s'apliquen arreu, i
del que no es tracta mai és de només recordar-se 'n d’aquest
bocí de la bancada, que no la tracta de traïdora, quan ho
necessita, no es tracta només de recordar-se’n de Santa Bàrbara
quan trona, es tracta de fer el que és bo per a la ciutadania i de
preocupar-nos no de perjudicar la majoria social, sinó de
solucionar els seus problemes.

Per tant, com li vaig dir, ahir,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

... i com li dic avui i com segurament li diré demà, Sra.
Prohens, iniciï una nova etapa per al bé de tots.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. Apesteguia. És que vostè em posa exemples
dins el si d'una negociació, i una cosa és una negociació amb
tots els termes que implica la negociació, amb el respecte i la
lleialtat entre dos partits, i una altra és una negociació en base
a una errada humana en què un grup polític vulgui treure
avantatge quan a la mateixa negociació ja havia quedat clar que
aquestes esmenes no serien aprovades.

(Alguns aplaudiments)

Aquí parlam d'això i no parlam d'una altra cosa, de la
possibilitat de poder corregir una errada humana, d'això va
aquest plenari avui, i no va de cap altra cosa. Perquè jo el que
mai no faré serà qüestionar negociacions dins l'àmbit de la
negociació de dos partits democràtics, amb representants
elegits, lliure i democràticament.

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

No, jo estic en contra dels cordons sanitaris, ahir, avui i
demà, Sr. Apesteguia, perquè això també és democràcia, el que
no és democràcia és aprofitar...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Prohens.

(Alguns aplaudiments)

I.17) Pregunta RGE núm. 17764/24, presentada per la
diputada Sra. Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a bilingüisme real a les aules.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 17764/24, que formula
Manuela Cañadas, del Grupo VOX, tiene la palabra. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Tras dos meses de negociaciones en las
que su único objetivo fue engañarnos y mentir, se tiran en
brazos de la izquierda y la ultraderecha nacionalista para
traicionar a todos los ciudadanos de Baleares que les han
votado. Esto ya lo explicará usted en la próxima campaña
electoral, si le interesa, porque lo único que le interesaba al
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PSOE era tenerles entre sus brazos y arrodillados, y lo han
conseguido.

Las enmiendas de VOX al artículo 135 no eliminan el
catalán de las aulas, como ustedes falsamente afirman, sino que
garantizan el equilibrio y el respeto a ambas lenguas,
cumpliendo con el Estatuto de Autonomía.

Lo preocupante aquí es su decisión de manipular los hechos
y omitir las enmiendas de VOX que, lejos de excluir, buscan la
igualdad real entre nuestras lenguas, algo que ustedes mismos
defendieron y que ahora traicionan sin pudor.

¿Qué respeto muestra esto hacia sus propios votantes, Sra.
Prohens? 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sra. Cañadas, jo li puc acceptar la crítica, li puc acceptar
fins i tot les manques de respecte que ha mostrat aqueixes
darreres setmanes, el que no li acceptaré seran les mentides. 

Miri, Sra. Cañadas, això deia la seva esmena, literalment:
“Se deja sin contenido la letra d) del apartado 1 del artículo
135 de la Ley de educación.”

Què, que diu l'apartat d) de l'article 135: “La consideració
de llengua catalana, pròpia de les Illes Balears, com a
instrument de cohesió social de les activitats educatives i
complementàries i com a vehicle d'expressió normal en les
comunicacions i en l'àmbit administratiu.”; és a dir, com a
llengua vehicular...

(Alguns aplaudiments)

Vostè no ens proposava a la seva esmena les dues llengües
cooficials com a llengua vehicular, vostè va firmar aquesta
esmena -esper que la llegís també-, vostè va firmar aquesta
esmena per eliminar la llengua vehicular de la Llei d'educació.
I això no és cap traïció, Sra. Cañadas, vostè sap que això
sempre aquest partit i aquest govern li hem dit que no, que
eliminar la llengua pròpia de l'educació no, que una cosa és
parlar de les dues llengües vehiculars, com duim al nostre
programa de govern, i l'altra el que diu -i li he llegit literalment-
el text de la seva esmena, Sra. Cañadas.

Per tant, crítica, diferències entre partits polítics, totes
aquelles que vostè vulgui des del respecte que jo sempre els he
mostrat a vostès. Ara, mentides i intentar confondre els
ciutadans, això no, Sra. Cañadas.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cañadas, tiene la palabra.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. El otro día mintió diciendo que el PP
de Bauzá perdió las elecciones por la lengua. Si fuera así, debió
ser un tsunami lingüístico lo que les hizo perder en todas las
comunidades autónomas. Usted sabe que fueron los recortes de
Zapatero tras la brutal crisis que dejó el Partido Socialista. 

Su agenda política la dirige la OCB y el PSOE, porque su
miedo a las calles es digno de estudio. Y es curioso, porque son
los mismos que ustedes financian, pero que jamás les votarán
ni les harán campaña. Ésta es la triste realidad para los
ciudadanos de Baleares, que el Partido Popular está paralizado
por la izquierda y por eso jamás deroga leyes del PSOE cuando
tiene mayoría absoluta, ni cuestiona sus mantras obsesivos
contra los derechos y libertades de todos. Sus miedos los
pagamos todos. 

Desde luego señores del PP, VOX pone distancia absoluta
con las políticas UOC que solo benefician a los políticos y que
endeudan, encadenan y coartan derechos y libertades a los
ciudadanos. Tienen dos salidas: pactar dos años con los
enemigos de Baleares y del resto de España o convocar
elecciones anticipadas; porque nosotros no vamos a ceder ni un
punto de nuestro programa para que se aferren a un sillón por
intereses personales o partidistas. 

Hemos venido a cambiar las cosas y con ustedes es
imposible. Se han puesto las medallas en temas que sin VOX
jamás hubieran conseguido cambiar...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

... y no han tenido la deferencia de explicarlo a los ciudadanos.
La soberbia es mala para gobernar, con humildad y generosidad
se llega más lejos.

Gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

“Es una fantasía pensar que se pueden arreglar los pactos
con el PP”, Santiago Abascal. Santiago Abascal va fer aquestes
afirmacions mentre els presidents autonòmics del Partit Popular
rebutjàvem la independència fiscal de Catalunya davant Pedro
Sánchez; mentre els presidents autonòmics del Partit Popular
defensàvem els interessos d'una Espanya unida i plural davant
el president del Govern, VOX es dedicava a atacar el Partit
Popular. 

Per tant, Sra. Cañadas, jo mai no li he demanat que vostè
renunciï res del seu programa de govern. Jo molts de pics quan
l'han atacada a vostè, jo he defensat que vostè tenia dret a
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defensar tots i cadascun dels punts del seu programa de govern.
El que vostè no pot obligar és que el partit majoritari traeixi el
seu programa de govern després que vostès hagin romput els
acords...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... no per una ni per dues, sinó per tres vegades, Sra. Cañadas.
Ja li explicarà vostè als seus votants. A qui els únics que varen
votar...

(Es produeix el tall de micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Prohens. Em sap greu, s’ha acabat el
temps, Sra. Prohens.

(Alguns aplaudiments)

I.18) Pregunta RGE núm. 17778/24, presentada pel
diputat Sr. Iago Negueruela i Vázquez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a situació actual.

Pasamos a la última pregunta RGE núm. 17778/24, que
formula Iago Negueruela, del Grupo Socialista. Tiene la
palabra. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, Sr. Presidente. Viendo esto último, solo me viene
a la cabeza, Sra. Prohens, decirle que el karma no le ha
funcionado estas semanas definitivamente, porque creo...

(Alguns aplaudiments)

... y creo que debo recordarle hace tres semanas cuando usted
dijo en esta cámara que todos nosotros éramos menos
responsables que ellos. Hace tres semanas.

(Alguns aplaudiments)

Hace tres semanas, desde que dijo usted eso, todo lo que ha
sucedido. Le diré una cosa hoy y se la diré ahora ya en tono
serio, hemos demostrado más responsabilidad que todos
ustedes juntos, que el PP, que VOX y que todos ustedes juntos.

(Alguns aplaudiments) 

Hemos demostrado más responsabilidad. Hemos
demostrado que nosotros estamos a la altura y que, cuando hay
que solucionar problemas de verdad, nosotros no romperemos
la convivencia. Ojalá el Partido Popular no haga siempre eso de
cuanto peor mejor, cuando tiene oportunidad. Porque ustedes
son los que votan en contra de subir salarios, en contra de subir
pensiones. Tienen otra forma de ver la realidad. Nosotros
hemos demostrado durante estas tres semanas que después de

decir usted esa frase y nos dijo aquí: “sois más irresponsables
que todos ellos juntos” -señalando además-, ha pasado justo lo
contrario. Hemos demostrado la responsabilidad más alta.

Creo que el tono hoy de sus conselleres debería haber sido
más bajo, más humilde, porque tiene que buscar acuerdos. Y en
todo este tiempo lo que está pasando es, pacta con VOX, tiene
Menorca sin presupuestos, tiene en Formentera moción de
censura la semana que viene; espero que le dé la enhorabuena
al nuevo presidente y a ver qué sucede con el Sr. Córdoba.
Tenemos Baleares por primera vez sin presupuestos en diez
años, los segundos suyos. 

Por tanto, estamos en una situación muy compleja, Sra.
Prohens. Se lo ha dicho el Sr. Apesteguia, yo también se lo
digo, ¿en qué situación nos encontramos hoy gracias a la
responsabilidad de la izquierda y qué va a hacer usted a partir
de ahora?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Sr. Negueruela, per venir aquí a
donar lliçons de com han de parlar o no parlar els meus
consellers o de si hi ha pressuposts o no hi ha pressuposts,
convendria que miràs un poquet el que passa al voltant. I sí, pot
ser aquest govern no té pressuposts, però sap què té, Sr.
Negueruela?, principis. Sap què té aquest govern?...

(Alguns aplaudiments)

... línies vermelles. 

 Jo li recomanaria, Sr. Negueruela, que el Govern
d’Espanya, que no té pressuposts, que ni els ha presentats i que
tampoc no té ni línies vermelles ni principis, almanco recuperàs
això segon i que el Partit Socialista tornàs a ser un partit
d'Estat, un partit amb principis, un partit que creu en la
separació de poders i un partit que creu en la democràcia. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Negueruela, té la paraula.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Nosotros, Sra. Prohens, somos los mismos, somos los
mismos que hace tres semanas. Claro que tenemos principios.
Son todos ustedes los que han tenido que cambiar para llegar
al día de hoy.

(Alguns aplaudiments)
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Nosotros tenemos principios, claros y firmes. Y por eso
estamos aquí hoy, para defenderlos, y por eso los defenderemos
al mediodía de una forma clara y rotunda.

Sra. Prohens, la aritmética es importante: 25 diputados, 25
diputados. Claro que va a haber que hablar. Claro que, después
de lo que hemos visto, va a haber que ponerse. Y ¿usted habla
de que no hay líneas rojas? Lo que va a haber, si quiere hablar
con nosotros, son puntos rojos. Va a tener puntos rojos para
poder hablar...

(Alguns aplaudiments)

... va a haber puntos rojos para poder hablar y desarrollar
políticas. Claro que sí. Claro que sí, porque la aritmética le
obligará. Es que usted tiene que ver que con nosotros no hay
chantajes, hay pactos y hay diálogo. Con ellos tiene chantajes.
Con nosotros diálogo. Dialogar es pactar, dialogar es trabajar,
dialogar es ceder.

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

25 diputados. Líneas rojas, no sé, pero puntos rojos, sí que
habrá. 

Gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies. Sr. Negueruela, queda demostrat i amb aquesta
resposta vostè ho ha tornat demostrar, vostè vol imposar un
programa de govern que no va guanyar les eleccions. 

(Diverses exclamacions)

Vostè vol imposar unes polítiques que varen fracassar, no
només perquè fracassassin de manera estrepitosa a les urnes fa
un any i mig, Sr. Negueruela, no només perquè els enviassin a
l’oposició, sinó perquè varen dur que després de vuit anys de
govern d'esquerres aquestes illes estiguessin pitjor, pitjor en
habitatge, pitjor en transport, pitjor en saturació turística, pitjor
en recursos hídrics, Sr. Negueruela. Aquestes illes estaven
pitjor en llibertats, pitjor en llistes d'espera, pitjor en sanitat,
pitjor en equitat entre totes les illes. I això és el que els
ciutadans ens varen demanar que revertíssim. 

Jo faré feina en compliment d’aquest mandat que em varen
donar i que ens varen donar els ciutadans. Cercarem -ho he dit
des del primer moment- acords puntuals. Vostè tal vegada això
no ho entén, i sap per què no ho entén?, perquè vostès mai no
governaran en solitari, perquè vostès mai no tendran la

responsabilitat de liderar un govern d'un sol partit polític,
perquè vostès mai no seran el partit que més s’assembla a la
gent d'aquesta terra. I per això mai no tendran la confiança per
conformar un govern només del Partit Socialista...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... no ho han tengut mai en la història i tampoc no ho tendran
mai. 

Per tant, negociació, sí; amenaces, com la que acaba de fer
vostè avui, i xantatges, això no, Sr. Negueruela...

(Alguns aplaudiments)

... això no.

(El Sr. Vicepresident primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat) 

II. Interpel·lació RGE núm. 4997/23, presentada pel
Grup Parlamentari Socialista, relativa a política general en
matèria de comerç.

EL SR. PRESIDENT:

Passam al segon punt de l'ordre del dia que correspon al
debat de la Interpel·lació RGE núm. 4997/23, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a política general en matèria de
comerç. Per part del Grup Parlamentari Socialista, té la paraula
el diputat Marco Antonio Guerrero, per un temps de deu
minuts. 

Demanaria silenci per poder començar la interpel·lació, per
favor.

EL SR. GUERRERO I MORENO:

Gracias, presidente, bon dia, senyores i senyors diputats.
Buenos días, Sr. Sáenz de San Pedro. Desde el Grupo
Parlamentario Socialista hemos presentado esta interpelación
porque vemos con preocupación, por un lado, la falta de
política comercial ambiciosa en la defensa del pequeño
comercio de estas islas y, por otro, vemos cómo, además, lo
poco que van decidiendo, por acción u omisión, va en perjuicio
de ese pequeño comercio y en favor de grandes superficies.

Y esta no es una cuestión baladí, como hemos dicho ya en
reiteradas ocasiones, cuando hablamos del pequeño comercio
de pueblos y ciudades estamos hablando también de modelo
económico, de modelo de sociedad y de identidad cultural y
económica de nuestros pueblos. Y por eso nos preocupa su
política comercial, Sr. Conseller, porque hoy con usted
volvemos a vernos en la tesitura de la dicotomía de pequeño
comercio frente a grandes centros comerciales, porque está bien
que ambos modelos coexistan, y la ciudadanía debe poder
comprar y disfrutar de ambos. En cambio, desde las
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instituciones debemos legislar y proteger los desequilibrios que
existen entre una oferta y la otra. Y, evidentemente, y habiendo
ya centros comerciales que hay en Mallorca, debemos, usted
debe, como conseller, legislar a favor de las empresas de aquí,
de nuestras PYME, y no facilitar ningún nuevo centro
comercial, y mucho menos si este se encuentra -como asegura
un experto- en una zona inundable, como luego comentaré.

Supongo que usted después intervendrá y hará una defensa
numantina del comercio, pero, en realidad, su defensa del
pequeño comercio es un colador de acciones en favor de las
grandes superficies; entiendo que aprovechara su intervención
para reanunciarnos e informarnos sobre las convocatorias de
ayudas a autónomos que hicieron ayer usted y la presidenta, las
cuales, por cierto, la mayoría no son nuevas y ya estaban en el
pasado.

Usted saldrá aquí a decir y a defender a los autónomos,
pero, Sr. Conseller, ¿cuántos de estos autónomos son pequeño
comercio?, que es realmente de lo que toca hablar hoy.
Además, sus ayudas son totalmente insuficientes, sobre todo si
el resto de sus políticas atacan las opciones de negocio que
tiene ese pequeño autónomo, ese pequeño comercio.

Respecto a las convocatorias, están teniendo un nivel de
ejecución bajo y lo que debería, entiendo, anunciar aquí hoy
son cambios en las mismas. Aunque es cierto que en la
convocatoria de cuota cero, ustedes ampliaron nuestra tarifa
cero, que iba dirigida a colectivos concretos, ustedes la han
universalizado y por la que han recibido unas 1.000 solicitudes,
según cifras facilitadas por usted, lo cual celebramos.

En cualquier caso, supongo que usted ahora dará más
detalle al respecto, pero nosotros entendemos que estas
medidas son un parche dentro de una política errática que ataca
la supervivencia del pequeño comercio. Por cierto, a nosotros
ustedes nos criticaban por dar ayudas, “paguitas” las llamaban
algunos de sus diputados, mientras que cuando las dan ustedes
son ayudas, aquí la perversión del mensaje, según quien sea el
emisor y el receptor de la misma, es significativa de su esquema
mental.

(Alguns aplaudiments)

Sr. Conseller, no se puede afirmar defender al pequeño
comercio mientras usted auspicia grandes centros comerciales,
porque las pérdidas que provocará en los ingresos del pequeño
comercio un nuevo gran centro comercial en Mallorca, como
denuncian desde el sector, no hay “paguita” de 3.000 euros al
año que las arregle.

Y por su ausencia de incentivos y política comercial en
favor del pequeño comercio, ya estamos viendo las primeras
consecuencias, mientras que con el govern progresista les
dejamos unas Baleares líderes en ventas del comercio
minorista, según datos del INE, y lo pueden ver, con ustedes,
Sr. Conseller, hemos caído al noveno puesto, o sea, de liderar
hemos caído al noveno.

Y por si la tendencia no fuera suficiente, con un pequeño
comercio que agoniza, mientras las franquicias y las grandes
cadenas no paran de crecer, ¿qué ha hecho usted o qué hace

usted para evitar esto? Pues, usted, de momento, y me sabe mal
decírselo así, ha elegido bando, y bajo su mandato, si usted no
lo evita, porque le recuerdo que sigue dependiendo de usted,
Sr. Conseller, poder pararlo, se construirá el primer gran centro
comercial de las Balears en los últimos diez años, y todo ello
sin ningún tipo de consenso y con el rechazo de todo el sector
comercial mallorquín.

Y, lo que es más grave, un centro comercial, Alcampo, que
está en Marratxí y será construido en una zona inundable, justo
en medio de la parte baja del torrente Son Muntaner, según
Joan Estrany, director del Observatorio de Riesgos Naturales
de Baleares y profesor de Geografía de la Universitat de les
Illes Balears.

Le insisto, y contradígame si no es así, Sr. Conseller, ¿qué
ha hecho usted o qué hará para evitar este centro comercial?
¿Piensa hacer algo? ¿Está a favor del mismo, incluso después
de saber que se construirá en una zona inundable?

(Alguns aplaudiments)

¿No han aprendido nada de València, dónde, precisamente,
los temores mayores eran los posibles fallecidos en el parking
de un centro comercial? Porque, lo que parece, por lo que
hemos podido saber por los medios de comunicación, ustedes,
Sr. Conseller, van a permitir ese centro comercial y
simplemente se van a limitar a pedirles -que no exigirles-
mejoras en los accesos para evitar atascos.

Usted entiendo que durante su intervención tendrá la
oportunidad de demostrar que han aprendido la lección y no
permitirá la construcción de lugares de concurrencia destacada
en zonas inundables.

Si no, una vez más, además de una irresponsabilidad
flagrante, y volviendo a la parte comercial, veremos de nuevo
un ejemplo de cómo ustedes pervierten el lenguaje, mientras
aquí dicen defender el pequeño comercio, las máquinas
excavadoras ya están en marcha, listas para construir el nuevo
centro comercial.

Los socialistas, en cambio, lo tenemos claro, siempre
legislamos y actuamos en favor del pequeño comercio y, en
este caso, sobre todo, también en favor de la seguridad de las
personas, y jamás permitiríamos ese centro comercial en zona
inundable.

Le venimos diciendo: esto no va solo del pequeño
comercio, va de modelo socioeconómico, va del futuro del
pequeño comercio, que es la columna vertebral de nuestras
ciudades, y, sobre todo, va de preservarlo e incentivarlo como
motor de empleo de calidad. Y precisamente por ello no
podíamos ignorar la realidad: el pequeño comercio agoniza,
mientras las franquicias y las grandes superficies continúan su
avance imparable.

Y este es el resultado de un modelo económico promovido
y defendido por el Partido Popular, un modelo liberal en el que
sobreviven las grandes marcas globales. Y el caso de Alcampo
es especialmente alarmante porque a las cuestiones comerciales
se añaden, según los expertos, la irresponsabilidad de permitir
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esa construcción en zona inundable, en contra de todos los
consensos comerciales y científicos.

Y usted luego me vendrá a decir que han dado equis dinero
a los autónomos y a las empresas y que ustedes hacen política
desde el consenso y el diálogo. Y yo le pregunto, Sr. Conseller,
¿con quién han dialogado y consensuado la permisividad de la
ampliación de este centro comercial, un centro comercial que
tiene el rechazo de la oposición y de la patronal del pequeño
comercio?

(Alguns aplaudiments)

Porque afectará gravemente a la actividad económica y a la
movilidad de la zona. Por tanto, en este caso es un ejemplo
paradigmático de manual del Partido Popular: dicen apoyar al
pequeño comercio, pero vemos cómo, desde el Govern y desde
sus ayuntamientos se le pone la alfombra roja. De hecho, lo
cierto es que ustedes siempre piensan en mercantilizar todo, y
este caso no iba a ser una excepción.

Mientras nosotros, el PSIB-PSOE, le planteamos una
enmienda a su decreto de simplificación administrativa para
destinar parte de esos terrenos a la construcción de VPO,
ustedes la rechazaron. ¿Será porque están preparando el terreno
para que todo polígono industrial sea susceptible de convertirse
también en un mega centro comercial con su futura ley de áreas
industriales? Espero de verdad que no, Sr. conseller, espero que
esta no sea su intención, aunque ese es el tufillo que desprende
el artículo 21 de su ley, abriendo la puerta al cambio de usos en
dichas áreas.

En cualquier caso, y como comentaba, este proyecto de
Alcampo no es un hecho aislado, es parte de un patrón político
que refuerza el dominio de las grandes corporaciones y deja
desprotegido al pequeño comercio. Y los políticos estamos aquí
para intentar evitar esa tendencia, no para favorecerla,
recordemos la liberalización de los horarios comerciales de los
períodos de rebajas impulsados por el Sr. Mariano Rajoy, que
generaba una competencia desleal que beneficiaba
exclusivamente a las multinacionales, con un impacto
devastador en el pequeño comercio.

Cada día cierran tiendas en España y por cada negocio que
cierra perdemos empleos de calidad y redes sociales de apoyo
y una parte importante de nuestra historia colectiva.

Y, como comentaba, como representantes públicos tenemos
la responsabilidad de proteger ese patrimonio económico,
social y cultural, y legislar para ello.

Sr. Conseller, actúe y frene la promoción de grandes
superficies como el megacentro comercial de Alcampo en
Mallorca, una infraestructura que no responde a las necesidades
de la ciudadanía y además en este caso existe una
responsabilidad para evitar consecuencias e inundaciones
futuras.

Desde el Partido Socialista le decimos alto y claro: el
pequeño comercio es imprescindible para la sostenibilidad
social y cultural de nuestra comunidad y siempre estaremos, las
instituciones, para defenderlo. Ahí nos encontrarán, y en este

caso más, si cabe, porque se añade la responsabilidad de
alertar, no permitir la construcción de lugares de concurrencia
destacada en inundable. 

Gracias, presidente.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Diputat. Per part del Govern, té la paraula el
conseller d'Empresa, Ocupació i Energia, Alejandro Sáenz de
San Pedro, per un temps de deu minuts.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias, Sr. Vicepresidente. Sr. Guerrero, diputados,
buenos días a todos. Gracias, Sr.  Guerrero, por su
interpelación que me da la oportunidad de hacer una reflexión
sobre nuestras políticas de comercio. Me hace usted muchas
preguntas, encima tamben me sugiere las respuestas, cuáles
tienen que ser, pero, en fin, déjeme que haga mi exposición en
línea a la defensa que estamos haciendo desde est gobierno
hacia el comercio. 

Y se lo voy a responder con lo que a usted a lo mejor no le
gusta que le conteste, con hechos, con planes, efectivamente
con todos los proyectos de futuro que tenemos nosotros para el
comercio, para este comercio cercano que nosotros
consideramos... lleno de comerciantes, todos autónomos, la
gran mayoría autónomos, trabajadores, empresarios, PYME,
micropymes y, como digo yo, en la mayoría autónomos, que
eso es lo que recorre todas nuestras islas. 

Y se lo voy a decir con hechos. Le voy a hablar del plan
estratégico que hemos desarrollado en la Dirección General de
Empresa 2024-2027, precisamente para el sector comercio, y
se lo voy a contar también con las convocatorias de ayuda, a
usted no le gusta, pero le voy a tener que hablar de las
convocatorias de ayudas para mejorar la competitividad del
comercio y del pequeño comercio, y también con el propio
programa de estímulo empresarial y comercial -los famosos
bonos comerciales- porque ayuda a dinamizar el tejido
comercial, y las ayudas también pioneras en Baleares a los
mercados municipales y a los mercados ambulantes, pequeño
comercio, micropymes, autónomos principalmente; y también
cómo ayudamos a las empresas, pequeñas empresas del
comercio dentro de (...) y a nivel mundial con un escaparate
virtual para que tengan presencia y puedan competir. 

Porque todo este plan pasa por ayudar a la transformación
del pequeño comercio, porque hay que adaptarse a los tiempos
que corren, a la compra on line, a los cambios de hábitos, a los
horarios, y tenemos que ayudar al pequeño comercio y tenemos
que ayudar a todo el comercio con (...) públicas, sí, pero sobre
todo con herramientas, con mecanismos para que sean ellos los
perfectos artífices y protagonistas de sus propios cambios. 
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Y le voy a hablar de todo eso porque ese plan estratégico
del comercio 2024-2027 es una hoja de ruta para la mejora de
la competitividad del comercio a través de este diseño de este
plan, que tiene cuatro ejes principales: uno que es la
promoción, importante para el comercio; la digitalización y la
modernización, por eso, convocatorias específicas; el
conocimiento, también los datos, y también la información,
porque todos estos ejes su objetivo es velar y potenciar el
bienestar del tejido comercial de las islas.

También al mismo tiempo necesitamos datos. Por eso el
Observatorio del Comercio nos ayuda, junto con la Dirección
General de Economía y Estadística, a tener datos encima de la
mesa, analizarlos y ponerlos encima de la mesa de forma
trimestral precisamente para saber cómo está evolucionando.
Usted estaba dando datos. Los datos son importantes para saber
hacia dónde vamos, de dónde venimos y las proyecciones que
tenemos que hacer. Y no solamente esos datos son importantes
para analizarlos, sino también para ponerlos encima de la mesa,
analizarlos entre todos, por eso lanzamos hace poco ese portal
de información empresarial donde tenemos toda la información
de empresas, autónomos, emprendedores, cooperativas,
economía social... Todo eso lo estamos haciendo a través del
propio plan estratégico.

Y también estamos haciendo, como no puede ser de otra
forma, las ayudas a la mejora de la competitividad del
comercio, con esas convocatorias para la modernización y
mejora de la competitividad. Sí, durante este año -este año
2024-, 3,5 prácticamente de convocatoria, estamos hablando de
529 comercios que se han podido beneficiar de todas estas
ayudas, prácticamente un 50% más que el año el año pasado, el
año anterior, el año 2023, 180 beneficiarios más de todas las
islas. Hemos podido incorporar 284 beneficiarios para
Mallorca, 119 en Menorca, 120 en Ibiza, y en Formentera 6
beneficiarios. 

Esas son las medidas que estamos adoptando, pero también,
como le decía antes, la campaña de bonos comerciales, los
programas de impulso del sector comercial. Durante... durante
esta última convocatoria 1.133 establecimientos han podido
incorporarse en un periodo de tiempo que definimos desde el
24 abril al 30 de junio. Estamos hablando de más de 90.000
bonos que se repartieron entre todos los ciudadanos, con un
efecto multiplicador de la convocatoria de lo aplicado a esos
bonos, 1.351.000 euros, las ventas totales que se produjeron
precisamente por esta campaña fueron de 3.667.000 euros, es
decir, un multiplicador de 2,7 que tiene la campaña de bonos. 

Y el alcance, el alcance al ciudadano ha sido el más grande
que ha habido hasta, 32.000 personas que se han beneficiado de
todos estos, y con ellos, lógicamente, todos los comercios que
se han adherido a esta campaña. 

Le comentaba antes los mercados municipales. Nunca ha
habido ninguna convocatoria para los mercados municipales.
Los empresarios de los mercados municipales son pequeñas
PYME, pequeños autónomos, micropymes, ayudas hasta cubrir
el 80% de los proyectos que han presentado. Estamos hablando
de mercados que se han beneficiado: tres en Palma y uno de
Maó, el Mercado del Olivar, el Mercado Santa Catalina, el
Mercado Pere Garau, el Claustre de Maó, mercados con

iniciativas pioneras y novedosas en España que hemos ayudado
a financiar, como esas famosas taquillas refrigeradas para
ayudar no solamente al ciudadano, no solamente al que va a
comprar al mercado, sino también a los pequeños comercios, a
los pequeños autónomos, a todos. 

Y también hemos incorporado, más allá de los propios
mercados municipales, ayudas a los propios mercados
ambulantes, 140... que recorren todas nuestras islas todos los
años. Son convocatorias para ayudar a la mejora de la
información, a la sostenibilidad, contribuir a la
profesionalización, a la formación continua y a las mejoras de
las condiciones de trabajo de hombres y mujeres, todos
profesionales de estos canales cortos de comercialización, de
estos mercados que recorren todas nuestras islas. 

Se lo he comentado también antes, es importante posicionar
todos nuestros comercios en el entorno internacional a través de
escaparates virtuales. Parece... estamos en el siglo XXI, pero
todavía muchos comercios, muchos autónomos, muchos
pequeños comerciantes necesitan la ayuda para posicionarse
internacionalmente a través de escaparates virtuales, y eso lo
estamos haciendo analizando todas las herramientas que hay en
el mercado y buscando la más adecuada para poder ayudarles. 

Todo eso, Sr. Guerrero, lo estamos haciendo desde que
llegamos a este gobierno. Estamos impulsando el comercio.
Usted se dará cuenta con todas estas medidas que estamos más
cerca usted y yo de lo que usted piensa, de la ayuda al
comercio. No digo que estemos juntos, pero seguro que ustedes
están más cerca de nosotros de lo que usted piensa, pero es
básica la ayuda a los mercados, la ayuda a los autónomos, la
ayuda a no sé cuántos..., y luego si quiere hablaremos de los
autónomos, todo enmarcado -como usted dice- en una política
global para los mercados y una política global para el
comercio. Y esas son las políticas que estamos haciendo, Sr.
Guerrero.

Más allá de todo eso también estamos profundizando en un
reto importante que tiene el comercio, el pequeño comercio,
son las políticas encaminadas a ayudar a esos pequeños
empresarios, a esos autónomos en algo tan importante como es
el relevo generacional.

Estamos analizando en todos y cada uno de los municipios
a través de los ayuntamientos, las agencias locales de
desarrollo, las necesidades que tienen. Estamos haciendo
encuestas a todos los empresarios, a los pequeños empresarios
autónomos sobre qué necesidades tienen de cara a eso tan
importante que es el relevo generacional, y nos estamos dando
cuenta de temas muy importantes, porque el día a día al
pequeño comercio a veces no le ayuda a pensar sobre lo que va
a hacer dentro de tres, cuatro o cinco años. 

Hemos hecho un primer diagnóstico, que presentaremos en
breve, de cuál es la radiografía del relevo generacional en
Baleares y en breve presentaremos también planes de actuación
de la mano, no solamente de los ayuntamientos, de la mano
también de las patronales del comercio, de la mano de los
sindicatos, de la mano de todos los agentes involucrados en las
políticas del comercio, precisamente para impulsar todas esas
políticas.
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Por lo tanto, Sr. Guerrero, estas son las políticas que
estamos realizando para ayudar al comercio, para ayudar a esos
prácticamente más de 17.000 comercios que hay repartidos por
toda nuestras islas. Estamos hablando de comercio, comercio
grande, comercio pequeño, autónomo, todo tipo de comercio,
eso es lo que estamos haciendo, Sr. Guerrero, y eso es lo que
espero, contar también con la ayuda de todos ustedes, porque
en eso estamos todos juntos, ayudar a la dinamización del
comercio, a la dinamización del pequeño comercio, de los
autónomos y de los pequeños empresarios.

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, conseller. Per iniciar el torn de rèplica, té la
paraula el diputat Marco Antonio Guerrero, per un temps de
cinc minuts. 

EL SR. GUERRERO I MORENO:

Gracias, presidente. Sr. Conseller, todas estas medidas están
muy bien, todas estas medidas que usted plantea están
absolutamente bien, y las compartimos, por cierto, la mayoría
ya estaban, pero, claro...

(Alguns aplaudiments)

..., estas medidas no sirven de nada si paralelamente permiten
la proliferación de centros comerciales en la isla de Mallorca,
es que no sirven absolutamente de nada.

Y en el caso que nos ocupa, en el centro comercial
Alcampo, usted no solo está ignorando cualquier forma de
consenso, es que me acaba de ignorar a mí, porque no ha
contestado absolutamente a nada al respecto, ¿lo permitirá?

(Alguns aplaudiments)

Este proyecto carece del respaldo de comerciantes de
Mallorca, incluso de la comunidad científica, que desaconseja
la construcción, como le decía, de un sitio de gran afluencia en
zonas inundables, ¿qué hará usted, lo permitirá? Ahora tiene un
segundo turno para contestar. Piense sobre ello, y también
ustedes, diputados y diputadas, ya que podrán pronunciarse al
respecto en los futuros puntos de acuerdo que tendrá la moción
que derivará de esta interpelación.

Hoy también quiero aprovechar, que hemos hablado de
consensos, a usted le gusta hablar de consensos, y está muy
bien, en el comercio, para decirle que usted, hace unos meses,
faltó a la verdad en esta casa, en sede parlamentaria, en una
respuesta que le hizo mi compañera, Malena Riudavets, en un
intento de alardear de consenso y de diálogo -que está muy
bien, como conseller hay que practicarlo-, pero, encima, no
suficientemente con ello, el Govern luego publicó una nota de
prensa con la mentira que replicaron todos los medios de
comunicación, jugando usted y su conselleria con la
credibilidad del Govern y de los medios. Así titulaba su nota de
prensa de la conselleria: “El Govern aprueba por unanimidad

el calendario para 2025 de apertura comercial de festivos y
domingos.” Luego afirmaba usted: “Es la primera vez que la
Comisión aprueba una propuesta por unanimidad del calendario
de apertura de domingos y festivos del año 2025".

Ahora paso a leer la respuesta que le dijo a mi compañera:
“Este diálogo forma parte de las políticas del Govern, le voy a
poner un ejemplo, ayer mismo se produjo un hecho histórico,
un hecho histórico -repetía usted, y seguía-, ayer se celebró la
Comisión Interinsular de Comercio, ayer se aprobó el
calendario de festivos y domingos para todo el años 2025, y se
convirtió en un hecho insólito: nunca antes se había conseguido
la unanimidad en el sector.” 

Pues esto que usted dice, es absolutamente falso, y quizás
histórico sean sus ganas de demostrar algo que en este caso no
tenía, que es la unanimidad, porque en la Comisión Interinsular
del Comercio, del pasado 16 de septiembre, donde se debatían
los días festivos, la propuesta del Govern obtuvo dos votos
contrarios. O sea, no es unanimidad, la mayoría, pero no
unanimidad, que no es lo mismo.

(Alguns aplaudiments)

Y ahora que tendrá un turno siguiente de palabra, podrá
rectificar. Y conste que en este caso no estoy entrando en el
fondo del debate que está llevando a cabo, porque entiendo que
no siempre se puede estar de acuerdo con todo el mundo,
incluso se agradece el desacuerdo con según quién, y no señalo
a nadie. Pero, claro, usted dijo que había unanimidad, y eso no
es cierto, eso no es cierto, por eso, insisto, podrá luego aquí
subir a la tribuna otra vez y rectificar aquellas palabras.

Y le voy a poner otro ejemplo de aquello que le comentaba
en mi primera intervención de decir una cosa y hacer la
contraria, el programa electoral del PP: “Creación de un
entorno favorable para el comercio y la restauración desde las
diferentes administraciones, mejorando los accesos a las
ciudades.” Y ¿qué han hecho ustedes donde gobiernan, en
Palma? Un tarifazo a los aparcamientos de Palma y Bicipalma,
más un tarifazo de Palma en los aparcamientos, que, rechazado
por todos los partidos y por el pequeño comercio, pero
aplaudido seguramente por la gran patronal de las grandes
superficies. Ahora la han congelado porque no han conseguido
el apoyo tampoco de VOX, pero ustedes insisten y han dicho
que luego lo van a volver a presentar en enero. Veremos cómo
queda.

Otra vez, ¿dónde está su alardeado consenso? De nuevo,
¿del lado de quien parece que están, están defendiendo los
intereses de quién? Porque los intereses del pequeño comercio
palmesano, en este caso, seguramente que no.

Sr. Conseller, yo le agradezco su tono y de verdad, pero le
apremio que lidere la búsqueda de soluciones para equilibrar
las condiciones entre las grandes superficies y los comercios de
proximidad, porque resulta evidente que las políticas que han
ido rescatando benefician exclusivamente a las grandes
corporaciones. No pueden permitir ese centro comercial, y
menos en zona inundable.
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Sus decisiones, Sr. Conseller, están demasiado alineadas
con los intereses de ese gran centro comercial. Rectifiquen,
usted tiene, cuando suba aquí de nuevo, la oportunidad de
rechazar y demostrar su oposición a este nuevo centro
comercial, demostrando que han aprendido la lección de lo que
hemos vivido últimamente en Valencia. No puede permitir la
construcción de una instalación de gran afluencia de personas
en zona inundable. ¿Lo hará? En sus manos está.

Rectifique, Sr. Conseller, y, una vez más, cuando
rectifiquen como en lo que vamos a ver hoy, acertarán.

Gracias, presidente. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Diputat. Per contestar, té la paraula el conseller
Sáenz de San Pedro, per cinc minuts. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias. Sr. Guerrero, no me busque que no me encontrará
en el debate de grandes y pequeños, del proyecto del que usted
me habla estaremos pendientes, como no puede ser de otra
forma, de los informes tanto del ayuntamiento, que tiene
competencias, como del Consell de Mallorca, que tiene
competencias, y no me encontrará en el debate porque aquí
estamos para defender al comercio, al comercio en mayúsculas
-al comercio en mayúsculas-; hay otro comercio, que es el
comercio de las grandes plataformas on line. Pero este
comercio, en mayúsculas, este comercio, como le decía antes,
que está repartido por nuestras islas, por cada pueblo, por cada
ciudad, por cada rincón, por cada barrio, que lo conforman más
de más de 17.000 comercios, también da empleo a más de
50.000 trabajadores, y este es el comercio en mayúsculas que
yo le digo, el comercio que tenemos cerca, el comercio por el
que todos trabajamos y al que todos queremos y dirigimos
nuestras políticas. Es más, el comercio que ustedes y nosotros
nos encontramos cada día.

El otro comercio es el de las grandes plataformas on line, y
ese no es nuestro objetivo, ese no es mi objetivo, no es el
objetivo de este conseller ni de este equipo, porque somos
conscientes de lo que han provocado, que es un cambio en las
reglas del juego, y que amenazan la continuidad del comercio
en Baleares, del comercio en mayúsculas, de todo el comercio.

Por eso nosotros trabajamos precisamente para dar
respuesta a esos retos y a estos desafíos del comercio, del
comercio en mayúsculas, porque el auge, como le decía, de las
compras on line, de los hábitos de consumo, son los mismos en
Baleares que en el resto de España, que en el resto del mundo.
Y para eso tenemos que estar continuamente analizando lo que
está pasando en nuestras calles, en nuestros barrios, en los
mercados, en todo el comercio. Para eso, como le decía,
necesitamos estos datos tan importantes que obran en poder y

continuamente, cada trimestre, desde el propio observatorio,
como le estaba diciendo, estamos analizando.

Y sí, el plan estratégico que hemos desarrollado, el Plan
estratégico de comercio 2024-2027, se ha gestado con consenso
con todos los agentes del sector. Es que a usted, a lo mejor, le
parece que lo del consenso le llama mucho la atención, pero se
ha gestado y se ha aprobado y se ha consensuado en el seno de
la propia Comisión Interinsular Asesora de Comercio, repito,
en la que están presentes todos, habrá desacuerdos, habrá
debate, pero en la que están presentes todos, los grandes, los
pequeños, las patronales, y también, lógicamente, los
sindicatos, y ese es el reto que tenemos y eso es dónde estamos.

Y estamos trabajando, porque lo que estamos haciendo en
el seno de las reuniones que mantenemos con todos los agentes
del sector, precisamente es hacia donde van dirigidas todas
nuestras políticas para ayudar al comercio, al comercio en
mayúsculas, pero sobre todo al comercio de proximidad, al
pequeño comercio, el que tiene una dimensión más pequeña y
tiene, seguramente, más dificultades de enfrentarse a esos retos
a nivel global. Y lo estamos haciendo con ayudas a la
digitalización, a la modernización, al conocimiento, como no
puede ser de otra forma, y con todas las políticas que le he
dicho anteriormente.

Usted nos seguirá y seguramente nos está siguiendo todo lo
que estamos haciendo, y verá que estamos en cada uno de los
pueblos, en cada uno de los barrios, impulsando este programa
de la Agencia de Desarrollo Regional de Baleares,
Emblemàtics, Emblemàtics Balears; estamos yendo por...
estamos impulsando, estamos cerca del pequeño comercio,
estamos cerca de todos los establecimientos, tanto en Mallorca,
en Menorca, en Eivissa y también en Formentera.

Y usted lo decía y es verdad, no podemos hablar de
comercio, si no estamos hablando también de autónomos, usted
me decía antes lo que tengo que contestar, pues sí, le tengo que
contestar: estamos haciendo un impulso muy importante al
autónomo, que es una forma de ayudar al comercio, al que lo
necesita. Y sí, el otro día aprobamos ese anunció de la nueva
campaña de autónomos, de autónomos consolidados, que
empezará el 1 de enero, el 2, en enero, durante este primer
trimestre, una convocatoria muy abierta para poder llegar a
todos y cada uno, porque, al final, enero va a empezar con la
“a” de autónomos, esos autónomos que ustedes durante muchos
años, ustedes, los han marginado, ustedes han marginado a los
autónomos. Usted dice: es una política que antes la estábamos
haciendo, pues díganselo ustedes a los autónomos, todos los
que tenemos aquí, todos los que estamos aquí y los que no
están aquí, todos tenemos cerca un autónomo en nuestra
familia, en nuestros compañeros, y estamos haciendo
precisamente estas ayudas a los autónomos.

Usted dice “paguitas”, ayude usted a los autónomos,
autónomos que van a poder beneficiarse de una convocatoria
de ayudas a los autónomos que tienen más de 3 años, o 4 o 5 o
6, con unas ayudas hasta 3.000 euros,...

(Alguns aplaudiments)

... precisamente, para que puedan consolidar su actividad.
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Le puedo hablar también de la cuota cero, de la cuota cero
del primer año, del segundo año, le puedo hablar del 50%...

EL SR. PRESIDENT:

Hauria d’anar acabant.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

..., pero usted parece que eso no es hablar de comercio. Eso es
ayudar precisamente al comercio, al comercio en mayúscula,
que ya le decía que es donde estamos dirigiendo todas nuestras
políticas. 

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, conseller.

III. Moció RGE núm. 17628/24, presentada pel Grup
Parlamentari Socialista, relativa als efectes que el canvi
climàtic provoca sobre el sector primari a les Illes Balears,
derivada del debat de la Interpel·lació RGE núm. 6152/23.

Passam al tercer punt de l'ordre del dia, que correspon al
debat i votació de la Moció RGE 17628/24, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa als efectes que el canvi
climàtic provoca sobre el sector primari a les Illes Balears,
derivada del debat de la Interpel·lació RGE núm. 6152/23.

Per part del Grup Parlamentari Socialista té la paraula la
diputada Malena Riudavets, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ.

Gràcies, president, bon dia a tothom. El canvi climàtic ja no
és un concepte abstracte sinó una realitat que transforma el
nostre sector primari i posa en risc la nostra agricultura,
ramaderia i pesca. Aquesta moció no és només una declaració
d'intencions, és un full de ruta per protegir allò que ens
alimenta, dóna feina i preserva la nostra identitat. Necessitam
polítiques decidides per poder donar suport a un sector primari
i sostenible i adaptat a la realitat de les Illes Balears, no parlam
només de conservar paisatges, parlam de garantir aliments de
qualitat i una economia arrelada al territori.

L'agricultura extensiva és l'exemple més clar, respectuosa
amb els recursos, captura carboni i manté viva la biodiversitat,
no potenciar-la seria girar l'esquena al futur. Per assegurar
aquest futur, hem d'ajudar els nostres agricultors...

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

... a fer la transició cap a uns models ecològics i regeneratius,
però aquests canvis cap a aquest model no poden recaure
només en els agricultors, necessitam subvencions per reduir els
costs, formació tècnica per aplicar les pràctiques i accés
preferent per a mercats locals perquè les seves explotacions
siguin rendibles.

Un altre aspecte és la compra pública, que és una
oportunitat clara per donar suport al nostre sector primari i
avançar cap a un model més sostenible, si hospitals, escoles i
institucions públiques prioritzen el producte local, ecològic i
regeneratiu, aconseguirem un triple benefici: donar suport als
nostres productors, protegir el territori i oferir als ciutadans
aliments de proximitat i qualitat.

Avui, a més, estic molt satisfeta en aquest aspecte perquè el
conseller ens ha comentat que al nou programa Fruita a les
Escoles s’hi han presentat tres empreses mallorquines, tres
productors mallorquins,...

(Alguns aplaudiments)

..., i açò és una mostra que quan treballam junts aconseguim
resultats per als productors.

(Remor de veus)

Però aquest esforç per promoure un model sostenible i de
proximitat és incompatible amb les macrogranges, aquestes
instal·lacions intensives no encaixen a la nostra realitat insular,
consumeixen recursos en excés, contaminen el territori i
desplacen els petits productors. La nostra proposta és clara: una
moratòria immediata i un control estricte de les existents per
garantir protegir el nostre territori i el model productiu.

També necessitam infraestructures que donin suport al
nostre sector d'aviram i ramader, els escorxadors són
fonamentals per garantir la viabilitat de les petites explotacions.
La situació actual, on els petits productors d'aviram s'han
quedat sense solució a l'escorxador d'Inca, és inadmissible,
necessitam inversions clares per a l'escorxador d'Inca i de
Ciutadella, perquè sense aquestes infraestructures la nostra
sobirania alimentària queda en risc i els petits productors no
poden competir.

I aquí enllaçam amb la necessitat d'un sector primari fort,
parlam d'un recurs que ho condiciona tot, l’aigua, sense aigua
no hi ha agricultura, ni ramaderia, ni futur, és urgent garantir
una gestió eficient i sostenible i prioritzar l'ús d'aigües
regenerades de qualitat. Aquests recursos han d'arribar allà on
fan més falta i assegurar que les explotacions agrícoles i
ramaderes puguin sobreviure en un context de sequeres i canvis
climàtics de cada vegada més extrems. Aquesta situació es veu
agreujada pel canvi climàtic, que intensifica plagues i malalties
com la mosca de l'oliva o la llengua blava. Els nostres olivars
han patit una caiguda de producció devastadora i els ramaders
han quedat desemparats davant una resposta tardana i
insuficient. És urgent adoptar mesures preventives que evitin
aquestes crisis i donar suport directe als afectats perquè puguin
recuperar-se.
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Sense acció immediata, les conseqüències econòmiques i
socials seran encara més greus.

Protegir la pesca i els nostres pescadors és un altre dels
pilars, aquest sector també afronta reptes enormes,
especialment davant les exigències d'Europa, les quotes
restrictives, combinades amb la competència deslleial de la
pesca il·legal, amenacen la seva supervivència. No podem
permetre que els nostres pescadors els quals garanteixen un
producte fresc i local, quedin desprotegits.

I aquestes accions seran efectives si ho connectam amb la
recerca, amb la realitat del sector, per això l’IRFAP necessita
més suport, més investigadors i, sobretot, assegurar que les
solucions que es desenvolupen no quedin en paper. Els estudis
han d'arribar a qui cada dia treballa la terra i la mar i aportar
respostes concretes i pràctiques.

Aquesta moció és una crida a actuar ara, amb solucions
concretes i decisions valentes, no podem quedar de braços
plegats mentre el sector primari s'enfronta sol a reptes cada
vegada més grans.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. A continuación intervendrán los grupos que
han presentado enmiendas. En primer lugar, el Grupo Popular
ha presentado las RGE núm. 17816, 17817, 17818, 17819,
17820 y 17821/24. Sr. Varela de Limia, tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. VARELA DE LIMIA I CHORDÁ:

Muchas gracias, Sr. Presidente, buenos días diputados y
diputadas. Muchas gracias, Sra. Riudavets, por presentar esta
moción, que trata de un tema tan sensible y que tanto nos
preocupa a todos, como es el cambio climático. Y lo primero
que me gustaría dejar claro es el compromiso, tanto del Govern
como de la conselleria, en cuanto al cambio climático, y creo
que este compromiso está fuera de toda duda y, como ejemplo,
las múltiples acciones que se están llevando a cabo en este
sentido, como puede ser el Plan de transición energética, la
reducción de emisiones, la inversión en energías renovables o
la creación de zonas de protección y promoción de prácticas
agrícolas sostenibles.

Si bien ustedes ahora nos presentan esta moción
exigiéndonos algunas cosas que en ocho años o no quisieron o
no fueron capaces de realizar, y para que vea que el
compromiso de este gobierno y de esta conselleria es firme, en
esta moción ustedes nos presentan 13 puntos de acuerdo, de los
cuales aprobaremos varios puntos, y en otros hemos hecho
transacciones, que entendemos que lo que hacen es mejorar la
propuesta y que esperamos que tengan a bien tenerlas en
consideración.

En el punto número 1 votaremos a favor, porque no
podemos votar otra cosa cuando es una cosa que ya se está
realizando.

En el punto número 2, ustedes nos indican que tenemos que
impulsar medidas específicas para dar soporte a la agricultura
extensiva y nosotros lo que decimos, tras la transacción que le
hacemos, es que quiten la agricultura extensiva y que dejen a
toda la agricultura, porque entiendo que usted está en contra de
la agricultura que se hace en Sa Pobla o de los invernaderos
que hay en Terracor, Mallorca (...), entiendo que usted en esto
no está en desacuerdo. Pues a estos, con el texto que usted ha
puesto, usted a estos los deja fuera, y nosotros, con la
enmienda, los incluimos.

En el punto número 3, votaremos que sí. pero votaremos
que sí si nos acepta la enmienda de quitar la palabra
“regenerativa”, porque es una palabra que no está regulada ni
recogida oficialmente en las normas de la Unión Europea. Y
hay que destacar que esta conselleria ya ha incrementado las
ayudas en agricultura y en ganadería ecológica. El quinquenio
que se inició en el año 2023, el año pasado, que llega hasta el
año 2028, incrementó el número de solicitudes de agricultores
beneficiados de esta ayuda, y está previsto que este último, en
este próximo año 2025, se vuelva a abrir la línea de ayudas
para que se puedan incluir los nuevos agricultores en este
periodo 2023-2028, lo que da muestra del compromiso
innegable de la conselleria.

En el número 4, sí, pero lo que queremos es priorizar la
compra de producto local, no de productos ecológicos y
regenerativos, más que nada, porque los productos ecológicos
pueden ser de otros países.

En el número 5, que es un tema que nos preocupa, ustedes
siempre hacen moratorias, y nosotros entendemos que las
moratorias tienen que ser algo puntual, y ustedes hacen
moratoria absolutamente de todo, y lo que hacen las moratorias
es posponer el problema. Y nosotros le hacemos una enmienda
diciendo que “el Govern se compromete a encontrar y aplicar
medidas para reducir el impacto de estas instalaciones en la
población urbana en base a la Directiva 2010/75/UE del
Parlamento Europeo y del consell, de 24 de noviembre de
2010.” Por lo tanto, entendemos que nos tienen que aprobar
esta enmienda para poder corregir lo que ustedes nos están
pidiendo.

El punto número 6, la palabra que más se adecúa a
“macrogranja”, que es una palabra que no está reconocida,
entendemos que la tenemos que cambiar por “explotaciones
intensivas de alta densidad”.

El punto número 7 lo votaremos a favor, porque es una cosa
que ya se hace.

El punto número 8 es el único que votaremos que no, e
incluso pediría que lo retirasen, no por nada, sino porque
ustedes quieren responsabilizar a este govern de la falta de
vacunas para paliar el tema de la lengua azul. Y nosotros esto
no podemos permitirlo, porque tanto el Govern como la
conselleria han hecho un esfuerzo sobre humano para conseguir
unas vacunas que actualmente casi no hay; y ellos consiguieron,
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la conselleria y el Govern consiguieron 60.000 vacunas para
poder vacunar un mes antes de la fecha prevista. Por lo tanto,
si no retiran el punto, cosa que este grupo les solicita,
votaremos que no.

Los puntos números 9, 10, 11 y 13 los votaremos que sí. Y
el punto número 12, les hacemos una enmienda, ustedes nos
dicen que elaboremos, implementemos un plan de inversiones
específico para los escorxadors públics de les Illes Balears,
con muchos objetivos. Nosotros, los objetivos que ustedes
ponen los resumimos en un texto alternativo, y decirle que la
Conselleria de Agricultura, a través de la Dirección General de
Agricultura, Ganadería y Desarrollo Rural, ya tiene tres líneas
de apoyo específico en todos los mataderos de la isla, y estas
tres líneas suman 1 millón de euros.

Y, además, acabo ya, presidente, la conselleria está
promoviendo la firma de convenios interinstitucionales con los
que acometer las inversiones de mejora y modernización de los
mataderos.

Por lo tanto, y para acabar, reiterar el compromiso que tiene
tanto este Govern como esta conselleria en un tema que yo creo
que preocupa a todos y en los que tenemos que ir todos unidos,
como es el cambio climático.

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por el Grupo MÉS per Mallorca se han
presentado las enmiendas RGE núm. 17822, 17823, 17824 y
17825/24, Sr. Rosa, tiene la palabra. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes, Sr. Le Senne. Sr. Varela, jo no sé si tots estam
convençuts del canvi climàtic, certament qui no hi està és la
persona que em prosseguirà en el torn d'intervencions, que ha
presentat una sèrie d'esmenes en què nega l’existència del canvi
climàtic i a qui vostès, justament, l'han fet president de la
Comissió d'estudi de l’impacte del canvi climàtic...

(Alguns aplaudiments)

... sobre l'agricultura, la ramaderia i pesca. Per tant, jo, Sr.
Varela, com a mínim, aquest consens crec que s'aplica almanco
a altres bandes d'aquesta sala.

Tampoc no sé si la Sra. Riudavets està a favor o no del
model de Terracor, qui segur que no hi està a favor és la
Inspecció de Treball, per tant, jo, com a mínim, l’anim a cercar
altres exemples quan vulgui posar damunt la taula bones
pràctiques, que n'hi ha moltíssimes en aquestes illes.

La moció que debatem avui ens posa de manifest que el
camp o la pagesia de les Illes Balears està en crisi, això no és
una qüestió especialment nova, és a dir, de crisis n’ha
conegudes moltes i, per desgràcia, de forma prou recurrent, el
que sí que és relativament nou és el canvi climàtic que ens

condueix a tenir sequeres continuades i onades de calor cada
vegada més pronunciades, tenir pluges torrencials cada vegada
més freqüents que posen també en risc les collites, pandèmies
o plagues més virulentes, precisament per la pèrdua de
biodiversitat i fenòmens, com l’exportació o la importació
massiva de productes d'un lloc a altre del planeta, vull dir que
agreugen els riscs que puguem tenir a les Illes Balears, en el
sector primari i, per tant, això posa de manifest que el sector
primari és més vulnerable i que necessitam... o l’hem
d'acompanyar, precisament.

En aquest sentit, crec que hem de reivindicar que el Govern
creàs una Mesa de canvi climàtic i que treballi colze a colze
amb el sector, precisament per cercar aquestes fórmules, per
acompanyar-lo. Per això, des de MÉS per Mallorca, vàrem
plantejar, ara fa un any, que el aquest Parlament tengués una
mesa també per estudiar els impactes i poder, precisament, fer
propostes legislatives o no legislatives, però sobretot
legislatives, i els pressuposts que fossin conseqüents i coherents
amb aquesta necessitat d'adaptar-nos al canvi climàtic i, per
tant, poder conèixer, com a legisladors, millor la realitat que té
el sector, que crec que és una cosa necessària.

Com he dit, el canvi climàtic existeix i ens hi hem d'adaptar
i, particularment, s’hi ha adaptar el sector primari. En aquest
sentit, fa falta un sector públic fort, i a mi m'agrada
particularment de la moció de la Sra. Riudavets, a qui felicit, la
posada en valor de l’IRFAP, que jo he de dir que vaig gaudir
moltíssim de la presentació de la Sra. Garau, ara fa unes
setmanes a la comissió, perquè crec que només des de centres
de recerca, com l’IRFAP, o des d’un sector públic fort, podem
identificar i dissenyar bé les polítiques públiques que ens
demana i que necessita el sector.

Un sector que necessita acompanyament, i nosaltres hem
plantejat en aquesta moció dues esmenes amb ajudes concretes,
com pugui ser el sector de l’olivera, amb ajudes per a l’impacte
de la mosca de l’oliva, així com al sector ramader, que
necessitarà ajudes, precisament, per a la plaga o l’epidèmia de
la llengua blava, que es troba a moltes explotacions d’aquesta
illa.

També creiem, i ho hem posat en aquesta moció com a
esmena, que hem de donar, encara que sigui una solució
temporal, a l'escorxador d'Inca. Vull dir, entenc el plantejament
que fa el conseller, que potencialment això s'hauria de poder
resoldre a través d’una cooperativa i, de fet, nosaltres férem
una esmena als pressuposts en aquesta línia. Però aquesta
setmana, almanco, pel que ens arriba a MÉS per Mallorca,
aquesta setmana deixarà d’operar una altra vegada l'escorxador
d’Inca, i mentre no es constitueixi una cooperativa
d'explotadors que puguin dur a terme aquest escorxador, hem
de trobar una solució, perquè no podem deixar les explotacions
d’aus sense un escorxador.

Perquè vostè, Sr. Conseller, sap que un escorxador,
bàsicament és com no tenir explotacions i, per tant, els riscs per
a la continuïtat del propi sector són greus.

Per tant, nosaltres li demanam, com a mínim, que posin en
marxa una mesura extraordinària, la que sigui. Vostè coneix
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molt millor el sector que jo i segur que té molta imaginació,
però crec que el sector no pot quedar sense escorxador.

I ja per acabar, nosaltres hem fet una esmena en què creiem
que de bon de veres l'agricultura és un embornal de carboni i
com a embornal de carboni ha de ser capaç de rebre fons,
precisament aquelles empreses que més contaminen, perquè no
tot va d’ajudes de la PAC a d’altres tipus d'ajudes, sinó que
també hem de ser capaços que hi hagi una transferència de fons
d’aquelles empreses més contaminants cap a aquelles que són
més sostenibles. I en aquest sentit, nosaltres plantejam que es
puguin crear xecs de consultoria perquè les explotacions
agrícoles puguin fer un projecte de compensació d'emissions,
a través del qual rebin fons d’aquelles empreses més
contaminants d’aquestes illes.

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Por el Grupo Parlamentario VOX se han
presentado las enmiendas RGE núm. 17826, 17827, 17828,
17829, 17830, 17831, 17832 y 17833/24, Sr. Rodríguez, tiene
la palabra.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. No me voy a detener en explicar
una por una nuestras enmiendas, sino más bien la filosofía en
las que están basadas todas ellas. Yo ya no sé cómo se lo tengo
que decir a ustedes, no sé si son capaces de leerme los labios,
si saco un cartelito, es que, de verdad, ya no sé qué tengo que
hacer, ¡no negamos el cambio climático! El cambio climático
se viene produciendo en el planeta desde el principio de los
tiempos. Yo no sé qué parte no entienden ustedes que lo que
nosotros negamos es la influencia humana en ese cambio
climático, que no solo lo decimos nosotros, lo avalan miles de
científicos -sí, sí, venga, hombre-, pues mire, más de 1.600 que
firmaron el manifiesto, incluidos varios premios Nobel, que
supongo que para ustedes no son científicos, para ustedes solo
deben ser científicos los suyos, es lo de siempre, los suyos son
muy científicos. Los que niegan lo que dicen sus científicos no
son nada científicos, aunque tengan dos premios Nobel.

A ver, yo no sé quién de ustedes, la verdad, ha dedicado
parte de su vida, cinco años en concreto, a estudiar
climatología, meteorología, climogramas, cuencas
hidrográficas, paisajes, urbanismo, erosión..., el que les habla
sí, y no me las doy de científico, pero sé de lo que hablo, y la
mayoría de las veces creo que ustedes no tienen ni idea de lo
que hablan. A ver, todas estas predicciones de que se va a
acabar el mundo están basadas en una serie de modelos
matemáticos informatizados, que dependen de los datos que se
introduzcan, de las hipótesis que se introduzcan y de los
supuestos que se introduzcan en estos complicados modelos de
predicción, que hasta ahora han fallado todos -hasta ahora han
fallado todos...

(Remor de veus)

La evidencia científica, lo que nos dice la evidencia
científica es que es lógico que se produzca un calentamiento
del planeta, porque el planeta sufrió una llamada edad del hielo,
que acabó en 1850, un enfriamiento global, a partir de entonces
se está produciendo un calentamiento del planeta. Un
calentamiento que, por cierto, es bastante inferior al que
predecían los catastrofistas de la izquierda, que han montado en
torno a esto, como hacen siempre, un negocio.

¿Qué el CO2 es malísimo? Pues tampoco es verdad, es
necesario, es el alimento de las plantas, desde que ha
aumentado el CO2 en la atmósfera ha crecido la superficie
verde del planeta, y esto son evidencias científicas que ustedes
pueden negar una y otra vez, pero es que están encima de la
mesa.

No han aumentado las catástrofes naturales, es falso, de
hecho, los huracanes y ciclones tropicales han disminuido, han
disminuido. ¿Qué causan más daño? Por supuesto, claro que
causan más daño, porque hoy en día la tierra está bastante más
habitada que hace mil años, con lo cual esas catástrofes
naturales provocan más destrucción y más muertos. Pero no
porque vengan todas las catástrofes unidas y a la vez, y vaya a
haber un cataclismo mundial. Ustedes, con una moción a la que
a la mayoría de sus puntos les podíamos haber dicho que sí, si
hubieran aceptado nuestras enmiendas, que no desvirtúan en
nada el fondo de lo que ustedes dicen, en el fondo, al final, lo
que atacan es nuestro sector primario.

Y en torno a todo este tema de la Agenda 2030 y del
cambio climático, lo único que se ha montado es un negocio
multimillonario de empresas que nos hacen historias
sostenibles, que todas maman del presupuesto público, y así
nos va. Eso sí, a las cumbres del cambio climático vamos en
nuestros jets, en nuestros Falcon, nos movemos con coches
blindados de 200 caballos, pero, eso sí, vamos a hablar del
cambio climático y de las emisiones de CO2. Son ustedes unos
hipócritas que simplemente han alzado esta bandera, una de
esas pocas banderas que les quedan, como ese falso feminismo,
porque, como ya se lo he dicho mil veces, como lo de la
dictadura del proletariado y la lucha de clases ya no vende,
pues ahora vamos a enarbolar la bandera de que se avecina el
fin de los tiempos y vamos a hacer de esto un eslogan para salir
en las manifestaciones. Y, al final, ¿qué se oyen?, barbaridades
como la última vez en televisión que, por desgracia,
consecuencia de la DANA, uno de los suyos llegó a decir que
tenía un efecto positivo, que había destruido tantos coches que
a lo mejor se podía cambiar el modelo de transporte. Sí, sí, en
La Sexta, uno de los suyos, uno de los suyos, que si lo hubiera
dicho uno de los nuestros habría que oírles.

En definitiva, nosotros vamos a apoyar aquellos puntos que
no están cargados de ideología y que lo único que buscan es lo
mismo que nosotros, que es proteger nuestro sector primario,
y a sus dèries -palabra que me encanta-, a sus obsesiones, que
se las voten, no sé, sus nuevos amigos.

Gracias, Sr. Presidente. 

(Algun aplaudiment)
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EL SR. PRESIDENT:

Gracias. Por parte del Grupo Mixto se han presentado las
enmiendas RGE núm. 17834, 17835 y 17836/24, Sra. Gómez,
tiene la palabra. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Riudavets, per la seva
moció, crec que són tot propostes molt necessàries.

Em centraré en les tres esmenes que hem presentat des
d'Unides Podem.

La primera és la petició d'incloure que es tiri endavant un
projecte que jo contínuament deman i que, de fet, el Partit
Popular, quan el demanam, no diu que no, diu que están en ello
i, bé, esper poder-lo veure, que és la creació d'un banc de terres
a totes les illes, amb objectius claríssims d’innovació i de
recerca, precisament, sobre l’afectació del canvi climàtic a
l'agricultura i a la ramaderia i també, sobretot, per fer un camí
de sobirania alimentària que més que mai és necessària.

Bé, jo li accept l’aportació que vostè ha fet, Sra. Riudavets,
que millora la nostra esmena, i entenc, he de pensar que sortirà
aprovada per una aclaparadora majoria, perquè el Partit
Popular sempre diu que están en ello, llavors, esper que estar
en ello signifiqui un vot a favor i no l’excusa per votar en
contra.

Per altra banda, també hem volgut presentar una esmena
que recordés el sector pesquer, que jo diria que, bé, si crítica és
la situació, moltes vegades jo no diria consolidada, però sí
instaurada, del sector agrícola i ramader, més crítica és la
situació del sector pesquer, dins el sector primari i per açò la
nostra esmena, que demana que cada vegada li demanam a
l'Estat espanyol que, quan negociï les condicions de la flota
pesquera balear, tingui en compte la situació de singularitat
insular i, i sobretot, que recordin que tenim una flota pesquera
que és artesanal i que el que més necessitam, sobretot, és que
l'Estat espanyol defensi, lluiti la sots-àrea geogràfica balear
dins la Comunitat Europea, les singularitats com a illes, que
tenim la proporció d’una flota, que, bé, tant de bo que hi ha
hagut algunes rectificacions a darrera hora!, que és obvi i
evident que no es pot mantenir fent feina 27 dies a l’any; és cert
que de vegades arriben d’Europa unes propostes que no
s'entenen des de, bé...-Sr. Conseller, no l’havia mirat, mirava la
Sra. Riudavets-, però estic segura que comparteix que amb 27
dies a l’any no hi ha qui aguanti, és del tot impossible. Sort que
açò s'ha corregit!

També li accept l'esmena, Sra. Riudavets, amb aquella
supressió respecte de tot el tema de xarxes, perquè crec que és
entrar en unes característiques molt tècniques que potser
tampoc no era necessari.

Per tant, a partir d'aquí el temps que em queda, i aquí sí que,
Sra. Riudavets, confrontaré, necessàriament, amb el Partit
Socialista, perquè açò és com una pedra, un ronyó, que fa mal,
jo he presentat una esmena perquè crec que era necessari parlar
del Mercosur, aquest acord del Mercosur, justament a una
moció que va del sector primari, Sra. Riudavets, és clar, és que

hi ha equilibris que no aguanten, perquè tot el que vostè recull
a la seva moció que jo li lloo, resulta que no acceptar l'esmena
del Mercosur, pràcticament vostè entra en una espècie
d'oxímoron, de contradicció amb els seus propis termes. I jo ho
puc entendre, ho puc entendre perquè, és clar, sé on seuen allà,
a Europa, Sra. Riudavets, i fa mal, és una pedra a un ronyó,
seuen amb el Partit Popular i amb els feixistes de Meloni, em
sap greu, però ho he de dir, i sé que és per açò que no
m‘accepten l'esmena del Mercosur, i no puc deixar de dir-ho.
I, bé, i no són dèries polítiques d’Unides Podem, Sra.
Riudavets, és que tenim ASAJA, tenim la Unió de Pagesos de
Mallorca, que fa dos dies eren a Madrid i que deien que el
Mercosur és un intercanvi de cotxes per vaques, i que afavoreix
la indústria automobilística, però que fa molt de mal a
l'agricultura i a la ramaderia, no només del país, sinó també,
especialment, de les nostres illes, que és un poc el que
defensam.

I, és clar, tots aquests tractats de lliure comerç, en realitat
obren la porta a la competència deslleial, perquè, al final, els
requisits sanitaris i els requisits de seguretat alimentària, que els
ho permetem, es troben molt per sota, tenen un llindar molt
inferior al que nosaltres mateixos exigim als nostres productors.
I açò és fer un flac favor a tot el sector. 

I llavors, vostè ha fet una gran moció, Sra. Riudavets, però
no s'aguanta la coherència amb mantenir i defensar els tractats
de lliure comerç de Mercosur.

I, bé, i el sector hi està en contra, el sector hi està en contra,
i jo els deman, bé, he hagut de presentar aquesta esmena perquè
no en quedava d’altre que presentar-la, a un moment...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

..., a més a més, molt crític i que esper que el Partit Popular,
doncs, bé, si no me l'accepta no hi podem fer res, però que, bé,
que tenen una majoria, que els vull veure aquí amb ganes,
perquè si volia intercanvi de vaques i cotxes ho ha dit el
director general de la Conselleria d'Agricultura, i estaria bé
que, en coherència, doncs surti una proposta del Partit Popular
que, bé,...

EL SR. PRESIDENT:

Ha d’acabar, Sra. Gómez.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

..., que sigui un clam contra aquest acord de lliure comerç que
tant ens perjudica. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Riudavets, té la paraula. 
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LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Gràcies, president. En primer lloc, vull agrair a tots els
grups parlamentaris les esmenes que han presentat i crec que
compartim la preocupació pel futur del sector primari, encara
que cadascú ho vegi des d’un angle diferent i el compromís
també sigui diferent.

El canvi climàtic és una realitat i afecta el nostre sector
primari, però això no ho dic jo ni el meu grup parlamentari, ho
diuen les dades i els experts.

(Alguns aplaudiments)

Jo, és cert, no he dedicat cinc anys, ni un a estudiar
climatologia, és cert, em sap greu, però crec que la Sra. Garau
sí que ho va fer, la cap de l’IRFAP, i també em sap molt de
greu que, Sr. Rodríguez, no la va poder escoltar el dia de la
compareixença, perquè ella sí que és una experta que ha
estudiat, jo crec que més de 5 anys climatologia, tot el sector
primari i que ens va fer...

(Alguns aplaudiments)

... una exposició magnífica sobre com afecta el canvi climàtic
el sector primari, però té l'oportunitat perquè és a You Tube i,
a més, ens ha penjat també la seva presentació, que és
extraordinària.

(Alguns aplaudiments)

Per aquest motiu, evidentment, bé, ja li havia comentat, que
no podrem acceptar, però agraïm molt les seves esmenes.

Quant a les esmenes del PP, bé, vull deixar clar que
nosaltres no deixam fora ningú, aquesta és una moció centrada
en com afecta el canvi climàtic el sector primari, per açò posam
en valor aquelles pràctiques agràries que milloren la terra i que
responen millor al canvi climàtic, com és l'agricultura ecològica
i la regenerativa, però sense... el primer punt ho deixa clar, de
la nostra moció, és el suport complet al sector agrari en tots els
sentits. Després, sí que especificam el producte local, però tot
el producte local, amb una incidència més en el producte
regeneratiu i el producte ecològic, però sense oblidar per sobre
de tot el producte local, i el sector primari en conjunt, per com
és aquesta moció, pel canvi climàtic ens centram en això.

El tema de les macrogranges, és que aquí la seva posició és
el que ens preocupa perquè neguen la moratòria i continuen
mirant cap a una altra banda, mentre els veïnats de Llucmajor
i Sineu viuen amb preocupació i incertesa el que passarà. Ahir
mateix, la Plataforma de Macrogranges No ho va dir ben clar,
el projecte de Sineu segueixi endavant i mentrestant la societat
exigeix una resposta. El PP no es posiciona...

(Alguns aplaudiments)

..., i no parlam només d’impacte ambiental o de contaminació
d’aqüífers, sinó també de salut pública i de model econòmic.
No s'entén com és possible que la macrogranja de Llucmajor,
amb denúncies, infraccions i expedients, continua operant amb
total normalitat; aquest silenci, aquesta falta d'acció no és el

que esperen ni els pagesos ni els ciutadans, amb la qual cosa
nosaltres continuarem demanant la moratòria perquè és l’únic
que funciona.

(Alguns aplaudiments)

I sobre els escorxadors, també estam preocupats perquè els
productors sí que s'han mogut, i molt, per dur endavant una
solució per a l'escorxador d’Inca, però sembla que no es vol
posar una solució a l'escorxador d'Inca i garantir el seu
funcionament. No entenem quin és el problema: és fer una
inversió, ajudar-los a crear una cooperativa, però és cert que
per a això una SAT, per a això necessiten més temps.

Estarem expectants amb les solucions que es puguin trobar
des d’allà.

No retirarem el punt 8, em sap greu, però no el retirarem
perquè les vacunes no varen arribar un mes abans, vàrem ser la
darrera comunitat autònoma on varen arribar les vacunes.
S’esperava a un determinat laboratori perquè tinguessin
aquelles vacunes i a aquell laboratori no hi varen arribar mai i,
al final, vàrem haver de dependre de Catalunya per tenir les
vacunes.

(Alguns aplaudiments)

Per això no retirarem el punt 8.

Quant al tema de Mercosur, s’ha parlat molt d'aquest acord
i sovint s’ha fet un enfocament emocional i carregat de dubtes,
però hem de separar els mites de la realitat, tenim sectors líders
aquí, a les Balears, com l'oli d'oliva, el vi o el porcí, que tindran
accés a un mercat major, i això significa poder exportar els
nostres productes, el nostre producte local. Això va en
coherència amb donar suport al producte local, aquí i a fora. A
més, l’acord garanteix la protecció de les nostres indicacions
geogràfiques, amb el formatge de Maó, per exemple, que
quedaria blindat davant de possibles imitacions fraudulentes.
Per açò no compartim que aquest acord sigui una amenaça.

Ho defensarem, perquè és defensar els nostres productors
i el nostre producte local.

I quant, bé, ja em queda poc temps, només vull agrair molt
al Sr. Rosa les seves esmenes, que han permès concretar i
reforçar els punts claus d'aquesta moció i afegir quelcom que
jo no vaig tenir temps de fer, com són les ajudes immediates
per al sector ramader i l’olivarer. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Presidente, ¿nos podrán decir los números aceptados y los
que no, por favor? Gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien. Vamos a ver, se aceptan del Partido Popular la
17821 al punto 12, solo esa, ¿con transacción?, sí, con
transacción, está aquí. Hay transacciones a esta del PP, a la 21,
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a la 17834 del Grupo Mixto y a la 17836 del Grupo Mixto.
También hay transacción, que tiene una frase tachada a mano,
¿eso está bien, todos los grupos la tienen así, con una frase
tachada a mano?

Bien, resumo: del Partido Popular únicamente la 17821, con
transacción al punto 12. De MÉS per Mallorca se admiten
todas las cuatro enmiendas: 17822 a 25, que son nuevos puntos.
Y del Grupo Mixto se admiten dos: 17834 y 17836, con sendas
transacciones. ¿De acuerdo? La 17835 no se admite. Y de
VOX ninguna. ¿Podemos proceder a la votación conjunta?

LA SRA. DURÁN I CLADERA: 

Solicitamos votación separada de todos los puntos.

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo. Muy bien. Vamos punto por punto ... 

(Remor de veus)

A ver, Sra. Riudavets, ¿de VOX se acepta una ...? ¿De
VOX no se acepta ninguna, no es así?, ninguna.

(Remor de veus)

 De VOX, ninguna. ¿De acuerdo? Muy bien, pues vamos
punto por punto.

El punto 1 en su redacción original. Votamos. 

52 a favor, 5 en contra. 

El punto 2 en su redacción original. Votamos. 

24 a favor, 33 en contra. 

El punto 3 en su redacción original. Votamos. 

24 a favor, 33 en contra. 

El punto 4 en su redacción original. Votamos. 

24 a favor, 33 en contra. 

El punto 5 en su redacción original. Votamos. 

24 a favor, 33 en contra. 

El punto 6 en su redacción original. Votamos. 

24 a favor, 33 en contra. 

El punto 7 en su redacción original. Votamos. 

52 a favor, 5 en contra. 

El punto 8 en su redacción original. Votamos. 

29 a favor, 28 en contra. 

El punto 9 en su redacción original. Votamos. 

57 a favor.

El punto 10 en su redacción original. Votamos. 

51 a favor, 5 en contra y 1 abstención. 

El punto 11. Votamos. 

57 a favor.

El punto 12 con la enmienda 17821 del Grupo Popular
transaccionada. Votamos. 

52 a favor, 5 en contra. 

El punto 13. Votamos. 

51 a favor, 5 en contra i 1 abstención. 

Pasamos a los nuevos puntos. En primer lugar, la enmienda
de MÉS per Mallorca 17822. Votamos. 

29 a favor, 28 abstenciones. 

La enmienda 17823. Votamos. 

30 a favor, 27 abstenciones. 

La enmienda 17824. Votamos. 

23 a favor, 33 en contra. 

La enmienda 17825. Votamos. 

29 a favor, 28 abstenciones. 

La enmienda 17834 del Grupo Mixto transaccionada.
Votamos. 

24 a favor, 33 en contra. 

Finalmente, la enmienda 17836 del Grupo Mixto
transaccionada. Votamos. 

56 a favor, 1 en contra.

IV. Debat i votació sobre la convalidació o la derogació
del Decret llei 5/2024, de 13 de desembre, pel qual es
modifiquen diverses normes de l’ordenament jurídic de les
Illes Balears en matèria d’espais naturals, foment,
agricultura, educació, ocupació pública, turisme, urbanisme
i habitatge (RGE núm. 17779/24).

Y pasamos al IV punto del orden del día que corresponde
al debate y votación sobre la convalidación o derogación del
Decreto ley 5/2024, de 13 de diciembre, por el que se
modifican diversas normas en materia de espais naturals,
foment, agricultura, educació, ocupació pública, turisme,
urbanisme i habitatge. Sra. Estarellas, tiene la palabra. 
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(Alguns aplaudiments)

Sin límite de tiempo.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Gràcies, president. Voldria començar la meva intervenció
per tal de sol·licitar la convalidació del Decret llei 5/2024, de
13 de desembre, pel qual es modifiquen diverses normes de
l'ordenament jurídic de les Illes Balears en matèria d'espais
naturals, foment, agricultura, educació, ocupació pública,
turisme, urbanisme i habitatge, i recordar quina és la situació
que ens ha dut al debat d'avui.

El text del Decret llei 3/2024, de 24 de maig, de mesures
urgents de simplificació i racionalització administrativa de les
administracions públiques de les Illes Balears, una vegada
convalidat pel Parlament de les Illes, es va tramitar com a
projecte de llei. Després de la corresponent tramitació
parlamentari, la Llei 7/2024, de 12 de desembre, de mesures
urgents de simplificació i racionalització administrativa va ser
aprovada pel Ple del Parlament de dia 26 de novembre d'aquest
any. És de tots conegut que durant el procés de votació, en el
Ple del Parlament, es va produir un error humà per part del
grup parlamentari majoritari, consistent en l'aprovació
involuntària de 34 esmenes d'un altre grup parlamentari, la qual
cosa ha afectat diversos preceptes de la llei esmentada, amb una
alteració substancial de la redacció i l'abast de les disposicions
de la llei, i amb incidència també respecte del text aprovat
prèviament a la Comissió d'Hisenda i Pressuposts, resultant de
l'aprovació prèvia d'altres esmenes i transaccions.

Aquest error, produït en el Ple del Parlament, suposà, per
una banda, que el text resultant no reflecteixi en alguns punts
la veritable voluntat de la majoria parlamentària i, per altra,
comporta que la normativa finalment aprovada produeixi uns
efectes jurídics i pràctics contraris a l'interès general i a
l’ordenament jurídic vigent. Per la qual cosa era urgent i
necessari revertir aquesta situació.

Arribats a aquest punt, vull remarcar que, amb la
convalidació del Decret llei 5/2024, objecte de la sessió d'avui,
crec que és un dia important per dos motius principals: el
primer, per al retorn a la normalitat, a la legalitat, diria jo, que
suposarà la convalidació d'aquest decret llei de mesures que
inclou la derogació de determinats articles de la Llei 7/2024, de
mesures urgents de simplificació i racionalització
administrativa de les administracions públiques, articles que,
com he dit, provenen de 34 esmenes que varen resultar
formalment aprovades com a resultat d'una errada humana;
esmenes que no només suposaven una alteració del projecte de
llei, sinó, i això és el més important, no reflectien la veritable
voluntat de la majoria parlamentària.

Diputades i diputats, sobre aquestes esmenes mai no hi va
haver cap voluntat material que fossin aprovades i aquesta
situació s'ha hagut de revertir.

En segon lloc, vull palesar el consens que ens ha aportat,
afortunadament, a la sessió parlamentària de convalidació del

dia d'avui, vull expressar, vull fer una expressa menció i el meu
reconeixement als partits polítics i als grups parlamentaris que
han fet possible aquest consens, la ciutadania de les Illes
Balears, sense cap dubte, sabrà apreciar la voluntat d’arribar a
acords en aquelles qüestions que són importants per a tots, amb
consens i participació, i que permetran que el Parlament d'avui,
amb la convalidació d’avui, ajudi a evitar els efectes jurídics i
pràctics contràries a l'interès general de la ciutadania i de
l'ordenament jurídic.

Per això, com els deia, senyores i senyors, crec que avui és
un dia important. Han estat i són setmanes complicades, no ho
hem negat i no ho negarem, com tampoc no hem negat i hem
assumit que som un govern que compta amb una majoria
simple, conscient que no és una majoria absoluta, però una cosa
ha quedat clara: aquest govern té línies vermelles
infranquejables i així ho hem demostrat en aprovar el decret llei
que ara ens han citat a convalidar. De vegades podem cometre
errades, però les assumim i les rectificam.

Hem demostrat també que som un govern obert a negociar
i que no creiem en els cordons sanitaris, en apartar ningú ni cap
grup polític. Amb aquest Decret llei 5/2024, que avui duim a
convalidar, revertim una situació que afecta normatives o
situacions tan variades i tan importants per a la majoria de
membres d'aquesta cambra, inclòs el Govern, que mai no s'han
plantejat negociar i que, a més, podien ser inconstitucionals,
temes tan importants com la prohibició de construir en zones
d'àrees naturals d'especial interès, el manteniment del català
com a llengua vehicular en l'educació, mantenir articles cabdals
de la Llei per a la conservació dels espais de rellevància
ambiental, mantenir qualsevol ajuda o subvenció per a persones
vulnerables, o la permanència de la Llei de Menorca Reserva
de la Biosfera.

Tenim, o hauríem de tenir tots els que som aquí, aquesta
responsabilitat de cara als ciutadans, la nostra tasca és la de
servei públic i mai no ho hauríem d'oblidar. Per això, avui duim
aquest decret llei, després d'haver consensuat el text amb la
majoria dels grups parlamentaris i retornar a l’acordat en
comissió i al redactat original de les diferents lleis que es
pretenien de modificar, per pal·liar la incertesa jurídica i els
desajusts normatius en determinades àrees clau per al
funcionament de les administracions i per a la protecció dels
drets dels ciutadans, cosa que ha estat sempre la voluntat
d'aquest govern.

Una proposta que, com saben, també inclou els acords
adoptats entre l'Administració de la comunitat autònoma Illes
Balears i l'Administració General de l'Estat en el si de la
Comissió bilateral de cooperació en relació amb les
discrepàncies sorgides respecte de la disposició addicional
vintena de la Llei 12/2017, d'urbanisme de les Illes Balears i
del Decret llei 1/2024, de 22 de març, pel qual es regulen
determinats aspectes de l'activitat sanitària urgent i emergent de
les Illes Balears.

Diputades i diputats, per tot l'exposat deman el seu vot
favorable avui, aquí, en aquesta cambra, per ètica i per
responsabilitat cap a tots els ciutadans de les Illes Balears.

Moltes gràcies. 
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(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Como ya saben, por acuerdo unánime de
la Junta de Portavoces del pasado viernes, 13 de diciembre, el
tiempo de intervención de los grupos parlamentarios en los
turnos a favor y en contra será de diez minutos, en lugar de los
quince que sería habitual.

Y para ordenar el debate, solicito a los portavoces de los
grupos que manifiesten si quieren intervenir a favor, en contra
o en fijación de posiciones. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Presidente, en turno a favor.

EL SR. PRESIDENT:

Turno a favor.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

President, MÉS per Mallorca intervendrà en el torn a favor.

EL SR. PRESIDENT:

A favor.

EL SR. PONS I PONS:

El Partit Socialista, a favor.

EL SR. PRESIDENT:

A favor.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

En contra.

EL SR. PRESIDENT.

En contra.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Sr. President, el Grup Mixt demana partir la intervenció
perquè MÉS per Menorca intervindrà en el torn a favor, per
una durada de cinc minuts, i la Sra. Gómez, d’Unides Podem,
intervindrà en fixació de posicions, amb una durada de cinc
minuts, també.

EL SR. PRESIDENT:

D’acord. Pues, en ese caso, tiene la palabra el Grupo
Socialista, el Sr. Pons.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sr. President. El decret llei que avui
convalidarem va molt més enllà de la correcció d'errades, fruit
d'una votació desafortunada a la llei òmnibus. La convalidació
d'aquest decret llei és la constatació d'una política errònia que
ha fracassat en la mesura que ha estat marcada per la dreta més
dura de les Illes Balears, un fracàs que deixa el Govern sense
eines vàlides per garantir l'estabilitat el que queda de
legislatura.

N’hi ha prou a mirar l'escenari polític del moment per
constatar les nefastes conseqüències de les polítiques fins ara
impulsades: el pacte de govern entre el Partit Popular i VOX ha
rebentat pels aires, per a 2025 no hi haurà pressuposts. El
Govern està absolutament tot sol, sense el suport de cap partit
polític, excepte el Partit Popular. La situació és tan desesperada
que el govern s’ha llançat a la recerca d'acords amb els partits
d'esquerres. I tot açò, mentre veiem com les entitats abandonen
el Pacte per la sostenibilitat.

I en aquests moments, tots els escenaris són possibles, fins
i tot l’avançament electoral. Basta veure les cares dels
consellers per adonar-se de fins on arriba la desorientació de la
presidenta Prohens. I tot açò per una errada en una votació?,
no, l’errada va ser la gota que va fer vessar el got després d'un
cúmul de polítiques d'ultradreta contràries al sentit general i a
la voluntat general de la ciutadania de les Illes Balears. 

Ha estat un any i mig de polítiques pactades entre el Partit
Popular i VOX el que ens ha duit fins aquí. De fet, la llei
òmnibus -i val la pena recordar-ho-, era el projecte estrella
d’aquesta primera part de la legislatura, acordat entre els dos
socis de dretes, que tenia per objectiu, d'una banda, desmuntar
els principals avanços aprovats en matèria de sostenibilitat
durant els governs de Francina Armengol, mitjançant la
modificació de 50 lleis: canvi climàtic, generacions futures, llei
agrària, sòl rústic, urbanisme, ... Per altra banda, crear un nou
entramat jurídic que afavoreix la desregulació urbanística,
l'eliminació de transparència i participació en la presa de
decisions, mentre estableixen mecanismes directes en despatxos
foscos que permeten aprovar projectes de dubtosa legalitat.
Estic parlant de la supressió de la Comissió Balear de Medi
Ambient, de l'amnistia urbanística o de les autoritzacions
d’equipaments urbans en sòl rústic.

I tot açò que els dic ha estat aprovat i és vigent. Tot açò no
ha estat una errada en votació, ni quedarà derogat, ni demanen
disculpes per haver-ho aprovat. Tot açò que els he dit és fruit
d'un any i mig de pacte de Partit Popular-VOX a favor de
polítiques d'ultradreta que malmeten territori i paisatge, que van
en contra de la sostenibilitat econòmica, social i mediambiental,
que neguen el canvi climàtic i que afavoreixen l'increment de
desigualtats, per tal que alguns pocs facin molts més diners de
forma ràpida en detriment del bé comú. Afegim-hi aquí
l'eliminació de l'Oficina de Lluita contra la Corrupció o la
segregació a les aules per llengua d'aprenentatge, i tenim el
quadre sencer de la deriva ultradretana que fins ara ha seguit el
Partit Popular a les Illes Balears. 

I tot sense complexos, amb prepotència i menyspreu, des
d’una supèrbia inusitada cap a tots i cada un dels grups
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parlamentaris. Així ha governat el Partit Popular a les Illes
Balears, així ho ha fet fins la setmana passada, on tot es va
rompre i res no tornarà a ser igual. 

La presidenta Prohens aspirava a ser l’Ayuso de les Illes
Balears i en canvi haurà de jugar el paper de moderació, de
soledat i de l’estima per la llengua del president Cristòfol Soler.
I no ens hauria d'estranyar que l'electorat del Partit Popular
estigui desnortat, que no entengui res, que demani quan és que
la presidenta Prohens els enganyava. Els enganyava quan
defensava la segregació a les aules o ara que agafa la bandera
de la defensa de la llengua catalana?, els enganyava quan
afirmava que derogaria la Llei de memòria democràtica o ho
farà avui, quan votarà a favor de mantenir-la?

(Alguns aplaudiments)

Els enganyava quan treia pit amb les mesures de la llei
òmnibus que va carregar de mesures que afavoreixen la
massificació o quan propugna límits al creixement urbanístic
mitjançant el pacte per la sostenibilitat?

I és clar: davant tanta incongruència, frivolitat i manca de
projecte polític, havia de passar. Els batles del Partit Popular,
es desnorten, necessiten respostes clares i es llancen a una
sortida cap endavant: eleccions ja i deixen de nou
descol·locada la presidenta Prohens. Els militars diuen allò
d’orden y contraorden, confusión en la tropa. I, en aquests
moments, així estam, en confusió total, fins aquí arriba el
desnortament del Partit Popular. Diumenge passat, els batles
clamaven per avançar eleccions i dilluns, la presidenta Prohens
cercava acords a la desesperada amb els partits d'esquerra. Si
qualque militant de base del Partit Popular ho entén, es mereix
una medalla. 

I és enmig d'aquest escenari caòtic i confós, provocat per les
polítiques d'ultradreta impulsades pels governs de Marga
Prohens, que arribam en el darrer plenari de l'any, el plenari on
s'havien d'aprovar els pressuposts per a 2025 i que,
malauradament, ja no veurem perquè aprovarem en canvi dos
decrets lleis que corregeixen la llei òmnibus i rebutjarem la
derogació de la Llei de memòria democràtica.

(Alguns aplaudiments)

Sí, avui feim una passa endavant en la mesura que es
reorienten polítiques que mai no haurien d'haver estat
aprovades, ni tan sols per error, perquè ens hi jugàvem massa
com per no estar atents i deixar-se endur per l'excés de
confiança. I és que les mesures incorporades mitjançant les 34
esmenes que mai no s’havien d’haver aprovat, ens dibuixen una
societat que res no té a veure amb les Illes Balears i que hem de
tallar d’arrel.

Eliminar el català com a llengua vehicular a les nostres
escoles i instituts, eliminar el català de tota la funció pública;
així com va quedar aprovada la llei òmnibus, ja no exigirà cap
requisit a qualsevol indret, des de la salut fins a l'educació,
passant per qualsevol empresa o servei públic; però l’obsessió
de VOX no era només amb el català, l'eliminació dels
programes i serveis d'educació afectivosexual n'és un altre
exemple. No volen ciutadans lliures i formats, sinó temerosos,

amb prejudicis, desconfiats i sotmesos, una societat uniforme,
en blanc i negre, lluny de la pluralitat i la diversitat i un territori
i un paisatge al servei sempre dels especuladors que cerquen fer
diners ràpids. 

Permeten construir en ANEI, d'Eivissa i Formentera,
permeten noves obres de servitud dins protecció de costes,
establir com a activitats agràries estratègiques el polo, el trot,
la doma, legalitzar un camp de polo amb noms i llinatges, (...),
carregar-se de facto la LECO, a més de desmuntar bona part de
la Llei de Reserva de Biosfera. Açò quant a polítiques
territorials, perquè en habitatge agafen el mateix camí, sempre
es posen de la banda dels especuladors, de l'infractor i
afavoreixen la desregulació. Deixen que els habitatges
dotacionals puguin entrar en el mercat lliure, permeten majors
densitats i alçades per a la construcció d'habitatges en els
equipaments públics, no permeten la clausura d'habitatges
turístics il·legals i, en canvi, sí que volen permetre que a les
parcel·les turístiques hi pugui haver nous usos de forma parcial.
Ara s’hagués pogut convertir una part d'un hotel en pisos de
luxe. Açò sí -ens deien ells-, les subvencions només les podran
rebre els espanyols, com si ara resultàs que ja no formam part
de la Unió Europea. 

Quan agafes el conjunt de tot aquest articulat, que avui
derogarem amb aquest decret llei i que són les esmenes
incorporades per part de VOX en forma d’errada, te n’adones
del model de societat que ens vol imposar VOX: una societat
sense trets d'identitat ni personalitat pròpia, sense llengua
pròpia, sense cultura pròpia, ni paisatge, ni territori propi, una
societat masclista, on la submissió broti de la incultura i dels
estereotips més rancis, on tot sigui i estigui al servei dels grans
fons d'inversió, perquè tot s’ha d’exprimir fins no deixar-hi res,
i tot dins un país tancat, allunyat d'Europa, autàrquic i fosc. 

I és clar que hem de dir que no a açò i que el Partit Popular
estigui disposat a aturar aquests disbarats, a dir que no, a votar-
hi en contra per derogar-ho, des del Grup Socialista ho volem
posar en valor i per açò mateix donarem suport a aquest decret
llei. Hi ha retxes vermelles que no haurien de travessar-se mai,
no només aquestes, que tots ens plantem davant aquestes
propostes és una bona notícia, però no és suficient. El d'avui
hauria de ser l’inici d'un camí que desfaci totes aquelles
mesures aprovades al llarg d'aquesta legislatura, condicionades
pels forts valors d'ultradreta que han marcat al Partit Popular i
que tenien per finalitat atacar la llengua, malmetre el nostre
territori, abandonar els col·lectius socials més desfavorits,
reescriure en bona part la nostra història. 

Per açò, diguem prou, defensem el nostre model de societat,
preservem el nostre territori, cuidem-lo i estimem també la
nostra cultura i la nostra llengua. Ens hi jugam massa. Aquestes
retxes s'han de posar, per suposat, però ara vostès han de fer
una darrera passa i és revertir totes aquelles mesures que durant
aquest any, sense estar lligades a la llei òmnibus, els han marcat
a vostès també, si volen ser coherents amb la seva tradició, que
han defensat durant aquests quaranta anys de democràcia. 

Moltes gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pel Grup MÉS per Mallorca, Sr.
Apesteguia, té la paraula. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sr. Le Senne. Membres del Govern, Sra.
Consellera, qualcú podria voler fer passar aquesta votació com
una qüestió menor, la simple correcció d'una votació que mai
no s'hauria d'haver produït. I, efectivament, té un punt d'això.

Si no fos per la descortesia parlamentària i la
desconsideració política de qui no va voler repetir una votació
i va pretendre obtenir, a través del xantatge, més d’allò que ja
havia pactat, tot per mor d'un simple error humà, si no fos per
això, segurament no seríem avui aquí. Però hi som, i en aquest
moment aquesta votació suposa molt més que revertir 34
mesures lesives per al país i per a la seva gent, 34 mesures que,
per sort, mai no han gaudit del suport de la immensa majoria
d'aquesta cambra. Avui, membres del Govern, Sra. Consellera,
votarem sí a aquest decret llei, però no ho farem per salvar el
PP ni per salvar aquest govern, ho farem per salvar el país.

Però no hi guanyarem MÉS per Mallorca, ni hi guanyarà el
conjunt de l'esquerra, ni el Govern, ni el PP, hi guanyarà el
país. Avui aquesta votació és important, té un poder simbòlic
important, perquè aquells que som diferents votarem a favor
d'un pilars bàsics de convivència que havíem anat construint
poc a poc els darrers quaranta anys, i els marcadors d'aquí a
dalt assenyalaran com de forts són els consensos sobre aquests
pilars i com de tots sols es troben aquells que els volen atacar.

(Alguns aplaudiments)

Aquesta imatge valdrà més que un miler de paraules, les va
valer en el passat, les val avui i les valdrà en el futur, i no és
que d'aquesta se’n derivi cap relació estable, com bé
s'encarrega de repetir i recordar la presidenta del Govern, i jo
també ho afirm: seguim pensant que el PP té unes receptes
polítiques negatives per a la majoria social d'aquest país, que
segueix essent el mateix PP de sempre, el depredador del
territori, el que abaixa imposts als rics, el que elimina el dret a
ser atès en català a la salut, que fa bilingües el Ciutat de Palma
i els Premis Mallorca, que elimina l’Oficina anticorrupció, que
és poc valent davant l'Estat, etc.,; és a dir, és el PP que ha estat
sempre. I MÉS per Mallorca no només segueix estant a les
seves antípodes polítiques, sinó que seguirem exercint-n’hi
l’oposició fins que els enviem a l’oposició.

Però, a MÉS per Mallorca sabem quin moment vivim i
sabem interpretar les prioritats i el moment que, per sobre de
qualsevol confrontació ideològica, toca reforçar els acords de
mínims que compartim i que sovint debatem i debatem pels
seus matisos, debatem per les seves velocitats i, fins i tot, els
debatem sobre el seu abast, però neixen d'una base de
convivència compartida, i això és important.

Malgrat que vostès saben que aquest decret llei no satisfà
MÉS per Mallorca en cap dels temes que afecta, hi votaren a
favor, perquè d'això van els grans consensos: d’establir els
mínims compartits per conviure-hi.

Jo, avui, membres del Govern, Consellera de Presidència,
no dedicaré ni un sol segon dels que tenc atorgats a defensar les
raons per les quals la llengua pròpia del país, el català, ha de
ser la llengua vehicular a l'educació, no dedicaré un segon a
defensar per què qualsevol treballador públic ha de saber la
llengua pròpia del país on fa feina, no dedicaré ni un segon
argumentar per què no s'ha de poder construir a una àrea
natural d'especial interès, o per què qualsevol persona que sigui
a les Illes Balears ha de rebre el suport de les administracions
si ho passa malament i compleix els requisits establerts,
independentment de la seva nacionalitat i de la seva situació
administrativa.

Tampoc no defensaré per què en el sistema escolar s'ha de
contribuir a erradicar les violències masclistes i s’ha d'afavorir
la igualtat entre homes i dones, explicar i normalitzar les
dissidències sexuals de gènere o conscienciar sobre el canvi
climàtic i els seus efectes.

No destinaré ni perdré un segon del temps que m’és atorgat
a alimentar l’ego polític de qui vol anar en contra no només del
que és lògic, sinó del que és just, que és bo i que és necessari.

No destinaré ni perdré un segon més del que m’és atorgat
a parlar de com crear problemes en lloc de resoldre’ls, perquè
aquesta hauria de ser la nostra feina, membres del Govern, Sra.
Consellera, solucionar problemes. I vostès ho poden amagar o
evidenciar, però la realitat és que el seu pacte amb VOX,
explícit, primer, i implícit, després, no ha dut solucions als
problemes de la gent, el seu pacte ha creat problemes, ha creat
problemes per inestabilitat i, sobretot, per crispació. Els ha
creat problemes a vostès, fins i tot els ha creat problemes a ells
mateixos.

I jo no reiteraré una altra vegada allò que ja he reiterat un
miler de vegades, però pactar amb VOX és normalitzar el que
no és normalitzable.

I la presidenta, avui mateix, ha tornat insistir en la seva
negativa a establir cordons sanitaris o qualsevol altra expressió
que es derivi d'això que els dic, que no es pot normalitzar allò
que no és normalitzable. I els ho explic d'una forma molt
simple: la setmana passada els vaig dir, VOX, aquest partit
polític, aquesta legislatura ha dut tres vegades al Congrés dels
Diputats una iniciativa per il·legalitzar el meu partit polític, per
impedir que jo avui sigui aquí, que dugui la veu de milers de
mallorquins a aquest parlament, que defensi les meves idees.
Per tant, no parlam d’aïllar un actor polític, parlam que no es
pot normalitzar allò que no és normalitzable...

(Alguns aplaudiments)

..., perquè el que hem de fer és reforçar els acords entre
demòcrates, i això no serà fàcil.

Però no es poden seguir pactant amb qui va en contra del
català, amb qui va en contra del feminisme, amb qui va en
contra dels progressistes, en qui va en contra de l'autogovern,
de la sostenibilitat, dels sindicats, de les polítiques d'igualtat,
del qui va en contra dels col·lectius LGTBIQ+, no es pot pactar
amb qui va en contra de tothom. Perquè recordin les paraules
de Niemeyer: “Quan ja hagin il·legalitzat tothom, no quedarà

 



3230 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 59 / 17 de desembre de 2024 

ningú per protegir-los a vostès. I és d'això que vostès també se
n'han de defensar”.

I no serà fàcil, no és fàcil mai arribar a acords entre
diferents, no ho ha estat en el passat, no ho va ser en el seu
moment, no ho és avui i no ho serà demà. Però és important, i
jo ho vaig dir també davant la premsa: desconec quin és el rèdit
polític que cadascú de nosaltres treure'm del dia d'avui, però
també els ho dic: m'és igual, perquè avui fem el que toca fer.

I avui, sobretot perdran la rialla aquells que volen implantar
les mesures d’odi en aquest parlament i tornaran guanyar les
mesures compartides. I podrem, si a partir del febrer fan vostès
un pensament, podrem tornar a parlar dels problemes que
afecten la gent, que són molts, en lloc de corregir els errors als
quals els duen els seus antics socis.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pel Grup Mixt, Sr. Castells, té la paraula,
per cinc minuts. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President, bon dia a tothom, senyores i
senyors diputats. Bé, sembla que som aquí per un error, així ho
diu aquest insòlit preàmbul d'un decret llei on explica, d’alguna
manera, ens despullem com a Parlament, on vàrem cometre un
error i ara intentam esmenar-lo, Decret llei 5/2024, un error, un
decret llei motivat per un error.

I jo reflexion sobre aquest tema de l’error humà, sempre
s'afegeix l’error humà, sembla que si l’error és humà..., no sé
quins deuen ser els errors que no són humans, ara, sembla que
si és humà, doncs, és més perdonable l’error. I jo pens que aquí
s'han produït molts més errors que l’error que podria haver
tingut, en aquest cas, la Sra. Durán, quan va cridar a la votació,
molts errors humans s'han produït per arribar fins a aquest
decret llei, i jo els vull repassar, vull repassar aquesta cadena
d'errors humans.

Primer error humà: modificar 204 aspectes de 50 lleis en
una única norma, amb la confusió i la inseguretat jurídica que
això provoca.

Segon error humà: fer-ho per decret llei, en lloc de fer un
procés legislatiu que hagués permès fer una lectura més
reposada de tot el que es volia canviar.

Tercer error humà: presentar-hi centenars d'esmenes, el
mateix partit del Govern presentar-hi centenars d'esmenes, en
posar de relleu que no s'havia fet prou bé la feina del decret
llei.

Quart error humà: no fer transaccions en ponència. Pilota
endavant, ja ens trobarem a comissió, sembla que al Partit
Popular això de les tres lectures li sobra, perquè sempre passa

el mateix. Això no només ha passat amb aquesta llei. Ha passat
amb altres.

Cinquè error humà: presentat 30 transaccions amb VOX en
comissió sense tenir temps ni de conèixer-les ni de debatre-les
i, per tant, obligar la gent a votar uns continguts molt rellevants
-que després hi faré referència- que desconeixien. Això va
passar el dia 29 d'octubre, lamentable dia de la DANA a
València. Cinquè error humà.

Sisè error humà: arribar al Ple amb centenars d'esmenes,
amb vots particulars i amb tots els ponts de diàleg amb
l'oposició dinamitats i, per tant, amb la impossibilitat d'arribar
a acords. D’allò va derivar el que hem tengut ara. 

Per tant: impossibilitat de transaccions, arribar amb
centenars d'esmenes, amb vots particulars, sense possibilitat de
transaccionar-les, perquè l'ambient de negociació política està
absolutament enrarit per tot el que ha passat. 

Setè error humà: negociació paral·lela de tot el que estam
dient amb la problemàtica de les zones inundables, un
problema sobrevingut després de la comissió respecte de les
zones inundables, i una negociació paral·lela que el Govern la
porta de manera garrepa,  intentant desprotegir al màxim
aquestes zones inundables i, per tant, protegir-les el mínim, és
a dir, intentant fer la mínima esmena a l’error que va tenir
inicialment, que aquest ja no l’he esmentat -fixin-s’hi-, l’error,
el primer error: no haver pensat en la problemàtica de les zones
inundables. 

Això fins a aquest suposat error humà a què vostès s'agafen,
el de la Sra. Durán que, com veuen, jo considero que és el
menys important de tots els que s’han produït, perquè aquests
errors s'afavoreixen quan passen, tots aquests errors anteriors,
quan estem en un context de confusió i d’anar ajornant
problemes i de debatre’ls tots al Ple.

Però posteriorment a l’error humà que vostès esgrimeixen,
un altre error humà: falta de reacció després de veure l’error,
fins a cinc minuts passen des que es va cometre aquest error
fins que es demana repetir la votació, quan el president ja havia
proclamat aprovada la llei. I això per què? Doncs, perquè
probablement moltes persones del Grup Popular que haurien
d'estar al corrent del que estava votant, no hi estaven. Entre ells
el, el mateix impulsor de la norma que, a més a més, és diputat.
És difícil d'entendre que passessin cinc minuts abans que es
repetís la votació. Per tant, amb tot això, vostès creuen que
l’error humà és el de la Sra. Durán? Vostès ens volen explicar
la història, la bonica història que som aquí fent aquest insòlit
decret llei, perquè la Sra, Durán es va equivocar?, no, senyors
del Partit Popular, això forma part ..., diria una cosa: l’error de
la Sra. Durán és l'únic error fortuït, l'únic error fortuït, l'únic
que li podria haver passat a tothom. La resta no. La resta és
fruit de frivolitzar amb la tasca legislativa, de no prendre’s prou
seriosament la importància de la tasca legislativa i actuar amb
aquest estil, jo diria funambulista del Sr. Costa, que sembla que
li agrada el risc, li agrada el risc i, per tant, els temes vénen de
la forma que vénen a aquest parlament, es debaten de la forma
que es debaten, és a dir, no es debaten, i al final sembla que tot
ho podrem solucionar, fins i tot l'actitud posterior, no?, de dir
“ah!, tot això ho arreglarem amb un decret llei”, que és

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 59 / 17 de desembre de 2024 3231

minimitzar absolutament la gravetat dels temes que tenim entre
mans. 

Per tant, més deteniment a l'hora d’exercir la iniciativa
legislativa, segueixin el procediment legislatiu ordinari i no
vulguin governar tant per decret llei, facin negociacions
serioses, negociïn les esmenes un cop estiguin al Parlament i
duguin els assumptes al ple degudament depurats. 

Nosaltres votarem a favor d'aquest decret llei. Els motius
dels portaveus que m'han precedit són molt clars. Hi votarem
a favor. I hi votarem a favor per no afegir un nou error a
aquesta llarga cadena d'errors, perquè amb els seus errors ja en
tenim abastament. 

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pel Grup Popular, Sra. Durán, té la paraula. 

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Molt bon dia, diputades i diputats. Avui ens trobam davant
d'un decret del Govern de les Illes Balears de caràcter
absolutament excepcional, que no estava previst en cap cas,
derivat d'un fet inesperat, aliè a qualsevol intenció deliberada
i que, a causa de les implicacions que comporta, resultava
absolutament necessari procedir a la seva correcció de manera
immediata i urgent. I per defensar el vot favorable al decret
d'avui, he considerat que ho havia de dividir en dues parts: la
primera és per què el Govern de les Illes Balears ha hagut de
fer aquest decret, aprovar aquest decret; i la segona, quins són
els objectius que es pretenen amb aquest decret.

El perquè, l'origen de l'aprovació del decret, és com a
conseqüència de dos fets, no just d’un, és conseqüència de dos
2 fets. El primer, com posa la mateixa exposició de motius, d'un
error humà, del meu error, durant la votació de les esmenes a
la Llei de simplificació produïda el passat dia 26 de novembre,
quan vaig marcar la votació “sí” a 34 esmenes del Grup
Parlamentari VOX que prèviament havien estat agrupades
precisament per votar-hi en contra, tal i com s'havia votat a
ponència, tal com s'havia votat a comissió i tal com havíem
informat a la lletrada de la ponència. I segon motiu: per la
negativa del Grup Parlamentari VOX a la repetició de la
votació, repetició que és possible segons el nostre Reglament,
a l'article 91.2, repetició que es va demanar quan es va poder,
perquè ho vàrem demanar tot d'una, vàrem reaccionar tot d'una
i no ens varen deixar interrompre la votació; i repetició que es
pot demanar en qualsevol moment. A més, repetició que ha
passat a totes i cadascuna de les legislatures, malauradament,
Sra. Cañadas, però que just es permet si hi ha consens i cap
grup parlamentari no s'hi oposa. 

I en aquest context resulta fonamental parlar de cortesia
parlamentària, que sempre havia permès la repetició d'una
votació per confusió, malentesos durant el procés de la votació

i que evidentment no està qualificada al Reglament de la
cambra, però és una evidència que forma part de la tradició i
d'unes regles pràctiques no escrites que promouen l'ordre, la
cordialitat i l'equitat en el funcionament del Parlament. 

(Alguns aplaudiments) 

I ho he de dir, que fos el Grup Parlamentari VOX qui es
negàs a repetir la votació amb una alegria, sense cap tipus de
dissimul, és ofensiu i resulta profundament injust perquè,
especialment amb aquest grup parlamentari, tant amb la ponent
de la llei com amb la seva portaveu, s'havia fet molta feina des
de la Conselleria d'Hisenda durant mesos, amb la Sra.
Margalida Pocoví durant mesos per intentar aprovar el màxim
de les seves esmenes i, fruit d'aquest treball, es varen aprovar,
transaccionades, un total de 19 esmenes, a les quals vostès
varen posar l'accent i volien ser aprovades, almanco la seva
ponent, la Sra. Patricia de las Heras, i es varen aprovar en
comissió. I sabien perfectament que quedava un grup de 34
esmenes que no serien aprovades perquè el nostre partit, el
Partit Popular i el Govern eren totalment contraris al seu
redactat i no n’havien fet vostès defensa pública. 

Per tant, el Grup Parlamentari VOX es va negar a reparar
l'errada produïda i treuen fora de context, just unes esmenes
determinades, les que a vostès els interessa, que són les
esmenes de llengua, de manera esbiaixada i interessada, per
treure’n rèdit polític. Pot ser lícit, Sra. Cañadas, però en cap cas
no és ni ètic ni honest. Sense oblidar que, a més, va en contra
del que la majoria dels ciutadans de les Illes Balears varen
decidir, pel que podríem dir que constitueix una afronta directa
als valors democràtics i gens de respecte pels votants del Partit
Popular. 

Una vegada exposat els fets que han donat origen al decret,
vull passar a parlar de quins són els objectius que es pretenen
amb aquest decret, i ho ha dit abans molt bé la consellera
Antònia Estarellas. I aquests motius figuren a l'exposició de
motius del present decret, que diu: “per tal d'impedir que es
despleguin efectes, aquestes modificacions normatives
proposades per un únic grup parlamentari i votades
favorablement, per error, pel grup parlamentari majoritari, en
la mesura que es tracta de normes legals que no reflecteixen la
veritable voluntat popular representada pel conjunt dels grups
parlamentaris de la cambra, les quals, a més, tenen una
incidència particularment rellevant a la seguretat jurídica”. 

Per tant, els dos objectius que té aquest decret són: garantir
la seguretat jurídica, reparant el forat que s'havia produït al
marc normatiu de les Illes Balears i tornar a la cambra la
voluntat popular expressada a les urnes de manera democràtica
el passat dia 28 de maig.

Per restaurar la seguretat jurídica, tal com ha exposat la
consellera Estarellas, el decret llei torna enrere el contingut de
34 esmenes i, a tal efecte, es modifiquen 13 lleis i d'àmbits ben
diferents, com en matèria d'espais naturals, foment, agricultura,
educació, ocupació pública, turisme, urbanisme i habitatge. Cal
assenyalar que les esmenes aprovades presentaven alguns
conflictes, tant en la redacció original de l'articulat de les lleis
com en el text prèviament modificat per altres esmenes.
Aquesta situació va generar un conjunt normatiu caracteritzat
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en alguns casos per una falta de coherència i claredat jurídica.
Les contradiccions entre disposicions i la superposició de
modificacions no sols van enfosquir el sentit final de
determinades parts de la normativa, sinó que també dificultaven
la seva interpretació i correcta aplicació pràctica. Com a
conseqüència, el resultat legislatiu patia d’ambigüitats que
podien donar lloc a inseguretat jurídica, interpretació arbitrària
o problemes en la seva implementació efectiva. 

Quant a l’altre objectiu, per reflectir la veritable voluntat de
la majoria parlamentària a la cambra, som cinc grups
parlamentaris, comptant el Grup Parlamentari Mixt, 59 diputats
i, en el cas de la votació errònia que ha provocat aquest decret,
haguessin votat en contra quatre grups parlamentaris de cinc i,
com a mínim, 51 diputats de 59. Per tant, no aprovar el
contingut de les esmenes era la voluntat d'una ampla majoria
parlamentària, una majoria parlamentària d'un 90%.

I crec que ho he de recordar, el Partit Popular compta amb
25 diputats, és ver, el mateix nombre de diputats que tota
l'esquerra junta, i el Grup Parlamentari VOX -ara, Sra.
Cañadas- són sis. Per tant, encara que amb VOX tenguem molts
de punts d'acord -i així ho hem demostrat aquest any i mig-, hi
ha qüestions en què tenim grans diferències, que són evidents
i que estan plasmades al nostre programa de govern i que, a
més, com diu la presidenta Prohens, sempre, sempre els
interessos dels ciutadans estaran per damunt de tot. 

És a dir, no tornar enrere aquesta errada imposaria un
interès particular, en aquest cas del Grup Parlamentari VOX,
sobre l'interès general, fracturant el pacte social sobre el qual
s’assenta una societat democràtica. Negar-se a corregir l’error
no és només un acte d'oportunisme -que ho és-, sinó també una
mostra de menyspreu cap al dret fonamental que tenen els
ciutadans de triar els seus representants i decidir sobre
qüestions crucials. El respecte per la decisió expressada a les
urnes és essencial per mantenir l'estabilitat, la legitimitat i la
transparència d’un sistema polític. Per contra, subvertir els
resultats aprofitant-se d'un error, per petit o gran que sigui, obre
la porta a la desconfiança i obre la porta a la polarització. 

La democràcia només pot enfortir-sé si es respecten les
decisions de la majoria i es garanteix que qualsevol error o
irregularitat sigui resolt de manera justa i transparent, sense que
serveixi d'eina per subvertir la voluntat popular. 

Una vegada exposat el perquè o la importància de
l'aprovació d'aquest decret llei, no vull acabar sense expressar
el que crec que avui és necessari. Primer de tot, vull
disculpar-me davant tots els diputats, vull disculpar-me davant
aquesta cambra pel que ha succeït i, entre d'altres, per la imatge
que s’ha donat d’aquesta cambra a tota la ciutadania. Lament
profundament l’errada que vaig cometre en la votació de les
esmenes de VOX a la Llei de simplificació, errada que, sens
dubte -i em dol-, ha tengut de manera evident conseqüències
negatives directes per al Govern. Em dol el mal causat a tots els
consellers, em dol d'una manera especial el que ha causat a la
consellera Estarellas per la feinada que ha hagut de fer
juntament amb tot el seu equip per a la redacció d’aquest decret
llei, que sens dubte no és gens fàcil. Em dol especialment pel
vicepresident Antoni Costa, perquè, després de quasi un any de
feina per a l'aprovació definitiva d'aquesta llei de simplificació,

tan necessària i tan esperada per tots els ciutadans d'aquesta
terra, i sí, continua sent, Sr. Costa, un gran projecte, aquest es
va veure afectat i malmès, en part, per l'aprovació d'unes
esmenes per error. A més, Sr. Costa, ell està sent, de manera
molt injusta, de diana de retrets i de crítiques per part d'uns i
per part d’altres, i tot per aprofitar un error del que vostè no
tenia cap culpa ni una. I, per suposat, em dol i em pesa el mal
causat a la nostra presidenta del Govern, a la presidenta del
Govern Marga Prohens, ella és la primera perjudicada, no sols
perquè ha estat víctima dels atacs dels que, sense cap tipus de
lleialtat ni ètica, s'han aprofitat de les circumstàncies per
confondre i treure’n un benefici polític, també perquè ella
mateixa s'ha hagut de dedicar en cos i ànima, durant dies,
durant setmanes, perquè avui sigui possible el sentit favorable
a aquest decret llei i, sobretot, perquè ella és la principal
afectada de totes les conseqüències que se n'han derivat. 

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Acab, Sr. President. Vull agrair a tots els partits que avui
votaran a favor d'aquest decret llei de modificació de les
esmenes aprovades per error, sent coherents i conseqüents amb
la votació en contra que ja varen efectuar el passat dia 26 de
novembre. 

No puc acabar sense tenir unes paraules per la meva
companya Margalida Pocoví, que estava desesperada el passat
dia 26 de novembre, quan veia que tota aquella feinada que
havia fet per al seguiment de les votacions se n'anava en orris
per culpa meva. 

Al final, vull acabar dient que, per seguretat jurídica i
evidentment per reflectir la veritable voluntat de la majoria
popular, avui tots hauríem de votar a favor -tots, i em referesc
a tots-, hauríem de votar a favor d'aquests decrets llei. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, pasamos al turno en contra. Tiene la
palabra por el Grupo VOX, Sra. Cañadas. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Lo que no le voy a permitir, Sra.
Durán, es que de su error eche usted la culpa a VOX y mucho
menos después de un año y medio de tomadura de pelo a este
partido, que lo que ha hecho ha sido darles la investidura y de
apoyarles, cuando usted pidió la palabra cuando ya la ley
estaba aprobada. O sea que asuman sus responsabilidades y sus
errores y mantengan la distancia con nosotros cuando han
gobernado pensando que tenían una mayoría absoluta que no
tienen.
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Dicho esto, el artículo 86 de la Constitución establece que
los decretos ley solo pueden utilizarse en casos de
extraordinaria y urgente necesidad. ¿Qué urgencia existe en
revertir unas enmiendas que, lejos de vulnerar el ordenamiento
jurídico, lo que hacían era fortalecerlo? Esta norma disfrazada
de urgencia es un intento burdo de corregir lo que ustedes
llaman un error, pero que en realidad es la más pura evidencia
de su deslealtad hacia sus propios votantes y de su
sometimiento a las exigencias de la izquierda y separatistas. Lo
que aquí tenemos no es más que una chapuza legislativa, fruto
de su miedo y de su falta de compromiso con quienes los
llevaron al Gobierno. Este decreto ley no es solo innecesario,
un claro abuso de poder, una manifestación de su alianza con
la izquierda más corrupta PSOE y la ultraderecha separatista y
catalanista, sino que responde únicamente a intereses políticos
e ideológicos, no a las necesidades reales de los ciudadanos. 

Si su intención era modificar las enmiendas aprobadas,
podrían haberlo hecho mediante el procedimiento legislativo
ordinario, garantizando el debate y la participación de todos los
grupos parlamentarios. No lo hacen porque tienen miedo y
porque, en realidad, gracias a lo acontecido, y muy a nuestro
pesar, esto está siendo un claro retrato y manifestación de lo
que significa que el Partido Popular disponga de una mayoría
en esta cámara: perpetuar el gobierno de la izquierda, dar
continuidad a una política de la que la mayoría de los
ciudadanos en las elecciones pidieron a gritos huir y avanzar
hacia una política que responda a los intereses y derechos
reales que precisa el Gobierno garantizarles. 

Sr. Presidente, le agradecería que hiciera callar, porque es
imposible seguir leyendo.

EL SR. PRESIDENT:

Por favor, guarden silencio. Prosiga.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Pues sí que hablan.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Bueno, pues a lo mejor está usted sorda y yo no, porque yo
sí que estoy oyendo hablar todo el rato.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cañadas, no, no entre ...

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Están creando las bases de un precedente extremadamente
peligroso. Esta cámara no puede permitir que el abuso de
figuras legislativas excepcionales se convierta en la norma. La
legislación debe responder al interés general y no a ser un
capricho de quienes están al mando en cada momento. ¿Qué
mensaje están enviando a los ciudadanos cuando utilizan la
excepcionalidad para ocultar sus miedos? ¿Acaso no
deberíamos dar a los ciudadanos la misma oportunidad de

enmendar su voto entonces? Porque si ahora les pusiéramos las
urnas, muchos que han votado PP, engañados por un cambio o
un mal llamado voto útil, seguramente lo negarían.

(Remor de veus)

Dicho esto, hablemos de las enmiendas que su decreto ley
pretende anular. El Grupo Parlamentario VOX presentó
enmiendas que establecen de manera clara y contundente la
igualdad de las dos lenguas oficiales en las aulas. Ustedes son
los que no saben leer, las enmiendas de VOX a la modificación
del artículo 135, sí, por un lado, se suprime la letra d), y, por
otro lado, se modifica la redacción del apartado 3, y ello para
garantizar que el español y el catalán tengan el mismo trato,
cumpliendo así con lo que dispone el...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Sagreras, por favor.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

... Estatuto de Autonomía. Este cambio no es un ataque al
catalán, sino una defensa de la igualdad y del respeto a la
diversidad lingüística de nuestra comunidad. No mientan y sean
claros, no puede implantarse la cooficialidad de las lenguas en
la educación si, al mismo tiempo, en el mismo artículo 135, se
impone el catalán como lengua vehicular. La igualdad entre
nuestras lenguas oficiales no es una opción, es una obligación
recogida en el propio Estatuto de Autonomía.

Señores del PP, no pueden seguir engañando a la gente, no
se elimina el catalán como lengua vehicular, se devuelve a las
familias el derecho a educar a sus hijos en igualdad de
condiciones en una comunidad bilingüe como la nuestra. Y
hacer caso a los informes PISA e IAQSE, que señalan
claramente que los sistemas educativos que privilegian la
inclusión y la igualdad lingüística obtienen mejores resultados.

Sin embargo, este gobierno prefiere aferrarse a un modelo
que margina al español y limita el futuro de los niños de
Baleares. Lo más vergonzoso es que el Partido Popular está
traicionando sus propios compromisos y su programa electoral.
Su Gobierno no está interesado en defender los principios de
igualdad y no discriminación, ustedes están más preocupados
por mantener contentos a sus nuevos socios de la izquierda y
separatistas que por cumplir con las promesas que hicieron para
estar hoy aquí. Este decreto ley es una prueba más de que han
elegido pactar con quienes quieren imponer una ideología
excluyente en lugar de trabajar por una comunidad realmente
bilingüe y libre.

Una muestra de su incapacidad para liderar con firmeza, ya
que han demostrado que prefieren arrodillarse ante los
chantajes de la izquierda y sus lobbies catalanistas que cumplir
con su palabra. Los ciudadanos de las islas no merecen un
gobierno que ceda a las presiones ideológicas en lugar de
defender sus derechos y libertades.

Asimismo, pasa con las enmiendas referidas al acceso a la
función pública, ¿qué es lo que les parece tan mal de que el
catalán sea mérito y no requisito, de primar la carrera
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profesional a un titulito de catalán? Ustedes, como la izquierda
y separatistas, prefieren dotar a los ciudadanos de servicios
públicos que velen por el amiguismo antes de que por la
profesionalidad. Restablecer el catalán como requisito en la
función pública limita el acceso de profesionales cualificados,
lo que afecta directamente a la calidad de los servicios
públicos, imponiendo barreras innecesarias en lugar de
fomentar la exclusión y la excelencia.

La vuelta a una normativa excluyente también perpetúa la
fuga de talento y la discriminación laboral. Muchos
profesionales altamente capacitados se ven obligados a
abandonar nuestras islas, esto daña nuestra economía y debilita
nuestras instituciones. 

Finalmente, su gobierno no tiene rumbo, ustedes han
demostrado que no son capaces de liderar con firmeza ni de
mantener la palabra dada, su miedo a la izquierda y a los
catalanistas separatistas les han llevado a traicionar a sus
aliados y, peor aún, a traicionar a los ciudadanos que confiaron
en ustedes.

El chantaje político que ustedes pretenden atribuir a VOX
es mentira, el chantaje político viene de aquellos que traicionan
a sus votantes, que prometen defender unos principios y luego
acceden a pactos que únicamente perpetúan las mismas
políticas que los ciudadanos han rechazado en las urnas.
Ustedes, en lugar de utilizar su posición para trabajar por un
cambio real, han preferido jugar al bazar de los chantajes, tal
como ustedes mismos han reconocido. Van a tumbar
enmiendas, como la liberalización del suelo, cuando en más de
un año y medio no han construido ni una sola vivienda, ni de
protección oficial, ni a precio tasado.

Querían construir en inundables porque no había peligro
hasta que llegó a la gota fría de Valencia. Ahora nos echan la
culpa a nosotros y no se puede ser más mentirosos. Se han
apropiado como suyas todas las medidas que, gracias a VOX,
han aprobado, sin explicar que era gracias a nuestro apoyo.
Hoy es evidente para todos que votar al Partido Popular es, en
última instancia, votar al PSOE, lo vemos en Europa, lo vemos
en el ámbito nacional y ahora lo estamos viendo aquí, en
nuestras islas.

Gracias por reflejar algo que los votantes de VOX ya saben
desde hace tiempo, que solo VOX representa una alternativa
firme y coherente frente a la deriva política de siempre. Ustedes
podrán engañar a sus votantes, pero no podrán engañarnos a
nosotros ni a quienes representamos. No podemos permitir que
este gobierno siga utilizando el miedo y la imposición para
perpetuar las políticas de exclusión lingüística y de
adoctrinamiento ideológico.

Nosotros tenemos muy claro el camino que queremos para
nuestras islas, defendemos una educación y una administración
pública donde el respeto y la igualdad sean los principios
fundamentales. Defendemos que se libere suelo para poder
construir las viviendas que los ciudadanos necesitan a un precio
asequible. Defendemos prioridad nacional en la obtención de
ayudas y no para los que asaltan nuestras fronteras.
Defendemos nuevas posibilidades de negocio para
desestacionalizar las islas, entre otras muchas cosas que ustedes

se cargan hoy aquí, traicionando y mintiendo a sus votantes y
a los ciudadanos de Baleares.

No hay un solo tema central en el que ustedes hayan dado
la batalla cultural y han vendido sus principios: educación,
inmigración, nación, seguridad, leyes de género, aborto, lengua
vehicular, memoria histórica. Siempre acaban asumiendo el
lenguaje, las tesis y las políticas de la izquierda para intentar
ensanchar el campo hacia la izquierda, para no ser vistos como
un partido inmovilista. Pero junto con el PSOE, son ustedes el
cáncer de España. El bipartidismo es un negocio que hay que
cerrar. 

(Remor de veus i algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Vamos a iniciar el turno de réplica. En
primer lugar, el Grupo Socialista, Sr. Pons, tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sr. President. Posem-nos en fa tres
setmanes, som al final de novembre, com vivia el Govern el
final de novembre? Estava convençut que tindria pressuposts,
que la llei òmnibus sortiria sense cap problema i que
continuaria fent polítiques acordant amb VOX. Per què no s'ha
complert res de tot açò? De ver que no són capaços de fer cap
autocrítica? De ver que la situació en la qual es troben ara és
només culpa de VOX o només culpa d'una equivocació en la
votació? Fins aquí arriba la seva capacitat d'anàlisi a l’hora
d’entendre fins on han arribat i el punt en què es troben?

Si agafes qualsevol manual del bon governant posarà alguns
atributs i dirà: home, el bon governant ha de ser una persona
prudent i mesurada, el bon governant ha de ser magnànim, ha
d'afavorir la concòrdia, ha de defugir de la crispació, ha de tenir
capacitat de resolució de conflictes, ha de tenir una visió
estratègica i una bona capacitat d’execució. I ara pensin en la
crítica amb VOX, en la crisi que han tingut amb VOX, en la
ruptura del pacte, i pensin en la presidenta Prohens, ha estat
prudent? Ha tingut capacitat de concòrdia? Té capacitat de
resoldre conflictes? Està demostrant ser una mala governant,
perquè du aquestes Illes Balears a la inoperància...

(Alguns aplaudiments)

I el paper de la consellera de Presidència jo entenc que no
ha estat fàcil, vostè ha hagut  avui de pujar aquí i ha hagut de
donar la cara per les responsabilitats del Sr. Costa. El Sr. Costa,
va fer la Llei òmnibus, el Sr. Costa va fer el seguiment de la
tramitació de la Llei òmnibus, el Sr. Costa va fer la negociació
de les esmenes de la Llei òmnibus i el Sr. Costa va votar la Llei
òmnibus. I quan hi havia un error, ell sabia perfectament el que
es votava, i també es va equivocar d’una manera evident. I no
assumeix cap responsabilitat! S'amaga!

És més, quan ara puja aquí la Sra. Durán i ens fa aquest
discurs de por mi culpa, por mi culpa, por mi gran culpa, deixa
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encara més petit el Sr. Costa, que s'amaga davall de la taula,
incapaç de donar la cara,...

(Alguns aplaudiments)

... perquè no era la consellera de Presidència que havia d'haver
pujat aquí dalt,...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... era el Sr. Costa, i haver explicat per què ell també es va
equivocar.

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio.

EL SR. PONS I PONS:

Per què va fer una negociació equivocada? Per què va dur
a les penyes al Govern de les Illes Balears fins arribar al punt
de confrontar amb VOX amb tal virulència que han acabat
rompent el pacte? L’error no és l'equivocació en la votació,
l’error és donar tota la culpa a VOX, l’error és no entendre que
es troben en minoria i que per fer camí a partir d'ara -escoltant
tot el que hem escoltat -hauran de canviar el xip per complet,
perquè, si no, no treuran res.

I hem fet una sessió de control, aquí, i hem sentit i hem
escoltat la mateixa prepotència, no entendre encara la sensació
i la situació de debilitat en què es troben en aquests moments.

La presidenta Prohens, fa tres mesos, en farà quatre, li vam
sentir dir en allò del Pacte per la sostenibilitat: “A mi no em
tremolarà la mà, prendré mesures valentes per lluitar contra la
massificació”. Uep, molt bé! Tenim l'escenari adequat per
poder-ho fer? S'atrevirà la presidenta Prohens a ser valenta i a
plantejar mesures valentes per lluitar contra la massificació o
seguirà fent el doble joc i, per tant, bloquejar per complet
aquesta legislatura? Tindrà la intel·ligència de canviar tot el
discurs que hem sentit fins ara o ho deixar-ho tot completament
bloquejat? Estan disposats a analitzar una per una les decisions
a la Llei òmnibus que suposen retrocessos territorials i
mediambientals i que impliquen increments de massificació?

El vicepresident ens diu que no, que seguiran apostant per
la massificació i, per tant,...

(Alguns aplaudiments)

... seguiran enrocats el que ens queda de legislatura. Aquest és
el xip que ha de canviar, ha d’entendre que es troba a un nou
escenari on vostè tot sol no podrà aclarir res, i que, per tant, o
canvia el xip o resulta que tindrem un vicepresident inoperatiu
que, durà aquest govern a enrocar-se cada dia, a no saber fer
camí i a no treure cap tipus de mesura. I aquest és, evidentment,
un error.

I nosaltres ho diem, no ens aturarem fins que no repartim
polítiques que suposen malmetre territori i incrementar encara
més la massificació.

I la darrera de totes, crec que també hi ha una reflexió aquí
per fer, el Partit Popular sempre ha presumit i ha dit que ells
eren l’adalil de la seguretat jurídica, i en tot aquest paperot on
queda la seguretat jurídica? Ningú no ha sabut fins on pot
aplicar, a nivell de carrer, els ciutadans, els sectors econòmics,
quina normativa han d'aplicar i en quin moment. Demostren ser
uns mal gestors, no només des del punt de vista econòmic, des
del punt de vista de saber donar confiança a la ciutadania...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. PONS I PONS:

... a través del BOIB, que ni en açò tenen aquesta capacitat.

Acab ja, 13 lleis modificam ara, 51 articles, 6 consellers
firmen aquest decret llei, el que evidencia la magnitud del
desastre i, per tant, les dificultats en les quals es troben.
Nosaltres seguirem asseient aquí on som, defensarem el que
creiem que és evidentment fonamental, per allò pel qual ens
vam presentar, i seguirem defensant els nostres principis en
coherència amb el que vam fer quan varen governar en aquests
darrers vuit anys. Defensarem territori, defensarem la llengua,
defensarem la nostra cultura,...

EL SR. PRESIDENT:

Acabi, Sr. Pons.

EL SR. PONS I PONS:

... defensarem un model econòmic equilibrat, esperam que
vostès hi estiguin disposats, si no els acords no seran possibles.

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Apesteguia, té la paraula. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sr. Le Senne. Els que hem assistit a la
primera part d’aquest ple, a la part que corresponia al control
al Govern, haurem escoltat com la presidenta Prohens seguia
fent un exercici d’equidistància entre seus antics socis, per
activa o per passiva, i el conjunt de l'esquerra. Aquestes
setmanes, jo he pogut escoltar diferents membres de VOX
tractar-los de traidores, mentirosos, falsos, tramposos, m'ha
faltat allò de felones, però avui, per vergonya d’aquest ple, i
especialment d’avui -Sra. Gómez-, han emprat, els han tractat
de càncer. Tristíssima, tristíssima expressió la que ha expressat
la portaveu de VOX!, i jo, des d'aquí, ho vull condemnar amb
tota la meva capacitat verbal.

(Alguns aplaudiments)
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I no és, i ho he dit a la meva primera intervenció, no és de
cap de les maneres perquè MÉS per Mallorca no sigui un partit
crític amb el PP -insistesc-, som a les antípodes polítiques i
ideològiques del PP, estratègiques i tàctiques, i seguirem
exercint una oposició fèrria a tot el que nosaltres considerem
que va en contra de la majoria social d'aquest país, però és que
de cap de les maneres vostès poden voler seguir essent
equidistants entre el discurs de la portaveu de VOX i els
discursos crítics, però constructius i responsables, del conjunt
de l'esquerra.

(Alguns aplaudiments)

Però no per vostès, sinó per aquest país, perquè no es pot
ser equidistant entre els discursos de l’odi i els discursos de la
confrontació ideològica, perquè és igual que intentar ser
equidistant entre la democràcia i qui es troba en contra de la
democràcia.

I jo he fet una cita, mal atribuïda, a Niemeier, sobre que
quan acabassin amb tots nosaltres els començarien a perseguir
a vostès, però m'atreviria a dir que ja han començat avui. “El
càncer de España”, trista, trista, trista expressió!

Idò, mirin, jo no em cansaré d’insistir, perquè, mirin, un
quan ens anem tots plegats d’aquest parlament jo vull quedar
amb la consciència neta d'haver-ho intentat fins al darrer bri de
força que em quedi, i crec que avui s’obre un nou escenari si el
sabem aprofitar. I jo no vull deixar d’assenyalar dues coses de
mèrit del Partit Popular: la primera és la capacitat de corregir
el que els resultava inassumible, jo els diria que hi havia coses
molt més inassumibles també en aquell decret llei de
simplificació, mal anomenat de simplificació administrativa,
però han corregit allò que vostès consideraven inassumible, i és
una correcció que jo entenc que per Gènova deu sonar
extraterrestre, i també ho vull remarcar, ho vull remarcar
perquè és important.

I en aquest sentit, sobretot vull remarcar la immensa
responsabilitat de l’esquerra, que acudeix a aquesta votació
sense cap tipus de requisit, sense cap tipus d’exigència, sense
cap tipus -ara que està de moda aquest exercici polític-, sense
cap tipus de xantatge; venim a arreglar una situació per al bé
del país, ho he dit, ni per salvar el Govern ni per salvar el Partit
Popular, per salvar el país d’allò que afectaria la majoria social
de la gent.

I jo em deman: serem capaços de seguir mantenint aquesta
responsabilitat per part de tots passat Nadal o ho
circumscriurem a aquesta anècdota? Jo crec que de la resposta
a aquesta pregunta se'n derivaran moltes conseqüències. Però
jo els ho dic: si som capaços tots de ser igual de responsables,
no ho tendrem fàcil, estic segur que no ho tendrem fàcil, ningú
no ho tendrà fàcil, però estic segur, immensament segur, que
serà en benefici de la ciutadania, i a qui correspon aquesta
valentia i aquesta responsabilitat, en primer lloc, és a vostès,
membres de la majoria parlamentària i membres del Govern.

I han de canviar i han de rectificar i hauran d'assumir
l'errada que varen cometre fa un any i mig, i aquesta
rectificació haurà de ser activa. I els ho record, haurà de ser per
a tot, perquè el que es fa per principis es fa aquí i es fa per tot,

perquè jo els puc pagar molt, Sra. Cirer, però mai no diria que
vostè no pot donar ajudes a una persona pel que posi el seu
document nacional d’identitat.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sr. Castells, té la paraula. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Sra. Durán, la felicit, la felicit perquè
vostè ha estat capaç de fer aixecar el seu grup, es fongui en un
gran aplaudiment i així s'han pogut recuperar del dia que es va
aprovar la llei, que no va haver-hi ni peus drets ni
aplaudiments, per tant, a vostè, almanco, sembla que ha
retornat la il·lusió al seu grup parlamentari.

Vostè haurà vist que abans que es produís la seva
intervenció, Sra. Durán, jo ja l’he impugnada dalt a baix, no hi
estic en absolut d'acord, han fet un exercici, ara se’n diu d’alta
immolació, per dir-ho així, volent assumir el cent per cent de
responsabilitat i -ara perdonau la immodèstia-, crec que ha estat
molt oportú que hagi intervingut abans per assenyalar tots els
errors que s'han produït, que no són imputables a vostè. I ja ho
he dit, el seu error és l'únic fortuït, la resta de raons que he
comentat i que són a la vista de tothom són errors absolutament
evitables, prestant més atenció i més cura al procediment
legislatiu.

Pel que fa als temes de fons, jo, la veritat, és que no hi
entraré, en els 34 aspectes que feliçment avui revertim, perquè
m'imagín que... -i ara no s'ho prenguin malament-, però, bé, són
esmenes d'aquestes, m'imagín que quan les van redactar la gent
de VOX, hi havia l’ambient aquest..., sap aquells ambients que
es fan als gaps de Polònia, no?, així, una mica simbòlic, frívol:
ara posa això, vinga!, posa això, vinga!, escolta, vinga, això
també!, tothom les aprovarà, vinga, posem un debat! Per tant,
vostès entendran que no val la pena entrar-les a comentar, de
fet el Partit Popular fins i tot tenia claríssim que hi votaria en
contra.

Però sí que vull fer èmfasi en uns altres aspectes que, per
mor de tot aquest enrenou queden tapats i que són molt més
greus, perquè això quedarà en una anècdota, una anècdota que
avui resolem; però hi ha altres aspectes que vostès han pactat
amb VOX, que han quedat tapats i que són gravíssims, i que es
van aprovar en comissió, i només en citaré uns quants.

Per exemple, vaig fer referència en el debat del passat dia
26 de novembre, però, és clar, va passar desapercebut, la
possibilitat de legalitzar obres il·legals per silenci
administratiu: gravíssim, el silenci administratiu és una
institució molt positiva, home, en segons quines coses, però,
per legalitzar construccions il·legals en rústic en el termini de
sis mesos és una autèntica animalada. Això vostès ho han pactat
amb VOX en comissió.
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La reintroducció de la prescripció de les infraccions en sòl
rústic, això vostès ho han pactat amb VOX en comissió.

L'admissió de qualsevol tipus de prova per acreditar
l'antiguitat de la infracció, és a dir, una simple testifical d’un
veí que diu “ui, això fa 8 anys que està fet”, que, és clar, això
combinat amb la reintroducció de la prescripció, és una bomba.
Això ho han pactat vostès amb VOX.

La possibilitat de fer obres fora d'ordenació, d’aquesta
també n'hem parlat, però és una cosa que també van pactar
vostès amb VOX en comissió.

Tot això vostès ho han pactat amb VOX a comissió, i no
forma part dels 34 errors, però són coses molt greus. Una sèrie
de mesures que, com va dir, amb afortunadíssima expressió, la
Sra. Garrido, -ara aquí veig que no és present- és la mort de la
disciplina urbanística. És a dir, vostès, el Partit Popular, partit
al qual jo els atribuesc, des de la distància ideològica, una
responsabilitat, han pactat algunes coses amb VOX per intentar
tirar endavant aquest decret llei que, un cop s'ha romput l'acord
amb VOX, jo crec que vostès haurien de reconsiderar.

I aquí tornem al tema del cordó sanitari, a mi no m'agrada
mai parlar de cordó sanitari, ara no em queda més remei que
fer-ho, perquè també hi ha fet referència, hi ha fet referència la
Sra. Presidenta, perquè jo sempre dic que dels cordons sanitaris
no se’n parla, si de cas s’exerceixen. I sempre dic una cosa,
Sra. Presidenta, que li agradarà sentir, jo sempre dic que el
cordó sanitari interpel·la més a l’oposició que no pas al partit
majoritari, perquè, evidentment, o tant com al partit majoritari,
perquè el cordó sanitari consisteix en que els partits minoritaris
estem disposats a prestar el nostre suport al partit majoritari
perquè no hagi de pactar amb segons qui. I, per tant, des
d'aquest punt de vista, jo crec que MÉS per Menorca, ha tingut
una actitud, durant bona part de la legislatura, congruent amb
aquest tema, d’estar oberts a arribar a acords amb el Govern.

Tot això ha anat canviant, Sra. Presidenta, és clar, per què
ha anat canviant? Ha anat canviant perquè, evidentment,
l’exercici continuat dels pactes amb VOX genera una situació
que és insostenible per a nosaltres i, per tant, aquí arribem a
una situació de cordó sanitari, permeti’m, no amb VOX, sinó
gairebé amb vostès. I, per tant, com que ara entrem en un temps
nou, a mi m'agradaria que fóssim capaços de retrotreure’ns a
l'inici de la legislatura, quan vostès van cometre el pecat
original de pactar amb VOX, i intentar fer tabula rasa i tornar
començar, i MÉS per Menorca també està disposada a fer-ho
i, per tant, també està disposada a assumir que la filosofia del
cordó sanitari a qui més la interpel·la... des de MÉS per
Menorca, dintre de la petitesa que tenim dintre d’aquest
hemicicle i, per tant, disposats a arribar a acords, disposats a
garantir la governabilitat, sent conscients del pes que té
cadascú, evidentment, una negociació en què seguim pretenent
imposar al partit majoritari el nostre programa no és una
negociació, jo ho tinc claríssim, però també afegint una cosa:
revertint totes aquelles coses que vostès han pactat amb VOX
i que, tal vegada, si no haguessin tingut l'acord amb ells, no
haguessin tirat endavant.

Amb aquestes bases, amb unes bases serioses, amb unes
bases d'assumir que és un temps nou, però que s’ha de

retrotreure a l’inici de la legislatura, MÉS per Menorca està
disposada a jugar-hi.

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pel Grup Popular, Sra. Durán, té la paraula. 

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sra. Cañadas, “me sabe fatal, créame, me sabe fatal”, pero
cuando habla, cuando la he escuchado, realmente suena a
Podemos.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Mirin, que ara, per no tornar enrere un error, se'ns acusi de
traïdors, mentiders i estafadors, i no sé quantes coses més, no
sols resulta esperpèntic, ridícul i absurd, sinó que manca de tota
credibilitat, Sra. Cañadas, no són creïbles, i vostè, més que
ningú, ho sap.

Fins al dia 26 de novembre, el dia que s’havia d’aprovar la
Llei de simplificació, vostès estaven encantats i mostraven
satisfacció per l’evident aprovació de la llei de simplificació
amb les seves esmenes. I miri, totes aquestes d’aquí són
esmenes que es varen aprovar de vostès, esmenes que es varen
transaccionar amb vostès i esmenes allà on vostès -o almanco
la seva ponent, la Sra. Patricia de las Heras- hi va posar l'accent
perquè fossin aprovades.

Dia 25, allà on tots els grups parlamentaris fan rodes de
premsa per parlar del plenari del dia anterior, del plenari de
dimarts, vostès haguessin pogut dir tot el que ens han dit ara,
que no els aprovàvem aquestes 34 esmenes, que anàvem en
contra del català, que anàvem en contra dels funcionaris, que
anàvem en contra dels joves, que anàvem en contra de no sé
quanta gent, però no varen dir res, no varen dir ni piu, ni piu,
els eren igual les esmenes que no els aprovàvem, que vostès
sabien que aquestes esmenes sí eren una línia vermella amb el
seu redactat. 

(Alguns aplaudiments)

Ho coneixien perfectament, el que passa és que després
vostès es volen aprofitar d'un error a una votació i, a partir
d'aquí, per veure com en sortírem, treuen pit i treuen pit del que
vostès no havien dit res fins ara. Per tant, si posam el vídeo de
dia 25 i posam els vídeos d’aquests dies o del dia d'avui, no té
res a veure, no és la mateixa Sra. Cañadas, és una altra, i tot per
no reconèixer que en aquell moment, en aquell mateix moment,
s'havia d'haver tornat enrere la votació, s'havia de deixar tornar
enrere la votació, Sra. Cañadas, i tot això no hagués passat.

Per tant, sí, vostè també és culpable que s'hagi hagut de fer
aquest decret, perquè jo em vaig equivocar, però vostès no
varen voler tornar enrera la votació.
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(Alguns aplaudiments)

Tot aquest xou que vostès han fet aquests dies, insults i
sortides de to de tota aquesta darrera setmana, no sols evidencia
una falta de coherència, sinó també una estratègia política
oportunista que just cerca manipular la percepció pública,
vostès en volen treure rèdit polític, una estratègia que,
disculpi’m, no se li escapa a ningú, no ve de vostè, una
estratègia política dirigida de Madrid i del Sr. Abascal, com bé
vàrem veure aquest passat dissabte. 

(Alguns aplaudiments)

No és cert el que vostès diuen de les esmenes que vostès
han presentat, 7 esmenes en concret, a l'article 20, per
modificar la Llei 1/2022, la Llei d'educació, no és cert; a cap
d'aquestes esmenes vostès no demanen que les dues llengües
siguin vehiculars. Els únics que ho varen demanar varen ser el
Partit Popular, amb una esmena nostra, que, per cert, va ser
aprovada i incorporada al dictamen a l'any 2022, perquè vostès,
els ho record, que, com sempre, fan ben poqueta feina i
intenten treure rèdit polític de la feina dels altres, no en varen
presentar cap d'esmena al text de la Llei d'educació. Vostès ho
varen voler suprimir tot. El Partit Popular va fer molta feina. I
si avui en dia a la Llei d'educació hi tenim les modalitats
lingüístiques del mallorquí, menorquí, eivissenc i formenterenc
dins l’educació és gràcies, Sra. Cañadas, a una esmena del
Partit Popular. 

(Alguns aplaudiments)

Per tant, sí, vostè, dia 4 de desembre, va sortir dient que
volien llevar el català, que fos llengua vehicular de l'educació
i va dir que si nosaltres no llevàvem el català vehicular de la
llengua d'educació, vostès no aprovarien els pressuposts. I sí,
nosaltres no cedim al xantatge i per això es varen retirar els
pressuposts. 

(Alguns aplaudiments)

No passin gens de pena pels compromisos polítics del Partit
Popular. No passin gens de pena perquè els compromisos
polítics, la paraula donada en el programa de govern del Partit
Popular s'està complint, i això ho saben els seus votants. Pareix
que tant el Partit Socialista com VOX ..., vostès passen molta
pena pels votants del Partit Popular. No en passin gens ni una
mica. I vostès, senyors del PSOE, preocupin-se més dels seus
votants. Jo passaria ben molta pena.

(Alguns aplaudiments)

Al Partit Socialista li puc dir que el Partit Popular no es
mou, no s’ha mogut mai. Defensa el mateix abans, ara i sempre.
I nosaltres tenim unes línies vermelles molt clares, i vostès ho
saben: liberalisme, moderació i un projecte centrista arrelat a
les Balears. I, com diu la presidenta sempre, som el partit que
més s’assembla a la gent de la nostra terra...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

... i som així, abans, ara i sempre.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gracias. Pasamos a las contraréplicas. Por el Grupo VOX,
Sra. Cañadas, tiene la palabra. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA: 

Gracias, presidente. Sra. Durán, sabe usted perfectamente
que la decisión se tomó en el grupo parlamentario y que Madrid
no tuvo nada que ver, como en muchas otras ocasiones. No sé
si a ustedes les dirige Feijóo y por eso tienen este complejo,
pero nosotros no siempre tenemos que pedir permiso a Madrid
para tomar decisiones. No siempre, exacto...

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio, por favor.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

... no siempre, como ustedes le tienen que pedir permiso al Sr.
Sánchez y como ellos le tienen que pedir permiso al Sr. Feijóo.
Ah, bueno...

(Continua la remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

A ver, un momento, Sra. Cañadas...

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

... no es verdad, a la Sra. Armengol. Mejor, es verdad, la Sra.
Armengol...

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio. Sra. Cañadas...

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

... que Sánchez con Armengol no pinta nada.

EL SR. PRESIDENT:

... Sra. Cañadas, un momentito, por favor. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Vale.
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EL SR. PRESIDENT:

Guarden un poquito de silencio. Continúe.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Es triste que todavía ustedes no se han enterado de que
nosotros hemos roto con ustedes por las mentiras y que por
supuesto que hemos luchado cada una de las 34 enmiendas que
se han aprobado, por mucho que usted mienta, que se le da muy
bien mentir, Sra. Durán. Y tiene dos caras, como todos, tienen
dos caras, una que parecen un angelito y muy buenos a la hora
de pactar y que buenos son los de VOX y luego la niña del
exorcista que les sale cuando se suben a la tribuna.

(Remor de veus)

Todavía no se han enterado y hemos luchado cada una de
las enmiendas y no ha habido manera de llegar a nada en
educación, que ha sido la más difícil. No, Sr. Costa, usted,
precisamente usted...

EL SR. PRESIDENT:

Por favor...

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

... no haga así y no diga nada precisamente usted...

EL SR. PRESIDENT:

... por favor. A ver, Sra. Cañadas, por favor. Un poco de
tranquilidad todos, guarden silencio, por favor, déjenla hablar.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

¿Me está corriendo el tiempo, eh, Sr. Presidente?

EL SR. PRESIDENT:

Sí, venga, sí, prosiga. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Y sí tengo que reconocer que con la única persona que sí
nos hemos podido sentar y llegar a acuerdos ha sido con la Sra.
Estarellas, y que todo esto sí que es verdad que ella no se lo
merece. Y esto es lo único que voy a reconocer, porque no voy
a hacer como ustedes que mienten más que hablan. 

Han gobernado como si tuvieran mayoría absoluta, y no se
han enterado de que no la tienen. Como si nosotros tuviéramos
la obligación de decirles que sí a todo. O sea, ¿qué prepotencia
es ésta y en qué momento cuántas veces se les ha dicho que
intentaran entender que no tenían mayoría absoluta y que lo que
hacían no estaba bien?, ¿cuántas veces se lo han dicho? Porque
yo he escuchado a muchos consejeros y diputados decirles: “no
tenemos mayoría absoluta, bajemos los humos”. Y por eso
estoy tan enfadada, porque ya me he cansado de aguantar sus
tonterías. 

(Diverses exclamacions)

Si el objetivo de este decreto es devolver a la cámara la
voluntad popular expresada en las urnas, está diciendo usted
que el Partido Popular comparte íntegramente la política
lingüística de la izquierda y de los separatistas al reproducir
con su decreto la redacción original de leyes del gobierno de
Armengol, que vulneran el artículo cuarto del Estatuto de
Autonomía de las Islas Baleares. Están aquí permitiendo que
les digan de todo y aguantando de todo, todo por no querer
poner la lengua vehicular española junto a la catalana en
Educación y en Función pública. Es alucinante el aguante que
tienen. 

No quiero finalizar sin decirle, Sr. Apesteguia, que me
parece muy sucio el oportunismo que ha tenido. Primero,
porque nosotros por la Sra. Gómez, nos hemos interesado
personalmente desde el Grupo Parlamentario VOX. Segundo,
porque tenemos a nuestra compañera María José Verdú
luchando con un cáncer hace quince años y yo a mi propia
madre hace dos. Por lo tanto, hacer una similitud está dentro
del vocabulario y no tiene porque ser algo ofensivo a nadie que
tenga cáncer. Es usted un sucio y un oportunista.

(Remor de veus i exclamacions diverses) 

Por otro lado, les voy a desear a todos feliz Navidad,
porque en el 2025 se auguran muchos problemas en este
parlamento. 

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Bueno. Bien, pasamos a la fijación de posiciones. Sra.
Gómez, tiene la palabra. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. Apesteguia. A vostè li diré que sempre allò
personal és polític. També li hauria de dir a qui ha dit el que ha
dit abans. Perquè vostè m’ho ha llevat, jo, clar, m’ho he
apuntat. Sra. Cañadas, a usted se le ha ido, bueno, se le ha ido
todo el rato, se le ha ido todo el rato.

(Algunes rialles i alguns aplaudiments)

Yo podría decir que se la ha ido la olla, pero no, lo retiro,
que no salga en acta que se la ha ido la olla, ¿vale?, porque
usted, usted ha banalizado algo que es muy grave. Sólo este
año hay 300.000 nuevos diagnósticos en este país, ¿vale?, uno,
el mío. Y todo el reconocimiento a la Sra. Verdú, con la que
compartimos esta desgracia, que es el cáncer. Pues ya está.
Entonces, el cáncer de España es el de los 300.000 nuevos
diagnósticos y todos los sumados...

(Alguns aplaudiments)

... y todos los sumados que, por suerte, siguen sobreviviendo.
I llarga vida, Sra. Verdú, li desig a vostè igual que me la desig
a mi mateixa.
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Bé, senyors del Partit Popular, nosaltres ens abstendrem, no
votarem a favor. Per cert, Sra. Durán, hauria de tornar a
demanar perdó, passarà la legislatura demanant perdó. Sàpiga
que no ofèn qui vol. No ofèn Podemos dir que la Sra. Cañadas
sembla Podemos. Per sort...

(Alguns aplaudiments)

... per sort, de moment, de moment la meva esquena continua
igual d’ampla que el dia que vaig entrar en aquesta casa. Li
assegur que no ha minvat ni un centímetre, però ha estat súper
gratuït. Ha estat molt gratuït. Perquè, a més, jo li he de dir que
des d’allò personal, miri, li hauria donat una abraçada, i ara no
li donaré l’abraçada...

(Remor de veus)

... des d’allò personal, perquè el dedo tonto de la ley... no?,
vostè ha estat el dedo tonto de la ley, i jo no li anava a dir, però
què vol que li digui?, d’acord?, el dedo tonto, y de la ley. Bé,
és graciós, és tipus “cuñao”, però està bé, no?

Miri, som aquí per una circumstància del destí -els meus
fills dirien que “random”- és a dir, estam aquí en rollo
“random”, d’acord? Per què?, perquè un error en una votació
de trenta i busques esmenes de VOX -les bogeries de VOX-
però que vénen després d’una bomba legislativa propiciada per
vostès. Aquesta és la veritat. Jo ho vaig dir el primer dia: és una
bomba legislativa. I, què ha passat?, que els ha explotat a la
cara, perquè les bombes són perilloses. Les bombes són
perilloses. I, quanta gent acaba morta o ferida perquè li explota
la pròpia bomba que du a la mà? Idò és el que els ha passat a
vostès. 

I, realment, perdonin..., és clar, vostè ara m'ha desinhibit,
Sra. Durán, jo podria tenir la resquemor de sortir aquí i tal,
però, és clar, me l’ha llevat tot, són aquí per incompetents i per
inútils. És així. I la Sra. Cañadas... ja li agradaria assemblar-se
a Podemos, eh?, li ho torn a dir.

Mirin, no repetirem de què anava tot el rosari d’esmenes
boges, perdó,... bé, no, ho retir, retir això de boja, no ho he
dit... El camp de polo a Campos, he de venir, eh?... A
Menorca... a Menorca tornaven a entrar els cotxes a trapo... 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... bé, de fet estan entrant, no els han aturats perquè el Partit
Popular no els vol entrar, però una de les esmenes...,
curiosament, no hi ha ni un diputat de VOX a Menorca ara
mateix aquí dins, és un trànsfuga, d’acord?, però vostès han
intentat... vostès han intentat fins i tot tombar la llei de reserva
respecte de la regulació de l'afluència de cotxes. És terrible.

Comissió Balear de Medi Ambient, iniciativa legislativa per
al benestar de les generacions presents i futures... I açò és una
suma de l’error del PP i de la traïció de VOX, perquè és una
suma. Vostès han fet bones les sèries B, de veritat, és a dir, és
absolutament truculent el que hem estat vivint aquí.

Però, saben què passa, senyors del Partit Popular? Que quan
dónes de menjar a un monstre, el gran perill és que el monstre

es facin més gros que tu i t’acabi menjant. I estan així que açò
comenci a passar.

I... perquè, és clar, podríem pensar que aquest error ha estat
una avinentesa, que un aprofita, de los errores se aprendre,
però, és clar, no té pinta que sigui açò, senyors del Partit
Popular, perquè mentre avui som aquí, a la voravia de davant
sí que han llevat el català de la funció pública i han donat el
vistiplau a la prova dental dels menors no acompanyats, que és
el símbol més gros que jo he viscut de deshumanització -de
deshumanització- de la política de Balears, que hagin entrat a
trapo amb aquesta història...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... que, per cert -que per cert-, com ho sap si s'aprova... si
s'aprova la... home, no! Però si vostè sap que no tenen ni
competències per fer-ho, Sr. Sagreras,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Vostè sap que açò depèn de Fiscalia, que vostès encara...
Bé, és clar....

(Remor de veus)

... No, res...

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio, por favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Miri... miri, desgraciadament...

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... no s'haurà produït una avinentesa que permeti visualitzar
canvis, desgraciadament, perquè vostès continuen mig associats
a un partit que és racista, que és xenòfob, que es aporofòbic, i
aquest és el seu soci -i aquest és el seu soci-, i sí, allò personal
és polític, i avui...

EL SR. PRESIDENT:

Acabi, per favor, Sra. Gómez.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... uns ho han demostrat en positiu i altres ho han demostrat,
desgraciadament, en molt negatiu.

Gràcies.
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(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Bueno..., muchas gracias a todos. 

Finalizado el debate, pido al Pleno si convalida o no el
decreto ley debatido. Votamos.

51 a favor, 5 en contra y 2 abstenciones. 

En consecuencia, se proclama convalidado el Decreto ley
5/2024, de 13 de diciembre, por el que se modifican diversas
normas del ordenamiento jurídico de Baleares, espais naturals,
foment, agricultura, educació, ocupació pública, turisme,
urbanisme i habitatge.

Y una vez convalidado este decreto ley...

(Remor de veus)

...¡Ah!, más..., perdón..., y un voto en contra telemático,
perdón. 

Bien, una vez convalidado, pido si algún grupo desea que
se tramite como proyecto de ley, en caso afirmativo se someterá
a la consideración del Pleno... ¿El Grupo VOX? Muy bien.

Pues se somete a la votación del Pleno. Votamos.

5 votos a favor, 53 en contra, más un voto telemático a
favor. 

Por tanto, no se tramitará.

V. Debat i la votació sobre la convalidació o la derogació
del Decret llei 6/2024, de 13 de desembre, de mesures
urgents per a la protecció de les persones i béns en les zones
inundables de la comunitat autònoma de les Illes Balears
(RGE núm. 17780/24).

Y pasamos al siguiente punto del orden del día, el quinto,
que corresponde al debate y votación sobre la convalidación o
derogación del Decreto ley 6/2024, de 13 de diciembre, de
medidas urgentes para la protección de personas y bienes en
zonas inundables. 

En primer lugar intervendrá por el Govern...

(Remor de veus)

...¿quien interviene por el Govern?... Sr. Mateo, tiene la
palabra, sin límite de tiempo.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

EL SR. CONSELLER D’HABITATGE, TERRITORI I
MOBILITAT (José Luis Mateo i Hernández):

Muchas gracias, Sr. Presidente. Señoras diputadas, señores
diputados, compañeros del Govern de les Illes Balears,
intervengo hoy en esta última sesión del Pleno del Parlamento

de este año 2024 en el que me atrevo incluso, con su permiso,
a desearles felices fiestas y lo hago antes de la intervención...

(Alguna rialla)

... pero les deseo felices fiestas y aprovecho también para
felicitar y dar las gracias por el trabajo que se ha realizado. Es
cierto que es una pena que nos hallemos en esta situación y esta
concreta coyuntura del día de hoy, pero el gran trabajo que se
ha realizado desde la Conselleria de Hisenda, enhorabuena,
conseller, de verdad, ha sido un trabajo ímprobo el que ha
llevado hasta aquí y, Marga Durán, diputada Durán, también
todo mi apoyo, y te lo digo públicamente para que conste en
acta parlamentaria...

(Alguns aplaudiments)

... porque si con alguien puede ser tremendamente injusto un
error es contigo, o sea que... de verdad que... gracias por tu
excelente trabajo siempre.

Insisto, intervengo aquí a fin de defender el texto del
Decreto Ley 6/2024, de 13 de diciembre, de medidas urgentes
para la protección de las personas y los bienes en las zonas
inundables de la comunidad autónoma de las Illes Balears. 

Como saben, a pesar de la existencia de un marco
normativo claro, la creciente frecuencia e intensidad de los
fenómenos meteorológicos extremos ha puesto de manifiesto la
vulnerabilidad de los territorios frente a inundaciones y
avenidas de agua. Los recientes episodios de lluvias
torrenciales e inundaciones han causado graves daños
personales y materiales, con afectación tanto la seguridad de
residentes como al desarrollo sostenible del territorio afectado
por estos fenómenos. 

Muy especialmente debemos referirnos, como no puede ser
de otra manera, a la catástrofe ocasionada por la depresión
aislada en niveles altos de la atmósfera, la DANA, de finales de
octubre, que asoló la Comunidad Valenciana y también algunas
zonas de Castilla La Mancha y Andalucía. Lo allí acontecido,
y esto es una realidad, reclama de los responsables políticos un
innegociable y obligado ejercicio de reflexión a fin de adoptar
todas las medidas necesarias para garantizar a todas las
personas el derecho a disfrutar de una vida y un medio
ambiente seguro y sano, derecho al que se refiere precisamente
el artículo 23 de nuestro Estatuto de Autonomía. 

El decreto ley que hoy defendemos en este parlamento solo
se alinea con la normativa vigente en materia de gestión de
zonas inundables, sino que también muestra un compromiso
absoluto y rotundo con la protección de la vida humana, el
medio ambiente y el desarrollo sostenible del territorio balear.
Así, no solo se asegura la viabilidad jurídica de las medidas,
sino que también refuerza su legitimidad frente a las demandas
de seguridad y sostenibilidad del territorio. 

En concreto, la norma que aquí presentamos a su
consideración y debate, solicitando también su oportuna
convalidación, responde a la necesidad urgente de regular el
uso del suelo en zonas identificadas como inundables, poniendo
especial énfasis protector también en el caso de las de flujo
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preferente. Esto obliga a modificar varias normas, teniendo en
cuenta la clasificación urbanística, es decir, la que se refiere a
la división... a la división del suelo en diferentes clases o tipos
de suelo, como el urbano, urbanizable y no urbanizable, y la
calificación urbanística, es decir, la que se centra en evaluar el
concreto uso que puede tener la parcela y sus posibilidades de
edificación. 

Para empezar, el decreto ley modifica la Ley 6/1997, de 8
de julio, de suelo rústico de las Illes Balears, para referirse a la
implantación de nuevas viviendas unifamiliares aisladas y
equipamientos sensibles en áreas de prevención de riesgos de
inundación, y en zonas de flujo preferente y zonas inundables
en suelo rústico. Concretamente, y mientras no contemos con
los estudios hidrológicos o hidráulicos, que deben ser
aprobados o validados por la administración hidráulica, que
habrán, eso sí, de delimitar de forma clara las denominadas
zonas inundables y las de flujo preferente, no se podrán ubicar
nuevas viviendas unifamiliares aisladas ni equipamientos
sensibles en las denominadas áreas de prevención de riesgos de
inundación.

Y una vez dispongamos de esos estudios, con esa
delimitación de zonas inundables en zonas de flujo preferente
en suelo rústico, de acuerdo con lo establecido en la Ley 7/
2024, de simplificación administrativa, en las de flujo
preferente, además de las limitaciones en cuanto a usos que
marca la normativa, no se podrán ubicar nuevas viviendas
unifamiliares ni equipamientos sensibles. Y en el resto de zonas
inundables solo se podrá admitir acomodándose a los requisitos
formulados en el artículo 14 bis del Reglamento de dominio
público hidráulico.

Seguidamente, en el decreto ley se abordan modificaciones
en materia de suelo urbanizable y también al régimen
excepcional aplicable a nuevas edificaciones situadas en suelo
urbano, afectadas por riesgo de inundación, incluyendo algunas
novedades en la LUIB, en la Ley de urbanismo de les Illes
Balears. En el primer caso, no se podrán delimitar nuevos
sectores de suelo urbanizable de tipo residencial turístico mixto
cuando se sitúen en zonas de flujo preferente o resto de zonas
inundables, que resulte nuevamente de los estudios
hidrológicos o hidráulicos que deben ser aprobados o validados
por la administración hidráulica, de acuerdo con el artículo 17
de la Ley 7/2024.

Y mientras no contemos con esos estudios, no se podrán
delimitar esos espacios en las denominadas APR, áreas de
prevención de riesgos, de inundación, delimitadas en los
instrumentos de ordenación territorial o urbanística.

Y, en lo relativo a las nuevas edificaciones y usos asociados
a suelo urbano, se llevarán a cabo, con carácter general, fuera
de las zonas de flujo preferente o resto de zonas inundables que
resulten de los estudios a los que venimos haciendo referencia.
En el caso en que deban situarse en suelo urbano afectado por
riesgo de inundación, deberán tener en cuenta determinados
límites y, por supuesto, las normas del Reglamento de dominio
público hidráulico.

Asimismo, se dispone que la reconversión de locales
existentes en viviendas no será aplicable en los casos en que

esos locales se ubiquen en la delimitación de las zonas de flujo
preferente o del resto de zonas inundables, de acuerdo siempre
con esos estudios hidrológicos o hidráulicos validados.

Por otra parte, también se modifica el procedimiento
extraordinario de incorporación a la ordenación de
edificaciones, construcciones e instalaciones agrarias, y se
establecen condiciones restrictivas para los usos agrícolas en
esas zonas de flujo preferente, aunque respetando aquellos que
sean compatibles con el carácter inundable del terreno.

También, por otro lado, se complementa el régimen previsto
en la disposición adicional séptima de la Ley 7/2024, de 11 de
diciembre, de simplificación administrativa, en cuanto al
procedimiento de legalización extraordinaria de edificaciones,
construcciones, instalaciones y usos existentes en suelo rústico,
para determinar que deben inadmitirse las solicitudes relativas
a las viviendas y resto de edificaciones, construcciones o
instalaciones ubicadas dentro de la delimitación de las zonas de
flujo preferente o del resto de zonas inundables que resulten de
los estudios aprobados o validados por la administración
hidráulica, o mientras estos estudios no desplieguen efectos
dentro de las áreas de prevención de riesgos de inundación
delimitados en los instrumentos de ordenación territorial o
urbanística.

Finalmente, y por primera vez en el ordenamiento jurídico
de las Illes Balears, se introduce una modificación en la Ley
5/2018, de vivienda, de acuerdo con la que los titulares de
viviendas y edificaciones de cualquier tipo y, en general, de
terrenos ubicados en zonas inundables, en zonas de flujo
preferente o, en su caso, en APR, en áreas de prevención de
riesgo de inundación, están obligados a comunicar al
adquirente, de manera clara y fehaciente, esta circunstancia; de
hecho, los propietarios o titulares de otros derechos reales
sobre viviendas y edificaciones de cualquier tipo y, en general,
de terrenos ubicados en esas zonas inundables, zonas de flujo
preferente o áreas de prevención de riesgo de inundación, están
obligados a comunicar tal circunstancia en el documento
privado o público en el que se formalice la transmisión o la
constitución del derecho real.

Y cuando hablemos de documentos públicos susceptibles de
inscripción registral, esa información deberá inscribirse
necesariamente en el registro de la propiedad por medio de la
oportuna nota marginal. En este sentido, se prevé, además, el
oportuno régimen sancionador específico en caso de
incumplimiento de esta obligación que acabamos de citar.

Para acabar, y a la vista de todo lo hasta aquí expuesto,
queda claro que la urgencia de este decreto ley, que viene
exigida, como bien saben todos ustedes, por el artículo 49 de
nuestro Estatuto de Autonomía, y en la línea y a la luz de lo que
viene establecido también en el artículo 86 de nuestra Carta
Magna, se fundamenta en la necesidad de proteger la vida y los
bienes de la población de nuestras islas ante acontecimientos
climáticos y desastres naturales que puedan llegar a producirse,
también para prevenir futuros impactos que pudieran derivarse
de una normativa urbanística y no adecuada o derivada de no
adoptar las medidas imprescindibles y necesarias para estos
casos.
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Por tanto, desde este gobierno se reafirma un compromiso
total con la seguridad ciudadana, de los ciudadanos, y con la
gestión responsable del riesgo, regulando el uso en zonas
identificables como inundables y poniendo especial énfasis
protector en el caso de las de flujo preferente.

Llegados a este punto, y ya termino, solo me resta solicitar
la convalidación de la norma que sometemos a consideración
de este parlamento e invitar a todos los grupos parlamentarios,
a pesar de nuestras diferencias ideológicas, a trabajar juntos en
la implementación de estas medidas, diseñando y
proporcionando un futuro más seguro para los ciudadanos de
les Illes Balears.

Muchísimas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. Vicepresident primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gracies, conseller. Per tal d'ordenar el debat, sol·licitaria
dels portaveus dels grups parlamentaris que manifestin si volen
intervenir a favor, en contra o en fixació de posicions. 

Sí, Sr. Sagreras?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

El Grup Parlamentari Popular, a favor.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

El Grup VOX, en contra.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé. La resta de grups?

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

El Grup Socialista en fixació de posicions.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

MÉS per Mallorca intervendrà en el torn de fixació de
posicions.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

El Grup Mixt, fixació de posicions.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, gràcies. Així mateix, els inform que, per acord
unànime de la Junta de Portaveus, el temps d’intervenció dels
diferents grups parlamentaris en torn a favor i en contra serà de
deu minuts i les rèpliques i contrarèpliques seran de cinc
minuts.

Té la paraula, per part del Grup Parlamentari Popular, en
torn a favor, el seu portaveu, Sebastià Sagreras, per un temps
de deu minuts.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Gràcies, president, bon dia, diputades i diputats. Les
circumstàncies sobrevingudes, i ho vàrem dir el primer dia,
l'endemà de les torrentades de València, jo avui vull tenir un
record per a les víctimes i per a les seves famílies, i també unes
paraules de gratitud per a totes les persones, també les persones
de les Illes Balears que varen anar a ajudar, ens duen a aquest
debat d'avui, ho vàrem dir el primer dia, crec que obliga a
repensar-s’ho tot, amb noves mesures per donar més seguretat
i amb noves mesures per minimitzar, per pal·liar riscs.

Però, també ho hem dit des del principi, ho hem d’afrontar
amb rigor, amb serietat, amb un debat constructiu i sense
oportunisme. I jo aquí vull agrair a tots els grups parlamentaris
d'aquesta cambra que avui facilitaran, encara que alguns sigui
amb l'abstenció, que aquest decret pugui quedar aprovat. I
també me’n vull anar enrere i vull agrair a tots els grups
parlamentaris, en aquest cas també incloure a VOX, que, des
del primer dia i durant la tramitació de la Llei de simplificació
administrativa, ens vàrem obrir a negociar, a parlar, VOX ja va
anunciar que votaria en contra, però que sí que acceptaria que
es negociassin i es poguessin votar les transaccions, i la resta de
partits hi vàrem posar tots de la nostra part.

El Partit Popular es va obrir a poder parlar de les
legalitzacions, que en aquell moment era el punt que ens feia
més enfora a tots, i els grups parlamentaris de l'esquerra, també
en aquells moments, es varen obrir a deixar fora d’aquest debat
la resta de situacions de risc en rústic.

No hi va poder haver acord el dia del debat de la
simplificació administrativa, massa circumstàncies
acompanyaven aquell debat, no es va arribar a aprovar, no va
poder ser, però bé està el que bé acaba, i avui tots tenim una
altra oportunitat i pareix que aquest decret quedarà convalidat. 

El primer que voldria fer avui -i crec que és necessari- és
explicar amb paraules que tots ens entenen què es proposa avui
aquí. Gairebé ho podríem resumir en cinc apartats. Primer
parlant dels urbanitzables, que no urbans, els urbanitzables,
aquell sòl que encara no està desenvolupat i que estan dins
zones d'inundació, amb aquest decret passaria a estar  prohibit
l’ús d’habitatge. Aquells llocs pels quals els pobles i les ciutats
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han de créixer en un futur s'hauran de cercar altres zones que
no siguin inundables. En aquests espais prohibiríem l’ús
d’habitatge, l’ús residencial, però també hi afegim -i jo crec que
és una aportació que s’ha de posar en valor- la prohibició
d'aquells usos que entenem tots per sensibles: les residències,
les escoletes, les escoles, els centres de salut, aquells que tenen
usuaris que podem considerar encara més vulnerables a una
possible avinguda d'aigua. 

Després, dins les zones en rústic. També m'agradaria
explicar-ho d'alguna manera que els ciutadans poguessin
entendre-ho. Ara al cap i a la fi, i des de 2020, estava prohibit
senzillament l’ús d’habitatge dins el que coneixem com APR.
Idò, a partir d’aquest decret es faran els estudis científics, els
estudis tècnics, els estudis hidràulics corresponents per poder
afinar quines són les zones realment perilloses. I aquests estudis
definiran les zones de flux preferent i les zones inundables.
Aquests estudis definiran on es podrà construir. Tots estam
d'acord que dins un torrent no es pugui fer un habitatge. I
d’això, i en resum, se’n definirà que el que ara coneixem com
APR, unes zones on pot ser que hi hagi risc, però d'altres que
no -perquè es va fer amb el guix gruixut- unes zones passaran
que sigui possible destinar-hi l’ús d’habitatge i altres que no.
Això es definirà en la nova cartografia. Mentre aquests estudis
no estiguin realitzats, evidentment, encara valdran les zones
APR aprovades en el decret de maig de l'any 2020.

Sobre les legalitzacions. Va ser un dels punts que hi va
haver més desacord entre els grups parlamentaris. Vull recordar
que el Grup Parlamentari Popular proposava que aquells
habitatges on ja estigués prescrit el dret de l'administració a
tombar, a demolir, es podrien legalitzar. L'esquerra trobava que
aquest concepte no era oportú. El Grup Parlamentari Popular
entenia que s'havien de poder legalitzar precisament per poder
permetre aquelles obres de reforma, de consolidació, d’arreglar
les goteres. Idò, dins aqueixa negociació -i jo ho vull posar
molt en valor- hem arribat a l'acord que aquests habitatges ja
prescrits -però que és ver que no es poden tomar- no estaran a
partir d'ara tampoc dins ordenació, però sí que es podrà
aconseguir l’objectiu que perseguia el Grup Parlamentari
Popular, que a partir d'ara sí que es podran fer en aquests
habitatges, i de manera legal, obres de reforç, obres de
seguretat, obres de reforma de teulades o arreglar les goteres.

Altres mesures que per ventura han passat més
desapercebudes, ens hem entès també amb la resta de grups
parlamentaris, és que sabem que precisament per pal·liar o per
ajudar amb mesures d'habitatge arran del decret de emergència
d’habitatge es podien transformar els locals comercials en
habitatges. Idò, hem entès entre tots que a partir d'ara aquells
locals comercials dins zones inundables no es permetrà que es
puguin transformar o convertir en habitatges. 

Ben igual -i ho explicava d'una manera una miqueta més
tècnica el conseller d’Habitatge- a partir d'aquest decret, que
quedarà convalidat avui, també serà necessari que quan hi hagi
una transmissió, que quan hi hagi un contracte que acompanyi
o que estigui en relació amb un habitatge situat dins una zona
inundable, el propietari o el venedor haurà d’informar de
manera fefaent al comprador o el propietari al llogater, al futur
inquilí, també n’haurà de deixar constància a l’hora de firmar
aquell contracte. 

Crec que avui no hem d'embullar, crec que no hem de fer
demagògia. Avui no és un debat de si estam a favor de la
construcció o en contra o de l’ús d’habitatge en rústic o en
contra de l’ús d’habitatge en rústic. 

(Remor de veus)

De fet, sent que l’esquerra fa un poc de renou. Sr. Ferran
Rosa, tots sabem que vostès estan en contra de la construcció
en rústic quan són a l’oposició, però que quan governen,
precisament...

(Alguns aplaudiments)

... es produeix un rècord. Però jo ho deia precisament perquè
avui no és el que venim a discutir avui aquí. Avui, senzillament,
es tracta d'aprovar una iniciativa per donar seguretat a les
persones, Sr. Rosa. 

Jo dic l’anterior i ho dic pel següent -i em començau a
conèixer- i ho vull dir amb un to reflexiu, gens bel·licós, ha
estat el meu..., ho he intentat durant tot aquest debat, però m'ha
sabut greu que amb massa facilitat s'hagi emprat i s'emprin
certes desgràcies per poder fer política en relació amb les zones
dels inundables. I crec que això no s'hauria de permetre ni tot
ni s'hauria d'haver fet. Tots sabem, per exemple, que el Decret
9/2020 -que l’esquerra diu que va fer per donar seguretat en
relació amb els inundables- no és una conseqüència de les
inundacions de Sant Llorenç. El decret de maig de 2020 és un
decret que va posar en marxa  MÉS com a conseqüència, no de
les inundacions de Sant Llorenç que s'havien produït dos anys
abans, sinó d'un decret anterior de mesures econòmiques que
havia posat en marxa el Partit Socialista. I tots sabem, Sr. Rosa,
que no ho era per una qüestió de seguretat, perquè si realment
hagués estat per una qüestió de seguretat no s'hagués introduït
dins aquest decret de maig de 2020 que els pagesos sí que
podien viure dins zones tan perilloses i, per tant, inundables. És
a això que em referia, crec que no és de rebut fer política amb
les desgràcies ni donar responsabilitats futures al legislador ni
al Govern a l’hora de posar unes lleis en marxa. 

I també ho vull dir avui, perquè em consta que tots ens hem
documentat, avui gairebé qualque responsable de tots els grups
parlamentaris polítics han fet, com aquell que diu, un màster en
inundables, i també ho he de censurar de qualque manera, els
grups parlamentaris de l'esquerra de manera massa fàcil tenen
una obsessió amb un poble en concret, i jo avui vull celebrar
que tots els grups parlamentaris -perquè sé que us heu
documentat i ho heu fet bé i heu atès científics- avui coneixeu
la diferència entre la inundació per laminació i la inundació per
riuada i, per tant, sabeu que a qualque lloc, a qualque poble en
el cas de ploure els perills no són tant com heu volgut
magnificar i exagerar durant tot aquest temps.

(Alguns aplaudiments)

I res, no tenc temps d’acabar desenvolupant tot el que duia
previst, ja heu vist el to de la meva intervenció. Crec que quan
passen aquestes coses ens podem posar d’acord. Hem de ser
seriosos, hem d’enquadrar els debats i cercar solucions, i això
hem fet els grups parlamentaris avui aquí. Es preveu que aquest
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decret quedarà aprovat. Jo ho vull agrair a tots i ho vull
celebrar. 

Gràcies, president. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Sagreras. Per part dels grups parlamentaris en
torn en contra té la paraula la diputada Idoia Ribas, per un
temps de deu minuts, en nom del Grup VOX.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Buenos días. Nuestro sentido de voto es en contra por
varias razones. 

En primer lugar, este gobierno no sólo se lleva bien con la
izquierda para aplicar políticas de izquierdas, sino que también
copia sus técnicas antidemocráticas, se nota que tomaron buena
nota del gobierno de la Sra. Armengol y la han cogido el
gustillo a esto de abusar del decreto ley para burlar la
separación de poderes y conseguir que sea el Gobierno quien
elabore las normas con rango de ley, en vez de ser el
Parlamento, que es quien tiene atribuida esa función. Porque la
Constitución y los estatutos de autonomía permiten que los
gobiernos puedan saltarse los trámites ordinarios y hacer, por
ley o por decreto, una ley, evitando el Parlamento, pero solo y
exclusivamente en casos excepcionales, si existe una
extraordinaria y urgente necesidad. Pero, claro, es muy tentador
burlar la democracia y recurrir de modo abusivo al decreto ley
y así se pueden ustedes saltar los incómodos pasos
democráticos que implica tramitar las leyes en un parlamento,
con debate de los grupos, con trámite de audiencia a los
ciudadanos, la presentación de enmiendas por los diputados
elegidos democráticamente y no digamos ya si no cuentan con
mayoría absoluta en el Parlamento, como es el caso. 

El decreto ley se convierte en un chollo para evitar
negociaciones con el resto de representantes parlamentarios.
Para más inri, la Constitución deja muy claro que mediante
decreto ley no se pueden tocar los derechos contemplados entre
los artículos 14 a 29 y 30 de la propia Constitución. Esto es de
primero de carrera, de primero de política y de primero de
todo. 

Y decimos esto porque en esta ocasión ustedes pretenden
sacar adelante un decreto ley sobre una materia sobre la que no
se aprecia en estos momentos ninguna imperiosa ni urgente ni
extraordinaria necesidad, ya que está sobradamente regulada,
y de lo que ahora se trata es de modificar o apuntar o apuntalar,
si me apuran, unos puntos concretos en relación a una materia
con la que estamos sobradamente familiarizados en nuestras
islas. Y como no es nada novedoso, me pregunto: ¿dónde
encuentran ustedes esa extraordinaria urgencia que impide
tramitar esta norma de manera ordinaria?

Estoy de acuerdo en que la protección frente a inundaciones
o frente a sequías extremas tiene carácter prioritario. Por eso se
regula en el texto refundido de la Ley de aguas, aprobada por
Real Decreto Legislativo 1/2001, de 20 de julio, y por ello se

regula en el texto refundido de la Ley del suelo y rehabilitación
urbana, aprobado por Real Decreto Legislativo 7/2015, de 30
de octubre, y por eso también se regula en el Plan hidrológico
de la demarcación hidrológica de las Islas Baleares, aprobado
por Real Decreto Legislativo 49/2023, de 24 de enero, que
dedica su título VIII a regular la protección contra
inundaciones y sequías. 

Y también por ello, el Reglamento del dominio público
hidráulico, aprobado por Real Decreto 849/1968, de 11 de
abril, que fue modificado por Real Decreto 665/2023, de 18 de
julio, hace poco más de un año, precisamente para establecer
medidas claras para la protección del dominio público
hidráulico y para la gestión del riesgo de inundaciones. 

Y dicen ustedes que, a pesar de toda la normativa existente,
hace falta que sea precisamente un decreto ley urgente y
extraordinario el que solucione ahora, precisamente ahora, lo
que ustedes llaman la vulnerabilidad de los territorios frente a
inundaciones y avenidas de agua. No. 

No vamos a justificar una extraordinaria y urgente
necesidad para legislar esta materia mediante decreto ley, pero
es que, además, no sé si son conscientes, pero están ustedes
regulando sobre derechos de propiedad y el derecho de
propiedad es uno de los derechos sobre los que no se puede
regular mediante decreto ley. Todavía colea el escándalo
jurídico que supuso que un gobierno socialista en 1983
expropiara mediante decreto ley todos los derechos de una
emblemática empresa, ¿eh?, todavía se estudia el caso en las
facultades de Derecho de toda España, pero ustedes van detrás. 

En definitiva, no, no es la figura más adecuada para el caso
que nos ocupa. Tramítenlo mediante vía ordinaria y entonces
podremos hablar. 

En segundo lugar, ¿se dan cuenta del impacto tan
desproporcionado que ocasionan en el derecho de propiedad?
Introducen limitaciones al derecho de propiedad sin garantías
suficientes de compensación para los propietarios afectados.

¿Es este un gobierno liberal, un gobierno de derechas? ¿De
verdad? Porque el derecho de propiedad es uno de los
principales derechos básicos recogidos en la Constitución, pero
es que, además, el derecho de propiedad es el derecho sobre el
que se asienta nuestra civilización, el derecho que tienen las
personas de plasmar el fruto de su trabajo, del trabajo de sus
padres y de sus abuelos en algo que perdure, en algo que
transmitir a sus generaciones venideras, es lo que da sentido y
estructura a nuestra sociedad y ha sido y es la base de la
civilización occidental y, por tanto, de nuestro país. 

Y lo que ahora ustedes plantean mediante decreto ley es que
en aquellos casos en los que en virtud de una autorización o
informe de la administración hidráulica relacionado con la
aplicación de los planes de riesgo de inundación o de los
estudios elaborados o validados por la administración
mencionada se limite el uso residencial para garantizar la
seguridad de las personas y bienes, esta limitación deberá
compensarse con la modificación de los parámetros
estrictamente necesarios.
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¿Qué tipo de informes van a utilizar para aplicar este
artículo? ¿Cómo van a regular esta compensación? ¿Cuándo y
en base a qué parámetros? ¿En qué plazos? ¿En qué consistirá
la compensación? No lo sabemos. Esto es un decreto ley y,
previsiblemente, estas compensaciones se detallarán
reglamentariamente, como todo.

Nuevamente no. No vamos a apoyar una norma que por
decreto ley quiere afectar derechos fundamentales sin que
sepamos sus planes de compensación suficientemente
detallados y en los que se contemplen todos los pormenores de
dicha compensación a priori.

En tercer lugar, no cumplen con el principio de seguridad
jurídica ni con el principio de transparencia ni con el principio
de eficacia. 

¿Se han parado a pensar las importantes implicaciones
económicas y sociales que tiene este decreto ley? En modo
alguno cumplen con el principio de seguridad jurídica. En
modo alguno establecen normas claras para garantizar la mejor
protección de las personas y los bienes frente a fenómenos
climatológicos extremos asociados a la inundabilidad de los
terrenos; más bien al contrario, pretenden imponer
dictatorialmente unas normas de aplicación inmediata basadas
en informes o autorizaciones cuyo origen es, cuando menos,
impreciso y dudoso, y ello sin tener en cuenta los derechos
básicos del afectado. 

Tampoco cumplen con el principio de transparencia. Dicen
en su preámbulo que: “dada la urgencia de la aprobación de la
norma, se exceptúan los trámites de consulta pública y de
audiencia e información públicas”, pero es obvio que no existe
dicha urgencia. ¿Cómo podríamos aceptar que ustedes se salten
de golpe los trámites de consulta pública, audiencia e
información pública? Es intolerable lo que ustedes plantean.
¿Acaso tienen miedo de someterse a la opinión pública?
¿Acaso piensan que si dan opción de intervenir a los afectados
su norma corre peligro?

Y en cuanto al principio de eficacia, ¿cómo pueden afirmar
con tanta alegría que este decreto ley no impone cargas
administrativas no justificadas?, más bien es al contrario. Ya
hemos apuntado que la claridad es la justificación..., perdonen,
la justificación de sus medidas brilla por su ausencia. Tenemos
serias dudas de que la regulación que contiene resulte
proporcionada en aras a garantizar el principio de eficacia en
la aplicación de las medidas que pretenden adoptar. ¿Con qué
medidas piensan equilibrar todas las implicaciones económicas
y sociales que se deriven de esa norma? No lo sabemos. Me
temo que ustedes tampoco. 

Y en cuarto lugar, no vamos a apoyar este decreto ley
porque es nuevamente un parche con el que no se soluciona el
gran problema de las Baleares, y no solo de las Baleares, sino
de toda España. España en general ha estado y está sometida a
una dictadura climática basada en principios irreales propios de
países de fantasía, en los que no se pueden limpiar torrentes, no
se puede dragar, no se pueden devolver a sus cauces naturales
las avenidas hidráulicas... Esta dictadura climática que nos ha
impedido realizar obras de infraestructuras hidráulicas, de
limpiezas de cauces, de revitalización de riberas naturales es

precisamente la primera tarea que tenemos que acometer. En
todo el articulado del texto que hoy nos presentan, ¿en algún
lugar plantean regular para evitar de verdad el problema
hidráulico que nos ha planteado esta dictadura climática? Ya
les contesto yo: no, nuevamente no.

Pues, solo me queda decirles que estamos dispuestos a
tramitar una norma que complemente a las anteriores que ya he
enumerado al principio para regular los problemas derivados de
situaciones de inundaciones o sequía extrema, siempre y
cuando sea para luchar contra la dictadura climática, se tramite
mediante procedimientos ordinarios, se garantice el principio
de seguridad jurídica, transparencia y eficacia, se respete el
sagrado derecho de propiedad y, por supuesto, contemple como
primera medida la realización de obras de infraestructura
hidráulica que permitan las limpiezas de los barrancos y
torrentes, y los dragados que sean necesarios. 

Hasta entonces, nuestro voto es no. 

EL SR. PRESIDENT:

El Grup Popular ha comunicat que no intervendrà en torn
de rèplica. Sra. Ribas, vostè vol fer ús de la rèplica? Tampoc
no hi haurà rèplica per part de VOX. 

Passam al torn de fixació de posicions dels grups que no
han intervengut a favor ni en contra. En primer lloc intervendrà
el Grup Socialista, té la paraula la seva portaveu, la diputada
Mercedes Garrido, per un temps de deu minuts. 

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Moltes gràcies, Sr. President, bon dia, senyors i senyores
diputats. El Sr. Costa, que no ens acompanya, dia 11 de juny,
quan es va convalidar el Decret llei de simplificació
administrativa, de manera molt solemne ens va dir: “Després de
vuit anys de burocràcia, vuit anys de crear una teranyina
legislativa insuportable per als ciutadans, les empreses i la
pròpia administració, i vuit anys d'inundar -inundar- la vida de
la ciutadania amb tràmits i procediments...” -no sé si el Sr.
Costa en aquell moment pensava que era una teranyina
legislativa, supòs que ara li podem donar el títol d’Spider-Man
del Parlament, perquè vaja amb el que ens ha deixat.
Continuava dient: “... comença una etapa on aquest govern
només té i tendrà una obsessió, millorar la relació entre
l'administració i els ciutadans, que no es vegi l'administració
com un problema. Això amb aquest govern s'ha acabat.” Tant
de bo que amb govern s'havia acabat. I també deia: “Hem
iniciat aquest camí amb aquest primer decret de simplificació
i vàrem dir que no només seria un, sinó que faríem una llei de
simplificació cada any, és la nostra senya d'identitat.”

Això, més que una promesa, sembla una condemna. Avui,
sis mesos després, convalidam un decret llei que intenta
arreglar una part d'aquell decret llei, i no som aquí per
casualitat, sinó perquè si s'aplica una tècnica legislativa nefasta,
el resultat final és nefast; si es fa un decret llei que modifica 50
lleis, el que ha passat després era d'esperar: s’han autoesmenat
i transaccionat amb tal contingut legislatiu que bé podrien
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haver fet 4 o 5 lleis distintes, i pel camí han canviat d'opinió
sobre la construcció a zones inundables; i el que es podia fer el
mes de maig, anuncien als quatre vents que ja no es podrà fer,
provocant així un efecte crida, sense prendre mesures cautelars
i que ha suposat que cada dia entrin als ajuntaments desenes de
projectes. Aviat supòs que podrem observar les conseqüències
d'aquesta nefasta forma de legislar, quan els ajuntaments
comencin a denegar llicències i legalitzacions, i comencem a
veure sol·licituds d'indemnització al Govern de les Illes
Balears. 

(Alguns aplaudiments)

Ara som davant d'un decret llei que modifica aquell decret
llei i 4 lleis més, a part d'incloure una nova disposició pròpia.
No sé si en total, si no he perdut el compte, si anam per 75
normes modificades des del mes de maig, tot un rècord.

I ja del tema que, conseqüència d’allò, s'hagin quedat sense
pressupost, no en parl, perquè em quedaré sense temps. Això
és el que en llenguatge col·loquial en diuen liarla parda, que
és el que ha fet el Sr. Costa, i com que el Sr. Costa la ha liado
parda, avui han hagut d'intervenir la Sra. Estarellas i el Sr.
Mateo, això és el que ens ha deixat.

(Alguns aplaudiments)

Malgrat com han anat les coses, com ha anat aquesta
setmana la negociació, és imperatiu dir que el meu grup no està
satisfet. Per a nosaltres, aquest decret llei és una passa endavant
significativa per al Partit Popular, supòs, això no ho vull negar,
és una passa endavant, però no és tot el camí que hem de
recórrer. No n’hi ha prou a regular la construcció dins les zones
de risc d'inundació, no únicament s'ha de parlar de risc
d'inundació, hem de parlar de totes les zones de risc. La
diferència és que, per a vostès, aquesta és una passa obligada
per una desgràcia -el Sr. Sagreras, que deia que no parlava de
desgràcies o no feia política amb les desgràcies-, per la
desgràcia de València, si no hi hagués hagut la desgràcia de
València dia 29 d’octubre, vostès avui no haguessin fet aquesta
passa.

En inundables han passat de fer-nos una proposta fa tres
setmanes, on es permetia construir amb condicions a zones
inundables a què es prohibeixi de manera absoluta, o han passat
que es permetia legalitzar a zones inundables fent obres
d'adaptació al risc d'inundacions i excepcionar alguns sòls
inundables a una prohibició de legalització absoluta i a cap
tipus de sòl inundable.

Aprofitant aquesta esperit d'innovació del Partit Popular,
esperam que ara facin una passa més encara i facin la passa de
prohibir a totes les zones de risc.

(Alguns aplaudiments)

De fet, avui es pot construir una casa dins una àrea boscosa
que es troba dins una zona de risc d'inundacions i, per tant, si
hi ha un incendi es posa en perill els ocupants d'aquesta casa,
però també els mitjans d'extinció d'incendis, els equips
d'extinció d'incendis. El darrer exemple el vàrem tenir fa poc
més d'una setmana, amb un incendi declarat a Andratx, que es

va declarar a una zona ARIP boscosa, que alhora és una zona
de risc d'incendis i que, a més, va provocar que es
desallotgessin quinze persones dels seus habitatges. Per tant,
què necessiten que passi més, senyors del Partit Popular? Què
necessiten per adonar-se i ser conscients que a les àrees de
prevenció de risc, a cap àrea de prevenció de risc, no es pot
construir? Necessiten una desgràcia? Perquè sembla que és el
que necessiten.

El meu grup no ho necessita, sinó que som plenament
conscients que no es pot construir on un vulgui, que no es pot
construir on els interessos partidistes i clientelars volen que es
construeixi. Nosaltres som conscients que el dret de la propietat
no és absolut i no empara ningú de construir un espai on la seva
vida i la resta de persones corren perill. Per això, el maig del
2020 vàrem prohibir la construcció a totes les zones de risc,
vàrem analitzar la situació, vàrem aprendre del que havia passat
i vàrem actuar en conseqüència. Quatre anys després, vostès
han tornat enrere tota aquella feina.

Mirin, aquestes són les zones inundables de Balears, allà on
ara no es pot construir, les veuen?, són aquestes. Mirin ara,
aquestes són les zones de risc d'incendis de Balears, les veuen,
veuen la diferència que hi ha, les veuen? Bé, idò, aquí es pot
construir i es pot legalitzar, aquí es pot construir i es pot
legalitzar. I exactament el mateix podríem fer amb la resta de
zones de prevenció de risc.

Són vostès realment conscients d’amb què estan jugant?
Són conscients d’amb què juguen o no ho són?

Aquest decret llei és de mesures urgents per protegir
persones i béns, però únicament d'inundacions, què passa amb
la resta de persones i béns que es troben a una altra zona de
risc? El canvi climàtic ha accelerat tots els fenòmens
meteorològics adversos que patim, sembla que aquest canvi
climàtic no ens afectarà a nosaltres, però li posaré un parell
d’exemples que ens han afectat de manera molt directa els
darrers anys a Balears: la desgraciada torrentada de Sant
Llorenç o la DANA que va afectar Es Mercadal aquest estiu; l
borrasca Juliette, el mes de febrer de 2023, que va causar greus
danys per la neu, sobretot a la Serra de Tramuntana; la
turbonada d’agost de 2023, amb vents de més de 150
quilòmetres per hora que va provocar centenars d'incidents, que
dos vaixells xocassin dins el port de Palma i dos morts; el cap
de fibló de Banyalbufar, que va arrasar tot el bosc i tots els
cultius a Banyalbufar; la borrasca Glòria, de gener de 2020,
amb ones que, literalment, es varen menjar els passeigs
marítims del litoral de Llevant de Mallorca; i el més recent,
l’incendi d'Andratx.

Com a poders públics, tenim una obligació, tenim una
responsabilitat, la d’actuar davant els efectes catastròfics del
canvi climàtic, hem de prendre mesures valentes, hem de
prendre mesures molt valentes d'adaptació al canvi climàtic i
les hem d'aprendre ara; hem de ser valents i ser valents passa
per fer no el que vol un mateix, no el que ha promès en
campanya electoral a un veïnat, no passa per complir els
interessos clientelars; ser valent passa per actuar de manera
imminent i per actuar protegint la població. Això no ho fa avui
el Partit Popular.
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Per això li deia al començament que no estam satisfets amb
aquest decret llei i per això no li donarem suport i ens trobam
en el torn de fixació de posicions. Per això avui farem una
abstenció, per responsabilitat, crec que s’ha explicat de manera
clara amb les intervencions que hi ha hagut en els punts
anteriors, farem una abstenció, però és una extensió molt, molt
crítica, com els deia al començament. 

El decret llei és una passa, però ens queda tot el camí per
recórrer. L’ideal seria que poguessin, i sobretot que volguessin,
acompanyar l'esquerra en aquest camí. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Garrido. Per part del Grup Parlamentari MÉS,
en torn de fixació de posicions, té la paraula el diputat Ferran
Rosa, per un temps de deu minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sr. President. 199 són els dies que han
passat entre que es va aprovar el Decret llei 3/2024 i el Decret
llei 6/2024, que avui discutim; 28 setmanes o sis mesos i mig
en què a les Illes Balears s'han pogut construir habitatges en
zones inundables, s'han pogut legalitzar habitatges en sòl
inundable, s'han permès equipaments en sòl inundable.
D'aquests 199 dies, vostès han estat plenament convençuts de
les bondats de poder fer tot això durant 154 dies.

I defensaven les bondats de poder construir i legalitzar en
zones inundables per la seva voluntat de poder permetre
construir en parcel·les de sòl rústic on fins dia 28 de maig no
es podia construir. I ho deia la Sra. Vidal literalment en
comissió parlamentària el passat 5 de juny, i ens deia que el que
els molestava de les àrees de prevenció de riscos era
precisament que impedia construir en sòl rústic. Aquesta era
precisament la voluntat del decret llei que es va aprovar el mes
de maig, la tramitació del qual va acabar ara fa unes setmanes.

Només la desgràcia més absoluta que ha conegut el País
Valencià els ha fet canviar de parer. Durant 154 dies vostès han
estat plenament convençuts de les bondats de construir en àrees
de prevenció de riscos d'inundació i va venir una desgràcia, una
catàstrofe al País Valencià i vostès han canviat de parer, això
sí, a mitges, perquè amb vostès en cada bugada perdem un
llençol, i aquest decret recupera la prohibició de noves
construccions en zones de risc d'inundacions que introduïa o
que introduí el decret Mir l'any 2020. 

Sí, i és ver que en alguns aspectes va més enllà, prohibeix
la construcció d'equipaments, prohibeix les construccions
agrícoles en zones inundables, prohibeix les noves
delimitacions de sòl urbanitzable i també la conversió de locals
en habitatges, locals comercials en habitatges. Ara bé, no té
efectes rectificatius respecte d’allò que es va aprovar el mes de
maig. 

No reverteix les construccions o les legalitzacions
impulsades d'ençà el mes de maig, en aquests 199 dies que ha
estat en vigor hi ha hagut projectes que han entrat als
ajuntaments, i això no ho reverteix aquest decret. I no ho fa
perquè mai no ha tengut ocasió de revertir-ho, mai, i la prova
d’això la tenim en com varen anar les negociacions precisament
durant la tramitació de la llei, en la qual el Partit Popular l’únic
interès que tenia era limitar al màxim les prohibicions... la
construcció en sòl inundable. L'única vocació era com podien
prohibir la construcció en sòl inundable, però al mínim
possible, com podien fer que afectàs al mínim aquestes noves
previsions. Per tant, mai no havia estat la vocació. Sempre la
vocació era com podien afavorir al màxim la construcció i la
legalització en zones de risc a qualsevol poble, sigui al poble
del Sr. Sagreras, que abans m'interpel·lava per això, o a
qualsevol altre poble. Aquesta era la vocació. 

I certament i amb encert, aquest decret prohibeix les noves
construccions en zones inundables i jo ho celebr. Però és que
la llei, Sr. Mateo, la llei -i vostè ho sap millor que no jo- es
llegeix en el context o en el seu context, perquè aquest decret
llei prohibeix la construcció en sòl inundable, però la Llei
7/2024 permet obres de consolidació en habitatges fora
d’ordenació i, conseqüentment, permet que la gent que viu ara
mateix en sòl inundable, en cases il·legals, hi pugui continuar
vivint durant trenta, quaranta, cinquanta anys. 

I, per tant, el que fa és que no fixa un horitzó en què a llarg
termini hi hagi manco gent vivint en sòl inundable, com a molt
fixa un horitzó on no es construiran nous habitatges en sòl
inundable, perquè la llei s’ha d’estudiar en el seu context i en
aquest sentit a mi em pareix particularment important que la
Llei 7/2024, que vostès varen aprovar ara fa poques setmanes,
generalitzi la comunicació prèvia i el silenci administratiu
positiu a pràcticament tot, sense augmentar, això sí, les
capacitats inspectores de l'administració. 

Per tant, prohibim les construccions en sòl rústic, però no
dotam els consells insulars ni els ajuntaments de les capacitats
inspectores i, al mateix temps, implantam la prescriptibilitat de
les infraccions urbanístiques en sòl rústic.

Per tant, com li dic, la llei s’ha de llegir en el seu context.
I el context és que vostès han volgut limitar les construccions,
però amb pinces. I, certament, no tot són flors i violes, Sr.
Mateo, perquè vostès han eliminat la prohibició de construcció
en àrees de prevenció de riscos d'incendi, esllavissada i erosió,
que això estava previst al Decret llei 9/2020, i que amb vostès
ara sí que s'hi pot construir. 

I jo li deman, Sr. Mateo, o al Sr. Sagreras: què hem
d'esperar perquè vostès considerin que les àrees de prevenció
de riscos d'esllavissada, d'incendi o d'erosió suposen o...
permetre construir en aquestes àrees suposa un risc per a la
vida? Què hem d'esperar? Hem de permetre... hem de continuar
permetent aquestes construccions? Què hem d'esperar, Sr.
Mateo, una nova desgràcia?

Per part de MÉS per Mallorca ja li dic que no i precisament
crec que... el nom o la definició és bastant eloqüent. Si parlam
d'àrees de prevenció de riscos és precisament per prevenir els
riscos, és per prevenir els riscos. I vostès, seguint l'estela del
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que deia la Sra. Vidal, mantenen la possibilitat de construir en
aquestes àrees, no perquè creguin que no hi ha riscos, perquè
ho saben perfectament, que hi ha riscos, perquè la setmana
passada varen haver de desallotjar quinze persones a Andratx,
sinó perquè consideren que els riscos ara mateix no els suposen
un cost polític tan important com per evitar que hi hagi gent
que pugui guanyar doblers. I parlam exclusivament d’això,
parlam exclusivament d'això.

Perquè no, Sra. Ribas, ni la propietat privada és sagrada...

(Alguns aplaudiments)

...ni el dret a guanyar doblers passa per davant de la vida
humana. De fet, jo li aconsell, perquè també és de primer de
carrera, que llegeixi l'article 128 de la Constitució, on diu que
tota la riquesa nacional està subjecte a l’interès general...

(Alguns aplaudiments)

Li ho dic més que res perquè vostè s’ha quedat amb l’article
1 i l’article 2, però els altres crec que els ha passat un poc de
correguda. 

I per tot això...

(Remor de veus)

... i per tot això, perquè la llei es llegeix en context, Sr. Mateo,
Sr. Sagreras, i precisament per la insatisfacció que ens generen
totes i cadascuna de les polítiques que han dut a terme d'ençà
que governen, nosaltres no podem donar suport a aquest decret
llei. 

Sí que, com és obvi, facilitarem la seva aprovació amb una
abstenció, una abstenció crítica amb la qual crec que -i val la
pena esmentar-ho- demostram tota la responsabilitat que vostès
no han tingut, tota la responsabilitat que vostès no han tengut
en aquests 199 dies en què han permès construir en sòl
inundable.

Per tant, en aquest sentit, nosaltres ens abstendrem, no
perquè estiguin satisfets amb les seves polítiques, sinó perquè
som molt més responsables del que són vostès. 

(Alguns aplaudiments)

Acab, i perquè som a dia 17 de desembre -i és la meva
darrera intervenció d'aquest darrer ple de l’any- no puc més que
desitjar-los a tots vostès -coincidim ideològicament o no-  que
puguin tenir unes bones festes, unes bones vacances. Que
puguin tenir temps per passar-lo amb les persones que estimen
o, com a mínim, per descansar si han tengut pèrdues recents,
que és freqüent, com a mínim que no ho passin molt malament
recordant-les. I m'agradaria també llançar un missatge
especialment de record o de suport i desig de bon Nadal i bones
festes a aquelles persones del País Valencià que ho passaran
malament enguany. I que, precisament, aquest decret llei em
recorda la fragilitat que tenim les persones en àrees de
prevenció de riscos, d'incendi, d’esllavissada i d'erosió també,
no només d'inundació. Per tant, m'agradaria, com a mínim,

això, que hi pensem, perquè la fragilitat que tenim és molt
grossa. I res, bon Nadal i bones festes.

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Diputat. Per part del Grup Parlamentari Mixt
entenc que hi ha divisió d’intervencions. En primer lloc, el
diputat Josep Castells, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, president. Després de la intervenció del
diputat que ha defensat la proposta, el Sr. Sagreras, que ara
veig que no hi és... hi és? Ah, no el veig.

(Remor de veus)

Ah, molt bé, està..., està confraternitzant. Està inaugurant la
nova era d’aquesta legislatura. Doncs, volia recordar una mica
la història, la història que ens ha portat aquest decret llei que,
lògicament, va començar amb el decret llei que ve a corregir
aquest decret llei, que es derogava la prohibició d'edificar en
àrees de prevenció de riscos. En totes, ja s'ha dit.

Per què faig referència a açò? Bé, faig referència a açò
perquè el Sr. Sagreras ens ha acusat d'oportunisme, d'alguna
manera d’especular políticament amb desgràcies que havien
succeït, i aquí el que va passar és que aquest decret llei, que és
del mes de maig, es va tramitar com a projecte de llei. Els grups
vàrem poder presentar esmenes i els partits de l'oposició hi
vàrem presentar esmenes per corregir aquest aspecte. Per tant,
no hi ha cap especulació en res. No hi havia hagut encara cap
desgràcia. Bé, mira, hi havia hagut la DANA que va haver-hi
a Menorca, que afortunadament no es va haver de lamentar
desgràcies personals, però no hi va haver..., no, és a dir,
l’esquerra no va presentar aquestes esmenes per cap càlcul ni
per cap oportunisme. Va presentar aquestes esmenes per
convenciment. Perquè crèiem que no era de rebut una
normativa que permetia edificar o legalitzar edificacions ja
edificades que estaven en sòl inundable. I aquestes esmenes es
van presentar a finals d'agost, principis de setembre. 

Per tant, jo neg qualsevol mena d'oportunisme de l’esquerra
ni qualsevol especulació amb una desgràcia. No, no, no, aquí
els únics que han hagut de moure el cul -si em permeten dir-ho-
per la desgràcia era el Partit Popular que, davant l'evidència del
que nosaltres advertíem de forma abstracta, tot i que hi ha hagut
altres desgràcies al llarg de la història, ha hagut de rectificar el
rumb. I ho va reconèixer molt bé el Sr. Costa a una roda de
premsa: “no se'ns havia acudit, no hi havíem pensat”. És veritat,
ho va reconèixer. 

Per tant, Sr. Sagreras, és molt agosarat que vostè ens acusi
d'oportunisme. No, oportunisme no. Nosaltres sempre hem estat
en la mateixa posició, que és impedir al màxim  l'edificació, i
encara més la legalització, de construccions il·legals en zona
inundable. 
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Per tant, es produeix aquesta DANA precisament el dia que
la comissió dictamina la llei dimanant del decret llei i entremig,
entre el debat en comissió i el debat en el ple, es fa una
proposta, s'intenta arribar a un acord entre el Govern i els
partits de l'oposició, a què jo he fet referència abans. El Govern
presenta una proposta de mínims, com si aquest error que s'ha
detectat es volgués corregir el més mínim, en canvi l'esquerra
tenim un programa més de màxims que, a banda d'alguns temes
que ja ha comentat el Sr. Rosa i la Sra. Garrido, a més a més,
evidentment també es considerava que aquest canvi s'havia de
fer no només per a les zones de risc d'inundació sinó també per
a les altres zones de risc. 

Imaginin-se la mesquinesa de la proposta que arriba del
Govern que d'allà surt una rèmora o una seqüela que hi ha en
aquest decret llei que és la distinció entre el flux preferent i
resta de zona inundable. Perquè el Govern, en alguna fase de la
negociació, pretenia que es poguessin continuar legalitzant
construccions il·legals que estiguessin en zones inundables
mentre no estiguessin en un flux preferent. És a dir, d’aquí ve,
d'aquesta proposta mesquina -avara, deia jo-, garrepa, ve encara
en aquest decret llei que hi hagi aquesta distinció sense gairebé
donar-li cap mena d’efecte jurídic amb aquesta distinció. Però
encara hi és perquè és una rèmora d'aquesta negociació que va
haver-hi en el seu moment. 

Al final el contingut d'aquest decret llei, segons com, ho
podem considerar positiu. És a dir, no es podrà edificar dins les
zones delimitades com a inundable. El Sr. Sagreras venir a dir,
però no us preocupeu perquè es farà una delimitació nova.
Sembla que el PP encara va amb aquest xip de pensar, bé,
prohibirem, però no gaire, no us preocupeu que es farà una
delimitació nova, la que hi ha ara està feta amb brotxa gorda i
ara la farem ben fina. És que vostè ha fet molt d’èmfasi en
aquest tema. 

No es podrà fer la reconversió de locals que estiguin en
zona inundable. Es modifica la disposició addicional setena -la
trista, la lamentable disposició addicional setena- perquè
quedin exclosos de la legalització de construccions il·legals
aquelles que estiguin ubicades en zona inundable. I bé, hi ha
tota aquesta faramalla de la inscripció al registre, que també és
una rèmora de quan el PP no volia prohibir-ho, deia: “no ho
prohibirem, però farem que la gent s’inscrigui en el registre”.
Bé, al final ho prohibeixen, però encara ha quedat això de la 
inscripció al registre. 

He volgut explicar això per entendre per què algunes coses
d’aquí vénen de moments anteriors, de moments de reflexió
anteriors, i al final ha acabat, bé, potser podríem dir que és un
decret llei Frankenstein una mica.

La principal crítica que tenim, i que vam intentar posar de
relleu en aquesta negociació, és que no es diu res de tots
aquests habitatges fora d'ordenació que estan en zones
inundables.

EL SR. PRESIDENT:

Hauria d’acabar, Sr. Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Sí, acab tot d'una. Això queda exclòs i, per tant, què es
permet?, que les zones, totes les zones fora d'ordenació en
zones inundables com que s’hi podrà fer obres de consolidació,
no es podran legalitzar, però els tindrem allà pels segles dels
segles. 

Per tant, per tot el que he dit, no ens agrada aquesta solució,
però és obvi que pitjor és el que hi ha ara. Per tant, sense
agradar-nos, no podem votar-hi a favor, però com que el que hi
ha ara és pitjor, ens abstindrem, que creiem que és l'actitud
coherent. 

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Diputat. Continuam amb el Grup Mixt, té la
paraula la diputada Cristina Gómez, per un temps de cinc
minuts. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Bé, senyors del Partit Popular, avui
vostès han canviat el vestit. Van d’herois perquè són vostès que
impulsen -sí, sí, sí, ara li explicaré per què, Sra. Durán-  avui,
si entressin de nou, és a dir, sense un previ coneixement del que
ha succeït, semblaria que vostès són els adalils, els defensors de
la seguretat de les persones respecte de les àrees inundables.
Però clar, açò requereix la premissa de pensar que tots els altres
patim amnèsia, o fins i tot la ciutadania. Perquè vostès podien
haver evitat aquest plenari, com han dit els companys, perquè
aquestes esmenes de supressió vostès només havien d’haver-les
acceptades. I no ho van fer. No ho van fer perquè, com que tot
ha rodat com ha rodat, i ara ja els va bé, perquè sembla que són
vostès que ens il·luminen a nosaltres a votar per la protecció de
les persones, que, senyors i senyores de VOX, està per damunt
de la propietat la seguretat de les persones. Bé, anem a veure...

(Alguns aplaudiments)

... que és un tema de valors, eh?, és un tema de valors. Jo tenc
molt clar que per damunt de la defensa de les propietats, la
defensa de la vida i la seguretat de les persones. Miri si va
equivocada, estam tan enfora, ... quines comparacions que ha
fet, Sra. Durán. 

Bé, esper que tothom entengui que vostès avui no han fet un
ou de dos vermells. Tot el contrari, s'han canviat el vestit. Açò
ho permet tenir majoria. Et permet canviar i passes de ser o
d’intentar ser, passar de villano a héroe. 

Bé, un comentari sobre els decrets lleis. Sra. Ribas, se’n
recorda del d’emergència d’habitatge? Encara no hi ha ni una
família, després d'un any i mig, que tengui una casa gràcies a
aquell Decret d'emergència d’habitatge. Per tant, avui no els
agraden els decrets, però durant un any i mig han estat
defensors, no, el següent, de tots els decrets del Partit Popular.
Vostès també estan enganant, sembla que avui, eh!, és
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adamisme, no?, després de l’error a la votació i de la
conseqüent traïció, tot comença de nou, és adamisme pur, però
no patim d’amnèsia, no s'enganin.

El que vull dir és que, bé, és clar, parlar avui
d’inundables..., clar, no hi pots estar en contra, per açò ens
abstenim, ens abstenim amb els discurs perquè quedi molt clar
el per què, i sobretot fent aflorar aquest engany, però, és clar,
açò és ver que és perquè toca la vida de les persones, però el fet
d'haver exclòs la resta de riscs d'aquestes àrees que ja s'han
anomenat, d’incendis, d’esllavissaments, vull dir, record molt
bé un dia que la Sra. Prohens em va dir a mi que feia
oportunisme polític, perquè jo sí que tirava de la famosa
DANA d’Es Mercadal de Menorca, que per sort no va tenir
víctimes, però que ens va tenir -bé, la Sra. Estarellas ho sap i
sap que li vaig dir: ostres, dos mesos, Sra. Estarellas!, les
DANA ens preocupen sempre!, i als menorquins ens han
preocupat doncs també, d’acord, per sort, sense víctimes-; però,
és clar, en realitat és al revés, l’oportunisme l'han fet vostès ara
amb aquest gir que impulsen vostès aquesta protecció, però és
falsa.

I després, què dir?, també juguen a aquest escenari de
confusió, perquè mentre parlam d'açò, vostès pensen que no
parlarem de tota la resta que s’ha permès des del primer dia,
que és aquesta legalització ignominiosa en rústic que ha
premiat infractors. I, bé, i recordaré, em sap greu perquè no és
aquí, ens deu escoltar, la Sra. de las Heras, que comparava la
prescripció dels assassinats i la prescripció de les cases en
rústic sense permisos. És clar, la Sra. de las Heras s’oblida d’un
petit detall, que als assassins no els premien amb una casa, un
pequeño detalle, no tenen cap regal, prescriu, sense regal!...

(Alguns aplaudiments)

... -prescriu, però sense regal-, vostès han regalat, han regalat
a tots els infractors, un pelotazo urbanístic tremend, plusvàlues,
amb noms i llinatges, amb la desgravació de les sancions, que
açò, bé, a mi em sembla tremend.

I, bé, aquesta és una norma que, claríssimament, des del
nostre punt de vista, doncs és inconstitucional, i jo vull
anunciar ara mateix que els diputats de Podem al Congrés dels
Diputats s’afegeixen a tots aquells grups polítics que són al
Congrés dels Diputats que vulguin impulsar el recurs
d'inconstitucionalitat d'aquesta norma, que el detall d'avui són
les zones inundables, però és la pitjor destrossa en el nostre
territori en molts d'anys.

I, senyors del Partit Socialista, senyors de MÉS Mallorca,
MÉS Menorca, i, bé, i si avui canvia tot, senyors del Partit
Popular, els nostres diputats hi són per intentar òbviament
tombar aquesta desastrosa llei que vostès han impulsat en
afavorir, a més,...

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... que és el pitjor del pitjor, que persones amb noms i llinatges
concrets en surtin beneficiats, deixant cara de tonto al vesí del
costat que acompleix la llei.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Terminado el debate, pido al Pleno si
convalida o no el decreto ley debatido. Votamos. 

26 a favor, 5 en contra, 25 abstenciones, y un voto
telemático en contra de la Sra. de las Heras.

Por tanto, queda convalidado el decreto ley.

Y pido si algún grupo parlamentario desea que se tramite
como proyecto de ley.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Sí, presidente, nosotros.

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo, Sra. Cañadas.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Nosaltres també.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gómez, de acuerdo.

Pues, vamos a votar si se tramita como proyecto de ley.
Votamos.

6 a favor, 49 en contra, 1 abstención y un voto telemático
a favor.

Por tanto, no se tramitará como proyecto de ley.

VI. Debat i votació del dictamen de la Comissió
d’Assumptes Institucionals i Generals de la Proposició de
llei RGE núm. 5317/24, de derogació de la Llei 2/2018, de
13 d’abril, de memòria i reconeixement democràtics de les
Illes Balears.

Y pasamos al último punto del orden del día, el punto sexto,
que consiste en el debate y votación del dictamen de la
Comisión de Asuntos Institucionales y Generales de la
Proposición de ley RGE núm. 5317/24, de derogación de la
Ley 2/2018, de 13 abril, de memoria y reconocimiento
democrático.
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Para defender las enmiendas del Grupo Socialista RGE
núm. 9173, 9174, 9175 y 9176/24, tiene la palabra el Sr.
Negueruela, por diez minutos.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Bon dia, gràcies, president. En primer lloc, vull donar la
benvinguda als representants de les entitats de la Plataforma
de memòria democràtica, també a Amnistia Internacional, i a
totes les entitats que defensen els drets humans i a totes les
societats civils que avui ens acompanyen, sindicats, entitats de
tot tipus, gràcies de tot cor a tots per ser-hi.

Gràcies, sobretot, per liderar, en el cas de Memòria,
aquesta lluita, aquesta lluita per la dignitat d'aquesta terra, i
gràcies per haver preservat el manteniment de la memòria.
Avui és un dia important per a la societat civil, per a tots, ja
que entre tots haurem aconseguit no derogar aquesta llei.

M'agradaria començar i recordar 15 noms en
representació de les víctimes de la barbàrie, quinze vides
truncades, quinze lluites per la llibertat que el franquisme va
intentar silenciar: Antoni Adrover Alomar, Gabriel Adrover
Lladó, Guillem Alcover Mascaró, Aurora Picornell Femenias,
Miquel Monserrat Parets, Belarmina González, Joan
Monserrat i Parets, Bartomeu Rosselló Gelabert, Magdalena
Bassa Galmés, Bartomeu Mas Gelabert, Antoni Mateu Palmer,
Jaume Llabrés Bestard, Bartomeu Sastre Terrassa, Pere
Fullana Garau, Pilar Sánchez Sastre i Jaume Bauzá Far.

(Alguns aplaudiments)

En un dia especial -si m’ho permeten- n’afegiré tres més:
Rogelio González González, José González González i María
González González, tots ells germans de Joaquín González,
panadeiro de Monte Alto desaparecidos no océano Atlántico ou
nalgún sitio que aínda non foi atopado.

Aquests noms són un crit de dignitat, un record viu que no
podem oblidar i un deute que tenim amb aquells que van
lluitar per un futur democràtic, per això som aquí, per
defensar una llei que representa veritat, justícia, memòria i
reparació. Avui toca honorar la memòria de les víctimes del
franquisme, recuperar els valors de la democràcia en aquesta
cambra, mantenir la defensa d'un dels pilars fonamentals de la
nostra societat, la Llei de memòria i reconeixements
democràtics, aprovada l'any 2018. I sí, hem de recordar que
va ser aprovada amb el consens de gairebé totes les forces
polítiques que avui hi ha en aquesta cambra, també amb el
consens del Partit Popular.

Fa uns dies, la presidenta Prohens va dir que si fos per ella
aquesta llei hauria estat derogada. Però el que no vol recordar
la presidenta és que aquesta llei va ser aprovada gràcies
també als seus vots, al consens adquirit per mantenir vius uns
valors i uns drets que mai no s'haurien d'haver posat en perill.

No volem que els negacionistes intentin tornar enterrar les
nostres víctimes de nou a les cunetes on les varen dur els
franquistes, en lloc de fer avançar la nostra societat cap a una

democràcia més forta i justa. Els ultres ens arrosseguen cap al
silenci, l'oblit i el retrocés.

Avui aquesta cambra ha de tornar ser el temple de la
democràcia que havia estat fins fa no molt. Aquesta llei va ser
un assoliment històric, un compromís amb els drets de la
veritat, la justícia i la reparació i amb la no repetició dels fets.
Però aquesta llei ha estat en perill i ens hem de demanar per
què ha estat en perill i ens hem de demanar per què no ha
aconseguit fins i tot en aquest segle XXI, que la memòria sigui
un tema d’Estat.

Per a molts de nosaltres, i avui ho hem constatat, la
llengua no es toca, la llengua es un tema d’Estat en aquesta
comunitat autònoma, hem d’aconseguir que la memòria no es
toqui, la memòria també és un...

(Alguns aplaudiments)

... tema d’Estat en aquesta comunitat autònoma, ho hem
d’aconseguir d’una vegada per totes.

Y es la reflexión que creo que nos deberíamos hacer todos,
el PP tiene, y me dirijo al Partido Popular, tiene que asumir que
la memoria es básica, porque la memoria es democracia, la
memoria es lo que nos mantiene y nos hace una democracia
más fuerte y viva en estas islas y en el conjunto del Estado. Y
es el Partido Popular el que tiene que asumir que con la
memoria no se negocia, que en estas islas hay temas con los
que no se negocia, que hay temas con los que no se mercadea,
que hay temas que no se pueden poner en juego...

(Alguns aplaudiments)

..., no se puede poner la memoria en juego. La memoria es
democracia. Ustedes pactaron con nosotros la Ley de memoria
democrática, la pactamos, hicimos muchísimas..., todos hicimos
un ejercicio para conseguir un gran pacto, todos cedimos,
porque dialogar es consensuar, pactar, dialogar y ceder, y lo
hicimos entre todos. Y, nada más llegar al poder, lo primero
que hacen es ceder a los ultras la Ley de memoria democrática,
y hoy volvemos atrás en esa intención.

Y, por tanto, es una victoria a medias, porque el objetivo
real de los partidos de izquierdas, de las entidades, de las
sociedades, de la sociedad civil, es que ustedes comprendan
que la memoria es básica y no se debe tocar, que ustedes,
señores del Partido Popular, comprendan que la memoria no se
debe tocar...

(Alguns aplaudiments)

..., ese es nuestro objetivo como partido y es uno de nuestros
objetivos fundamentales. Y por eso estamos hoy aquí, por eso
hemos pactado hoy aquí, porque para nosotros la memoria
constituye uno de los pilares del estado social y democrático de
derecho en que nos hemos constituido...

(Alguns aplaudiments)

..., y no se mercadea.
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Y los que no quieren memoria son los que permiten que se
lancen bulos, que permiten que cada vez se pueda repetir esa
historia, los que no quieren hablar de memoria son los que nos
acercan a repetir la historia, los que creen que los algoritmos
manejados por ultras informan mejor que las escuelas y no
quieren que se explique en las escuelas lo que ha pasado con la
historia democrática de este país. Ese es el peligro real que se
corre en estos momentos, porque estamos en un momento
complejo de nuestra historia, complejo en todo el mundo.
Todos estamos viendo cómo es la geopolítica, no podemos
permitir que sean los bulos los que eduquen a nuestros hijos, no
lo podemos permitir. No se debe permitir retornar a ese pasado,
porque los mismos que defienden los bulos, estudiados
precisamente para penetrar, para informar de una manera
adulterada, son los que dicen que en las escuelas se adoctrina. 

Y esto..., sí, Sra. Cañadas, usted ha dicho..., claro, pues eso
es un recuerdo muy peligroso de nuestro peor pasado, pensar
que los profesores adoctrinan, ¿a qué le recuerda eso...

(Alguns aplaudiments)

..., a qué le recuerda eso? Los profesores no adoctrinan ni las
profesoras adoctrinaban, ni ahora ni en la República, educaban
en los mejores valores que ha tenido este país siempre,...

(Alguns aplaudiments)

... democracia y respeto. 

Y hoy es un día especial y... a todo el mundo muy marcado
por las emociones. Hoy, además, se ha muerto una mujer
excepcional, como Marisa Paredes, una gran mujer, feminista
y reivindicativa, una de las personas que decía que “ser rico se
hereda y ser pobre también”, y que luchó precisamente por
intentar mejorar nuestra sociedad. 

Decía eso porque me viene la imagen de un gran actor, la
imagen de un profesor de la República, inmortalizado por
Fernando Fernán Gómez, en la gran obra de Manolo Rivas A
lingua das bolboretas. Creo que a todos o a todos los que
tenemos un mínimo de humanidad nos gustaría evitar que jamás
se reproduzca esa historia, la de un niño tirando una piedra a su
profesor, la de esos profesores de la República que han hecho
que hoy estemos también muchos aquí defendiéndoles, para no
generar jamás la rabia que se generó en esos momentos, la
rabia que hace que un niño sea capaz de lanzar una piedra a un
profesor. 

Y con los discursos que hemos escuchado hoy aquí, con lo
que está sucediendo no es que estemos cerca, pero es peligroso;
no es que estemos cerca, pero es delicado, y hay que tener
mucho cuidado con quién se pacta y a quién se le da el poder
para decidir las leyes que emanan de estos parlamentos. Hay
que tener mucho cuidado, señores del Partido Popular, porque
yo sí creo que muchos de ustedes cuando ven esa película, y
mucho ustedes llorarán como muchos de nosotros cuando la
vemos y la recordamos, nos gustaría que eso jamás pase. 

Bueno, pues eso ha pasado hace muy poco y por eso les
debemos a todos ellos recordarlo, a los que dicen que eso es
pasado y que no hay que recordar, díganselo a la cara, díganles

que la memoria no hay que recordarla, porque muchos de
nosotros lo que tenemos ahora y en el futuro, y cuando
muramos no tendremos mucho más, lo que nos quedará es la
memoria...

(Alguns aplaudiments)

... y recordar a nuestras familias, recordar lo que hicieron,
recordar por qué lucharon, recordar por... y, sobre todo, no solo
recordar cómo murieron, sino recordar cómo vivieron y por qué
vivieron y para qué vivieron y para qué construyeron un mundo
mejor que nosotros tenemos la obligación de defender.

Y ustedes, señores del Partido Popular, cuando sean
capaces de cambiar ese chip, entenderán que también, porque
los valores republicanos en sentido amplio, los que defienden
Francia, el presidente de la República, los que defienden
Alemania, la CDU, los que se defienden en muchos países por
parte de partidos hermanos suyos son precisamente eso, la
memoria para intentar evitar que volvamos al peor de nuestros
pasados.

¡No compren el discurso de VOX jamás, no vuelvan a
negociar con VOX poner la memoria en tela de juicio, porque
no se mercadea con la memoria! 

(Alguns aplaudiments)

Y no estamos... y la memoria es básica para que la historia
no vuelva a repetirse. Y vuelvo a decir: no estamos en un
momento... o estamos en un momento complejo para ello.

Pero, en definitiva, hoy..., desde luego, yo creo que todos
juntos celebramos que la democracia gana. Hoy, todos juntos,
y sobre todo las entidades, han conseguido que se mantenga,
que se mantenga por haber perseverado durante un año y medio
protestar, reclamar, exigir que no se derogue esta ley.

Y si un error nos ha llevado a esto, que no vuelvan a
cometer el mismo error de poner la memoria en judicio. Si un
error nos ha llevado hasta aquí y evita que hoy se derogue la
Ley de memoria democrática, el Partido Popular no tiene que
volver a cometer el error de poner en juego la Ley de memoria
democrática ni ninguno de nuestros pilares, ¡ni ninguno de
nuestros pilares! Porque hoy, todos juntos celebramos que la
ética de este pueblo se ha impuesto a las derivas de las
derechas...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminado.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Hoy celebramos que, al menos hoy, y pese a las dudas del
Partido Popular, la sociedad no vuelve a su peor pasado, al del
fascismo y los ultras, al de tapar la historia, sino que vuelve a
recordar lo que ha sucedido para que jamás se vuelva a repetir. 

Y gracias y fuerza a todas las entidades que lo han hecho
posible. 

 



3254 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 59 / 17 de desembre de 2024 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Para ordenar el debate, pido a los grupos qué grupos
quieren intervenir a favor, en contra o fijar posiciones.

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Presidente, el Grupo Parlamentario Popular hablará en
turno de fijación de posiciones.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Grupo Parlamentario VOX, en contra.

EL SR. PRESIDENT:

¿Quién más?

(Remor de veus) 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Grupo Parlamentario VOX, a favor, perdón. 

(Remor de veus) 

EL SR. PRESIDENT:

MÉS per Mallorca, Sr. Apesteguia?...

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

President, deman, el torn...

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Presidente, un momento, está en las enmiendas, está en las
enmiendas ahora...

EL SR. PRESIDENT:

Las enmiendas, sí... 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Ah, vale...

EL SR. PRESIDENT:

Estamos hablando de las enmiendas.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Claro, por eso...

EL SR. PRESIDENT:

Las enmiendas del Grupo...

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Las enmiendas era en contra... Es que me están liando...

EL SR. PRESIDENT:

Sí, sí, sí, lo ha dicho bien...

(Algunes rialles i remor de veus)

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

El Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, a favor.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

El Grup Parlamentari Mixt, a favor.

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo. Pues tiene la palabra por el Grupo MÉS per
Mallorca, la Sra. Ramon. 

LA SRA. RAMON I SALAS:

Gràcies, Sr. Le Senne, diputats i diputades, bon dia. Avui és
un dia important, avui no es derogarà la Llei de memòria i
reconeixement democràtics de les Illes Balears.

(Alguns aplaudiments)

Avui seguirem sent un país més just i el que ve a ser un país
millor. Avui guanya la veritat, la justícia i la reparació. Avui
mantindrem viva la memòria de tots aquells que lluitaren
perquè els que ocupam els nostres escons ho puguem fer de
manera lliure, sense represàlies i amb la democràcia com a
bandera. Però, malgrat tot, avui no ens hauríem de trobar en
aquest punt i d'aquesta manera.

Fa un any i mig que es mercadeja amb la Llei de memòria
democràtica, que es mercadeja amb el record de tantes i tantes
persones, de tantes i tantes famílies i de tant i tant dolor. 

Hem hagut de presenciar en aquesta cambra els fets més
lamentables vists fins aleshores en democràcia, la gravetat de
l'acció duta a terme pel president d'aquesta institució quedarà
sempre a la memòria de tots.

(Alguns aplaudiments)

Tenim un president...

(Alguns aplaudiments)

... indigne del seu càrrec i, el pitjor de tot és que no compte
amb el suport majoritari d'aquesta cambra.
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Des de dia 31 de maig del 2016 les Illes Balears són una
terra més digna, més justa i més democràtica perquè, després
de la feina perseverant de molts d'anys per part de col·lectius
i entitats, familiars i persones demòcrates i valentes, la Llei de
fosses es va aprovar per unanimitat al Parlament de les Illes
Balears, i dos anys després, l'abril de 2018, la Llei de memòria
i reconeixement democràtics. 

Avui, malgrat els intents de destruir-ho, seguirem essent el
país just, digne i democràtic que ens mereixem i, per
descomptat, en agraïment i homenatge a totes aquelles persones
que varen lluitar. La voluntat i la feina, recerca de tots aquests
anys, ens ha permès tenir present la repressió patida per moltes
persones i les seves famílies pel simple fet de defensar valors
com l’alliberament social, el feminisme o la democràcia. 

Totes les víctimes, totes, mereixen memòria, veritat i
justícia, totes les víctimes de totes les barbàries. Això és el que
defensam els demòcrates i això és el que defensa la Llei de
memòria de les Illes Balears.

No podem oblidar que hi ha algunes víctimes que, a més
d'això, també requereixen reparació, perquè han estat oblidades
durant setanta anys, perquè Aurora Picornell va ser violada,
assassinada i tirada a una fossa comuna, la de Son Coletes, la
nit de Reis del 1937...

(Alguns aplaudiments)

..., i perquè l'endemà el seu botxí es va passejar pel bar d’Es
Molinar exhibint els seus sostenidors sagnants. I aquell botxí va
morir al seu llit i Aurora es va torbar 85 anys a ser trobada i
recuperada.

(Alguns aplaudiments) 

I aquesta és la immensa diferència que sembla que molesta
a alguns, perquè a la resta no ens molesta tractar per igual totes
les víctimes i mai no ens ofendrà cap víctima ni una, ni
consideram mai que cap víctima és motiu de discòrdia i
d’ofensa a aquest parlament. 

Amb l'aprovació de la llei, a l'any 2018, es varen arribar a
uns acords fent història en aquest parlament i ens situava com
una comunitat pionera de defensa de la memòria de la gent que
va lluitar per la democràcia i va morir, va ser represaliada o es
va haver d’exiliar per això.

Sovint, i amb raó, diem que hem fet tard com a societat,
però mai no és tard per fer justícia, per conèixer i tenir present
el nostre passat i no cometre les mateixes errades en el futur.
Per això, per justícia i per memòria a les persones assassinades,
violentades, reprimides  i silenciades, per estima a aquest país
i al nostre futur, defensarem sempre la memòria democràtica i
serem sempre al costat correcte de la història. 

Tenim un deute amb les associacions de defensa de
memòria històrica que va mantenir viva la flama tots aquells
anys de lluita -moltes vegades malgrat les institucions- així com
amb les víctimes, els seus familiars i el poble que tenia dret a
conèixer la història. I aquí vull saludar i agrair la seva
presència. I, de qualque manera, també era un deute amb la

societat que des d'aquí volem representar i és imprescindible
que tengui la bandera de la democràcia.

Aquesta llei té entre els seus objectius fer efectiu, després
de dècades de silenci, el dret a la veritat de les víctimes de la
repressió, moltes identificades gràcies a la Llei de fosses i a
l’exhumació de les fosses de Sant Joan, de Porreres, de Sant
Ferran, de Calvià, de Marratxí, de Llucmajor, de Ses
Figueretes, de Sant Francesc, de Son Coletes i de Selva.
Aquests llocs, des de 2016, són els baluards de la dignitat, de
la nostra dignitat. 

Recordar i pronunciar els seus noms, d’aquells que van ser
assassinats, és tornar-los fer viure, a ells i a les seves històries,
és dignificar les seves vides, que mai no haurien d'haver estat
esgarrades d'aquella manera tan terrible. És una disculpa
pública a les seves famílies, als seus descendents, que fins fa
poc no han pogut enterrar dignament els seus morts.

Un reconeixement també a totes les persones que van patir
l’exili, moltes vegades oblidades. A un país normal dignificar
la memòria col·lectiva, fer efectius aquests principis de veritat,
justícia i reparació, seria l'estendard de tota acció política per
part de qualsevol força democràtica. Retirar simbologies,
llegendes i mencions franquistes contràries a aquesta llei i als
principis democràtics no hauria de ser qüestionable en cap cas
per ningú. 

La democràcia no ha estat un regal de ningú, no ha estat ni
és la concessió de ningú, ni ho va ser la Segona República, ni
ho va ser la transició, que no hagués estat possible sense
l'impuls i el compromís de moltíssima gent que va arriscar la
seva vida i la seva integritat, en la majoria dels casos gent
organitzada, sobretot a partits clandestins il·legals o a gent del
moviment obrer i sindical. 

Per això, perquè la democràcia no és la concessió de ningú,
sinó una conquesta social i col·lectiva, defensam i defensarem
més que mai la Llei de memòria democràtica aprovada el 2018,
defensam i defensarem més que mai aquesta no derogació
d'aquesta llei. 

És evident que a les guerres tothom fa barbaritats i són
lamentables totes, tant de bo no hi hagués hagut una guerra, tant
de bo el poble no hagués hagut de defensar-se, però amb la
força de les armes els feixistes varen guanyar la guerra i quan
varen aconseguir el control i el domini de tot i de tothom, va
començar la dictadura. I amb la dictadura va començar una
violència institucionalitzada, des del 1939 fins a la mort de
Franco, una que, de manera sistemàtica i diària, terroritzava,
empobria, discriminava, humiliava i maltractava el poble. Hi va
haver un cop d'estat feixista, hi va haver una dictadura terrorista
i un poble que la va patir. I això és el que s’ha de recordar, és
el que hem de contar i el que no s'ha de repetir. 

La societat civil ha parlat i diu no a les polítiques
antidemocràtiques. Durant més de vuitanta anys la memòria de
tantes persones lluitadores i demòcrates va ser silenciada pel
franquisme, però d'altres, per responsabilitat i compromís, no
les vàrem oblidar mai. I són moltes les persones que recordam,
aquells homes i dones, les seves idees i la seva obra. Tots els
demòcrates d'avui els ho devem. 
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Però, com que els pobles que obliden la seva història estan
condemnats a repetir-la, nosaltres hem de seguir defensant
aquesta llei i hem de donar gràcies a tots els qui no vàreu
defallir mai, a tots aquells que heu lluitat i lluitau cada dia per
mantenir viu el record de tots els homes i dones assassinats, a
totes les famílies que varen patir en silenci, a recordar aquells
que varen lluitar perquè tots els qui som aquí presents hi
siguem amb llibertat i amb democràcia.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Gomila, té la paraula per cinc minuts. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, president. En primer lloc, vull donar la benvinguda
a totes les persones que avui sou aquí, que ens acompanyau, a
les entitats, i fer-vos un agraïment explícit i un reconeixement
molt sincer a la vostra feina, al vostre coratge i també a la
vostra lluita. 

Avui és un dia estrany, un dia en què, si no hi ha cap
imprevist, no es derogarà la Llei de memòria i reconeixement
democràtics gràcies a l'esquerra, i açò és una molt bona notícia
i ens n'alegram. El trist és com s'aprovarà aquesta no derogació,
amb l'abstenció del PP, que va canviant de direcció, com fa un
pannell, depenent del vent que bufa, o més ben dit, depenent
dels vots que necessiten, i que el canvi de postura no sigui per
defensar totes les víctimes de la Guerra Civil i la dictadura,
sinó per aconseguir els vots per poder aprovar dos decrets lleis. 

Quan el PP va necessitar els vots de VOX per fer presidenta
la Sra. Prohens, van acceptar un pacte que preveia la derogació
de la Llei de memòria. Quan no tenien un pacte, però
necessitaven a VOX per aprovar diferents iniciatives del
Govern, van seguir votan a favor de la derogació de la Llei de
memòria i reconeixement democràtics, i avui, que ja no tenen
un pacte i tampoc el suport de VOX, amb el qual ara estan
enfrontats, com hem pogut veure avui en aquest parlament, el
pannell ha girat i han hagut de mirar els grups de l'esquerra, que
sempre ens hem mantingut ferms i hem demanat que no es
derogàs la Llei de memòria. I la ciutadania comença a estar
farta de les incoherències del PP i també de l'actitud de VOX.

Esperam, Sr. Le Senne, que avui no es repeteixi el que ha
passat a les dues darreres sessions, que hem parlat de llei de
memòria democràtica, esperam que no es repeteixi l’actitud
inapropiada del president d’aquest parlament i que hagi pres
nota de totes les recomanacions que els lletrats li han fet i que
tinguem, per tant, una sessió tranquil·la, que sembla que de
moment serà així.

Però parlem, parlem de memòria, perquè parlar de memòria
representa recuperar la dignitat col·lectiva i la identitat a través
del record de persones lluitadores i demòcrates que durant
dècades van ser silenciades. I per a açò, no és suficient
recuperar els morts de les cunetes, com ens volia fer creure el
PP quan defensava la seva postura de derogar la Llei de

memòria, en dir que no preveien derogar la Llei de fosses, és
que ja només faltaria!, a veure si encara haurem de donar les
gràcies al PP per no haver-ho fet! No ens vulguin fer creure que
és suficient desenterrar els morts, després de tants i tants anys,
la Llei de fosses va ser important i vam poder començar a
donar resposta a les famílies de les víctimes, per poder-les
cercar i desenterrar de les cunetes i fosses comunes en les quals
havien estat tirats els seus cadàvers.

La Llei de memòria i reconeixement democràtics del 2018
era una passa més, és la restitució de la memòria de tants homes
i dones que van patir la Guerra Civil i la dictadura. Era el dret
a la veritat de les víctimes de la repressió, era dignificar unes
vides que mai no haurien d'haver estat esbiaixades per defensar
la democràcia, era el reconeixement de totes les persones que
van ser sotmeses a les més cruels tortures, agressions i
desaparicions forçoses, que van destrossar milers de famílies
per la pèrdua dels seus éssers estimats, víctimes de la Guerra
Civil i de la dictadura.

I MÉS per Menorca, per responsabilitat i compromís, no
oblidarem mai tots aquests homes i dones que van lluitar per la
democràcia, pel progrés i per la justícia social, i per açò MÉS
per Menorca va votar a favor de l'aprovació de la Llei de
memòria democràtica, va votar en contra de la derogació
d'aquesta llei el mes de juny i avui tornarem votar en contra
d'aquesta derogació i, evidentment, a favor de les esmenes
presentades pel Partit Popular.

I, a diferència del que pensen PP i VOX, per a MÉS per
Menorca aquesta llei no és tornar al passat, la reivindicació de
les víctimes no és cosa del passat, no és manipular la història,
no és dividir la societat, no és atemptar contra la igualtat de les
persones, és parlar de present, és reconciliar la nostra societat
democràtica, perquè el problema no està resolt i les víctimes
continuaran esperant. I avui, MÉS per Menorca, en homenatge
a totes les víctimes i a les seves famílies, dirà no a la derogació
de la Llei de memòria i reconeixement democràtics, per què no
volem callar ni nosaltres, ni les famílies, ni totes les persones
que volem recuperar la memòria i el reconeixement per a tots
aquells homes i dones que van lluitar per la democràcia, tot i
saber que hi perdien la vida. Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Gómez, té la paraula, per cinc minuts. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. En primer lloc, vull agrair la
perseverança, aquesta força que, des que us he conegut heu
demostrat, i que demostra una cosa, que de vegades és ver que
el factor dels imprevists pot fer girar les realitats, però que hi
ha una cosa claríssima, i és que les casualitats t’han de trobar
fent feina, t’han de trobar fent feina, perquè ara criticaré que
s'utilitzi aquest tema com a moneda de canvi, però tal dia com
avui, aquesta és una moneda de canvi que podria haver estat un
altra. Perquè aquest no és un context que hem triat, és un
context que ha caigut, bé, en una espècie de providència (...)
sabrà, imputant a què es deu el que ha succeït, però està clar
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que si no haguéssiu estat aquí aguantant metxa açò avui no
succeiria.

I vull citar una persona que potser queda molt enfora, que
és un jurista americà, que diu que “Un dret no és allò que
qualcú te dóna, és allò que ningú no te pot prendre”. I és
exactament açò que avui hauria succeït o que hauria succeït la
setmana passada, el que estava a punt de succeir és que ens
prenien drets i, açò és greu. Bé, aquest jurista es diu Ramsey
Clark, va ser un fiscal de l’Estat americà, un jurista que crec
que és d'admirar, perquè utilitzava la llei per ajudar les
persones, perquè sí que s’ha de fer activisme des del dret, i jo
ho reivindic, el dret és qui ens dóna el marc democràtic.

I avui matí jo me n’he endut un desencís, perquè encara
tenc aquesta mania d’anar amb el lliri blanc a la mà, i dius: bé,
açò haurà estat una oportunitat per veure que es poden fer les
coses d'una altra manera, però, és clar, la Sra. Prohens ho ha
deixat molt clar avui matí, quan jo li he fet la pregunta, ella ha
dit que es troba en el present i el futur i con las cosas del
comer, que només ha faltat que digués açò! I açò és greu, açò
greu perquè l'actitud de la nostra presidenta a jo... (...), açò és
una desmemòria soft és jugar a la desmemòria que intentam
evitar, quan ens diu que és més important el present i el futur i
els joves i el seu menjar, és que açò és un fals dilema I ens
enganen; nosaltres no hem de triar entre el menjar i defensar els
drets humans, no s'ha de triar entre açò, és fals, és un fals
dilema...

(Alguns aplaudiments)

... i ens enganen, i ens enganen.

I, és clar, però per què passa açò? Perquè ells, i els altres
encara més, són hereus de quaranta anys en què va funcionar
d'aquesta manera, perquè molta gent només va poder menjar
claudicant -només va poder menjar claudicant. I aquesta
desmemòria soft, que avui la Sra. Prohens ens ha enviat és
perillosa, perquè ha deixat ben clar... allò de la moneda de
canvi ja ho sabíem, però dius: bé, aprofitem l'avinentesa. No,
no, no l’aprofitaran. I si no li pos una prova, bé, no hi és, la
qual cosa demostrat que tampoc no té molt d'interès a escoltar
el que li anam a dir, no?, va per feina, vindrà a hora a votar -
lleig, lleig, lleig perquè parlam de drets humans.

Però jo ret la Sra. Prohens i la Sra. Estarellas i tot el Partit
Popular, els ret, demostrin de ver que avui açò no és una
moneda de canvi, blindin la llei, la blindin, la desenvolupin, es
posin a fer feina de ver sobre aquesta llei, no ens facin veure
que amb la de fosses era suficient, que ha estat la cantarella que
fa un any i mig que ens donen, perquè pensar que desenterrar
morts és suficient és tenir un concepte de la democràcia
insuficient, absolutament insuficient. Perquè, òbviament, és a
dir, desenterrar morts és el mínim dels mínims, i açò ja era a la
Llei de fosses, amb la Llei de memòria democràtica anàvem
més enllà, anàvem a salvar o a desenvolupar drets fonamentals,
amb un objectiu, perquè açò no és una cosa de quedar bé, té
uns objectius, és que jo crec que vostès o no ho entenen o no ho
han volgut entendre; és a dir, quan parlam de veritat, memòria,
justícia i reparació, té un objectiu molt clar, que és la garantia
de no repetició.

I si jugam a la desmemòria, encara que sigui soft, perquè és
més important parlar del menjar, -quin badall, Sr. Costa, em
sap greu no, no, no despertar-li més les fibres, em sap greu-,
però, bé, és igual, és una garantia de no repetició. M’agradaria
que vostès s'hi posessin, Sra. Estarellas, ja que opten per açò;
facin una aposta ferma, ferma per desenvolupar la llei, per
avançar el que queda per fer i la defensin, orgullosament,
perquè és una llei, jo sempre ho dic, que després de la
intervenció que vostès van tenir la legislatura passada, era una
llei per a tothom, sempre pos el mateix exemple: els
desapareguts a bombardejos, van fer aportacions valuoses, de
cop arriba VOX i, sense encomanar-se, vostès accepten pagar
el xantatge, vaja, a la primera de canvi!

I ara arriba avui i, bé, ja el colofó de denigrar un poc aquest
tema és emprar-lo com a moneda de canvi. I açò és el que a
mi...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

,,, i açò és el que a mi, bé, m'arriba a concloure que avui és una
gran notícia que succeeixi el que succeirà, però no és una
victòria, no ens enganem, no és una victòria perquè no sabem
el que els demanaran d'aquí a quinze dies, no ho sabem!

I l’aposta valenta, senyors i senyores del Partit Popular, és
que siguin coherents, que siguin coherents i que defensin els
drets humans. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pasamos al turno en contra de las
enmiendas. Por el Grupo VOX, Sr. Rodríguez, tiene la palabra.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. Este de hoy no es el discurso que
quería hacer, es el discurso que las circunstancias me obligan
a hacer. 

Señoras y señores diputados del Partido Popular, hoy van
a cometer una profunda equivocación, le van a otorgar a la
izquierda una victoria en el mundo de las ideas, y las ideas son
más importantes que la aprobación de un decreto, que un
presupuesto, que un gobierno, que la ruptura o no de un
acuerdo. Presupuestos, decretos, gobiernos van y vienen, las
ideas permanecen, y cada vez que ustedes les otorgan a ellos
una victoria en el mundo de las ideas nuestra libertad se hace
un poco más pequeña. 

Y les voy a explicar, si me permiten, por qué es una
equivocación profunda lo que hoy van a cometer.

Nuestra transición, que fue modélica, un modelo de paso de
un régimen autoritario a un régimen plenamente democrático,
sin ningún tipo de violencia, se basó en cinco pilares: uno, el
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Rey Don Juan Carlos, que recibió del generalísimo los mismos
plenos poderes que había gozado y la lealtad del ejército, y que
utilizó esos poderes y esa lealtad para iniciar la senda del
camino hacia la democracia. 

El segundo pilar, la Unión de Centro Democrático, un
partido creado desde la estructura del Estado, con gobernadores
civiles, presidentes de diputaciones provinciales, alcaldes de
ciudades y pueblos, y que dio una garantía de estabilidad y
aquello que se propuso, la transición desde el principio, aquello
que se llamó “de la ley a la ley a través de la ley”, no fue una
ruptura, fue una transición.

El tercer pilar, el Partido Socialista, el de antes, no este de
ahora, un partido socialista que también supo tener altura de
miras, en el Congreso de Suresnes rebajar un poco el tono,
incorporarse a esa transición democrática. 

Otro pilar, el Partido Comunista de España, hoy integrado
en Sumar, a través de Izquierda Unida, donde está integrado el
Partido Comunista. El Partido Comunista que había sido la
verdadera oposición interna al régimen, los que padecieron
cárcel, personas como Marcelino Camacho, y también tuvieron
que renunciar. Y ¿qué hizo el Partido Comunista para favorecer
la transición? Dos cosas muy importantes: aceptar la monarquía
y aceptar la bandera roja y gualda como bandera de la nación. 

Y el último de esos pilares y fundamental, un partido que
montaron siete personas, en aquel entonces se les llamó “Los
7 magníficos”. De los siete, seis habían sido ministros de
Franco, y ese partido es el partido que hoy ustedes representan:
el Partido Popular. Entre esos exministros de Franco y
fundadores de su partido, estaban, por ejemplo, Laureano
López Rodó, que, entre otras cosas, en ese proceso de
transición formó parte de la Comissió dels Vint, que elaboró el
primer Estatuto de Cataluña. A lo mejor ahora habría que
derogarlo, porque participó un fascista, igual no es mala idea.
Estaba Don Licinio de la Fuerte, que fue ministro de Trabajo,
con Franco, y vicepresidente del Gobierno, que, entre otras
cosas, hizo, por ejemplo, el Hospital de Parapléjicos de Toledo,
que sigue siendo a día de hoy un referente, reguló el régimen de
autónomos, el que sigue vigente hoy en día, o eliminó que el
participar en una huelga, que os recuerdo que era ilegal en la
época de Franco, no fuese causa objetiva de despido. 

En un decreto de 1970, Don Licinio de la Fuerte estableció
que la mujer tiene derecho a prestar servicios laborales en plena
situación de igualdad jurídica con el hombre y a percibir por
ello idéntica remuneración. Y, ya incorporados al proceso de
transición, incorporó al artículo 129 de la Constitución una
enmienda que dice exactamente: “Establecer los medios que
faciliten el acceso de los trabajadores a la propiedad de los
medios de producción”. Creo que es un artículo que firmaría
hasta Podemos. A este fundador del Partido Popular, la jueza
argentina, María Servini, en aquel show que intentaron montar,
pidió su extradición, afortunadamente no se produjo. 

Y, por último y no menos importante: su presidente
fundador, su presidente de honor, Don Manuel Fraga Iribarne,
una pieza fundamental en la transición pacífica a la democracia,
porque si no hubiera sido por personas como Don Manuel
Fraga Iribarne, que trajeron a la derecha más tradicional y

conservadora, la que veía con más recelo ese proceso, al
proceso de transición democrática, no hubiera sido ni tan fácil
ni tan pacífico ni tan tranquilo, porque seguían controlando
fuerzas políticas, económicas y sociales fundamentales. 

Y ustedes hoy, con su voto, ténganlo en cuenta cuando
aprieten el botón, van a decir, por ejemplo, porque eso es lo
que ponen las leyes de memoria democrática, que sus
fundadores eran una panda de fascistas, van a legitimar lo que
ha sucedido en Galicia, que es, por ejemplo, que se derriben las
estatuas o las placas que recuerdan a don Manuel Fraga
Iribarne, van a decir que su contribución no fue necesaria ni
suficiente para hacerse perdonar esta especie de pecado
original que tienen ustedes.

Porque ustedes hoy, aunque no se lo crean, no van a darle
una patada en la espinilla a VOX, ustedes se van a pegar un tiro
con las balas y la pistola que les ha proporcionado la izquierda.
No es a VOX a quien comprometen estas leyes de memoria
democrática, es a ustedes, es a ustedes y a sus padres
fundadores y a los que hicieron posible, como cualquier otro
partido, el haber llegado a la democracia. 

Me gustaría que lo tuvieran presente cuando aprieten el
botón. Están renegando ustedes de su pasado, que fue
fundamental en la consecución de la transición. 

Termino esta parte con unas palabras que dicen: “Una de
mis primeras decisiones como presidente del Gobierno será
derogar la Ley de memoria, no lo han dicho mis compañeros,
lo he dicho yo, porque no refleja la realidad de lo ocurrido en
España en los últimos sesenta, setenta u ochenta años”. Lo ha
dicho un político fundamental, importante en este país, no Don
Santiago Abascal, Don Alberto Núñez Feijóo. 

Hoy mantienen ustedes una ley que protege algunas
víctimas porque, por lo visto, hay víctimas que son dignas de
protección y otras que no lo son. 

Al principio de la Guerra Civil fueron a buscar a mi
bisabuelo unos milicianos y en el quicio de la puerta de
madrugada mi bisabuelo se quitó el anillo y le dijo a mi
bisabuela: “Té, Roseta, ja veus el que hi ha”, nunca más lo
volvieron a ver.

Visto lo visto, mi familia mandó a mi tío Salvador a
refugiarse a un pueblo de Barcelona, Gelida; mi tío Salvador,
que tenía 19 años y era estudiante de ingeniería, no es famoso,
como Doña Aurora Picornell, no tiene placas, no tiene
monumentos, pero tenía 19 años y una novia en Barcelona. Y
mi tío se escapó de Gelida, fue a ver a su novia, fue detenido
por los milicianos, metido en la cárcel Modelo, y en una de las
sacas fusilado, y en alguna cuneta de Cataluña estará. 

Y cuando ustedes dicen que hay himnos o banderas o
escudos que ofenden a las víctimas, cuando montan la algarada
que montaron el otro día, con “a las barricadas por el triunfo de
la confederación” a todo meter, o cuando cantan, puño en alto
La Internacional, ¿no piensan que pueden ofender a otras
víctimas, a mi familia, a la familia del consejero Lafuente y a
todos los menorquines asesinados, entre otros, por el marido de
Aurora Picornell? ¿A las víctimas de Eivissa del ex ministro del
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Partido Popular Abel Matutes y a todas las víctimas de la
represión en Eivissa? ¿O esas personas o esas familias no
merecen respeto, dignidad y justicia?

(Remor de veus)

Las últimas palabras, por lo visto, de Aurora Picornell
fueron: “¿Con qué balas matareis las ideas?” Y yo les digo,
¿con qué leyes matareis las ideas?

Y pierdan toda esperanza, porque más pronto que tarde,
espero y confío, todas estas leyes de memoria caerán, seguro,
y mientras tanto les puedo asegurar que no hay ninguna ley, ni
sanción, ni amenaza que haga que yo escupa en la tumba de mis
abuelos. Pero estoy absolutamente convencido de que esta
situación será revertida, porque, hagan lo que hagan, y hago
mías unas palabras del poeta Pablo Neruda: “Podréis cortar
todas las flores, pero no impediréis que llegue la primavera”.

Gracias, Sr. Presidente.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Vamos a iniciar el turno de réplicas. Sr.
Negueruela, tiene la palabra. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ: 

Complicado ahora debatir y plantear un debate..., como
usted, no lo pensaba hacer, pero sí me dirigiré de nuevo al
Partido Popular. ¿Saben para qué están las leyes de memoria?
Para evitar esto, las leyes de memoria están para evitar esto...

(Alguns aplaudiments)

..., las leyes de memoria están para evitar el revisionismo
histórico que quieren introducir, que quieren introducir a través
de sus vídeos que ahora hará, que moverán TikTok, que
moverán las redes sociales para que los niños de 16 años vean
las barbaridades que ha dicho, para que en las escuelas no se
expliquen las cosas que sucedieron realmente. Para eso son las
leyes de memoria, para evitar que personajes como usted...

(Alguns aplaudiments)

... vengan aquí a decir según qué cosas.

Y yo también estoy muy orgulloso de mi pasado y a quien
pertenezco, y soy hijo de una profesora e hijo de un
sindicalista. Y usted aquí ha dicho muchísimas cosas que no
debería decir, y soy también miembro del Partido Socialista,
muy orgulloso de ser del Partido Socialista. Porque,
efectivamente, todos cedimos para tener una democracia, pero
para tener una democracia nadie nos dijo que teníamos que
borrar nuestra memoria, nadie nos dijo jamás que para tener
democracia teníamos que no tener memoria. 

(Alguns aplaudiments)

Y porque fueron, somos, y traer aquí a Marcelino Camacho,
por parte de usted, es muy complejo, porque pasó mucha cárcel
para que muchos estemos hoy aquí. Porque voy a recordar...

(Alguns aplaudiments)

... que fue él que dijo: “ni nos doblaron -ni nos doblaron gente
como usted- ni nos van a domesticar ni nos domaron, no lo van
a conseguir, hagan lo que hagan, no lo van a conseguir”.

Y usted habla de Manuel Fraga -Manuel Fraga-, y yo, en
vez de recordar a Manuel Fraga, ¿sabe a quién recuerdo?
Recuerdo a Amador Rey y a Daniel Niebla, miembros de
Comisiones Obreras y muertos en 1972, el 10 de marzo...

(Alguns aplaudiments)

..., por querer defender la democracia, mientras Manuel Fraga
era ministro de Franco. Y que se pactase con ellos no era para
olvidarlos, no era para olvidar a Amador Rey, no era para
olvidar a Aurora Picornell, no era para olvidar a Daniel Niebla,
no era para olvidar a cada uno de los alcaldes socialistas
fusilados, asesinados y que están debajo de cunetas, no
pactamos para olvidar, pactamos para recordar y para traer la
democracia a este país. Para eso pactamos, y para que gente
como usted, aunque tenga derecho a estar aquí, esté lo más
lejos del poder que podamos...

(Alguns aplaudiments)

..., y haremos todo lo posible para que estén lo más lejos del
poder que podamos. 

Y ojalá el Partido Popular reflexione mucho de lo que
estaba dispuesto a hacer, porque mire lo que les ha dicho, “este
es el discurso que no quería hacer”. El que quería hacer era el
mismo discurso, pero con la victoria, eso es lo que le iban a dar
ustedes, eso es lo que le iban a dar ustedes a esta gente, les iban
a entregar nuestra memoria a esta gente. Le iban a entregar
mucho más, analicen bien lo que ha dicho: las ideas son más
importantes que los decretos y las leyes. Y ustedes estaban a
punto de darles lo que más reclamaban ellos, esa forma de
entender y defender los derechos humanos y la historia, a
cambio de dos decretos leyes que ustedes querían aprobar. Eso
es lo que estaba en juego y por eso nosotros somos
responsables...

(Alguns aplaudiments)

..., somos responsables. Por eso estamos aquí y por eso
evitamos hacer lo que se está haciendo.

No aceptaremos el revisionismo histórico que se ha
intentado introducir aquí. Claro que se hizo mucho, y claro que
pactamos mucho, y usted ha mencionado al Sr. Lafuente -
tampoco está-, con el Sr. Lafuente se pactó esta ley -con el Sr.
Lafuente se pactó esta ley-, para que todas las víctimas fuesen
reconocidas por la Ley de memoria, todas las víctimas...

(Alguns aplaudiments)
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..., porque nosotros no somos como ustedes, nosotros no somos
como ustedes, nosotros queremos que se recuerde a todas las
víctimas para que no vuelva a pasar. Claro que sí, y por eso
pactamos, y por eso pactamos con el Sr. Lafuente recordar a su
abuelo, claro que sí, por eso él está de acuerdo con esta ley, por
eso fue ponente y por eso se pactó. Claro que sí, no somos
como ustedes, somos demócratas, desde lo más profundo, es lo
que aprendemos...

(Alguns aplaudiments)

..., es en lo que nos educaron, es lo que somos.

Y nosotros somos así ¿sabe por qué? Porque así nos lo
enseñaron hace más de 145 años y porque, pase lo que pase,
tendremos memoria, tendremos memoria, tendremos memoria
siempre. Porque en esta memoria y en la memoria también -y
sí, voy a terminar haciendo un alegato, por supuesto, a mi
partido-, en esta memoria también, gracias a esa memoria
estamos hoy aquí, gracias a esos 145 años y a recordarlos
siempre. Y los reseguiremos recordando por muchísimos años
más, porque es lo que tenemos, porque a nosotros es lo que nos
queda, es recordar lo que hicimos, es recordar lo que somos y
es construir un futuro mejor para nuestros hijos e hijas,
sabiendo que cuando nos vayamos de aquí esperemos que los
que vengan sigan haciéndolo, porque no creemos en nada más.

Creemos en la justicia, creemos en la igualdad, creemos en
la reparación, creemos en los derechos humanos y creemos en
que se puede construir un mundo mucho mejor, y, sobre todo,
pese a lo que ustedes crean. Eso es lo que creemos siempre, y
eso es en lo que nos hemos educado siempre, y por eso no
entiendo cómo se puede venir aquí y hablar con tanto odio y
con tanta rabia. Espero, sinceramente, que el Partido Popular,
escuchando lo que haya escuchado, haya aprendido la lección,
que con la memoria no se juega. 

En todo caso, nosotros seguiremos aquí para recordarlo día
tras día y agradeceremos siempre el inmenso trabajo que hacen
las asociaciones de memoria democrática. Por todas vosotras
y por todos ustedes, y no permitiré que el nombre de Aurora
Picornell y su cita sea recordada por lo que ha dicho el Sr.
Sergio Rodríguez, porque efectivamente...

EL SR. PRESIDENT:

Ha de acabar, Sr. Negueruela.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

... “¿con qué balas matarán las ideas?”, lo dijo Aurora Picornell
para que todos lo tuviésemos presente cuando en debates como
este escuchemos a gente como usted. No matarán jamás...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Negueruela, muchas gracias.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

... las ideas, digan lo que digan, y nosotros...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Negueruela, muchas gracias.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

... estaremos aquí siempre para defenderlas. Muchísimas
gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Ramon, té la paraula.

LA SRA. RAMON I SALAS:

Gràcies, Sr. Le Senne. Miquel Seguí és el fill de Tomàs
Seguí, batle d'Esporles, assassinat pels feixistes el 4 de febrer
del 1937. De ben petit va haver de partir a França i des de
llavors viu allà, emperò dues o tres vegades a l’any ve a
Mallorca, i des del 2018, cada vegada que venia a Esporles,
pujava al despatx de batlia, pegava dos copets a la porta i
entrava sigil·losament, amb els ulls vidriosos, a donar les
gràcies, a donar les gràcies per haver pogut recuperar les restes
de son pare i haver-li pogut dir adéu a ca seva. 

(Alguns aplaudiments)

Na Teresa mai no va conèixer el seu padrí assassinat pels
falangistes, a diferència d’En Miquel, ella no ha pogut veure
mai el retorn del seu padrí i no se n'ha pogut acomiadar mai ni
desitjar-li un descans a casa seva. Tot i això, gràcies a la
memòria, a la recerca i a la lluita de moltes persones, Na Teresa
coneix la història del seu padrí que durant tants d'anys va ser
silenciada. La seva padrina, amb un acte reflex de por, ocultava
els detalls per temor a les represàlies que hi hagués pogut
haver, tot i haver passat la dictadura. Ella ho vol contar als seus
fills perquè coneguin la història, perquè siguin conscients del
que va succeir, però sobretot perquè no torni a passar.

La Sra. Prohens deia que l'esquerra vivim al passat, emperò
discrep, perquè crec que és un error creure que la memòria té
a veure amb el passat, la memòria ha de formar part del nostre
present, perquè si no sabem qui som i d’on venim no sabem què
som ni cap on volem anar...

(Alguns aplaudiments)

..., i té a veure amb el futur perquè les nostres accions, les
nostres conquestes i determinacions definiran la identitat, la
consciència i la dignitat que anhelam com a societat. La
memòria comença on acaba la història, esborrar les conquestes
aconseguides comencen per oblit i acaben amb la indiferència.
Totes les persones assassinades, trobades dins cunetes,
violentades i reprimides han de rebre el reconeixement de totes
i cadascuna de les persones que som avui aquí, d'aquelles que,
com he dit, podem exercir el nostre càrrec públic; no ha de ser
una cosa de dretes o d'esquerres, és una qüestió de drets
humans.
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Ja ho he dit, avui és un dia important i avui és una victòria
de la societat civil, de la gent demòcrata, però no és un punt i
final, és un punt i a part a un any i mig per oblidar, però, que
hem mostrat que col·lectivament són més forts.

A partir d'avui, el Govern té el deure de seguir impulsant les
polítiques de memòria, de comptar amb les entitats
memorialistes, de seguir commemorant i honorant els que varen
patir, varen lluitar i varen morir per la democràcia. Aquesta llei
no oblida, aquesta llei recorda, recorda després de dècades de
silenci. Hem obert fosses per tancar ferides, hem impulsat la
memòria democràtica per honorar el record i els valors de qui
defensaren la democràcia, els ideals de justícia, de llibertat, de
solidaritat i d'igualtat. Si volem forjar una identitat ciutadana
basada en la cultura democràtica i el respecte dels drets
humans, hem de recordar i reparar les víctimes de la Guerra
Civil i de la dictadura franquista, perquè no hi ha justícia sense
memòria i les institucions no podem ser alienes a aquest deure.

Seguirem tenint les dues lleis que es complementen entre si,
perquè una sense l’altra és coixa, són lleis que dignifiquen els
nostres avantpassats.

La traición d'avui hauria estat amb les persones que varen
ser assassinades, violentades i reprimides durant molts d'anys;
la traición d'avui hauria estat amb totes les famílies que han
viscut en silenci durant tants d'anys; la traición d'avui hauria
estat amb el poble de Mallorca, de Menorca, d'Eivissa i de
Formentera...

(Alguns aplaudiments)

..., avui, les persones que defensam hi creiem en la democràcia
som fidels al nostre poble, als nostres avantpassats, però
sobretot a tots aquells que vendran.

De nou vull donar les gràcies a tots els que heu defensat
fermament aquesta llei, als que no heu defallit, però gràcies a
tots els que varen possibilitar que avui siguem aquí, els vostres
noms i la vostra lluita sempre quedaran a la memòria i mai a
l'oblit, perquè el nostre poble sempre salvarà la memòria.

I acab com sempre, amb les paraules de Montserrat Roig,
perquè si hi ha un acte d’amor aquesta és la memòria i el poble
sempre estimarà el poble. Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Gomila, té la paraula. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Sr. Rodríguez, crec que les seves paraules no han estat
massa afortunades, per no dir gens afortunades, a Aurora
Picornell sí que la van matar amb les bales feixistes, nosaltres
no matam amb cap bala amb aquesta llei...

(Alguns aplaudiments)

..., recuperam la dignitat col·lectiva i la identitat a través del
record de persones lluitadores i demòcrates que durant dècades
varen ser silencioses. Nosaltres empram les paraules, no les
bales, els feixistes van emprar les bales per matar Aurora
Picornell...

(Alguns aplaudiments)

... i a moltes altres persones que tots coneixem.

El Govern de progrés va impulsar l'aprovació de la Llei de
fosses i la de memòria democràtica per fer justícia amb totes,
amb majúscula, amb totes les víctimes de la Guerra Civil i de
la dictadura, també dels seus familiars, també dels familiars del
Sr. Lafuente, perquè es va introduir la definició de víctimes
perquè tothom que hagués patit qualsevol repressió pogués ser
reconegut i tenir memòria per a ells, per tant, també els seus
familiars, faltaria més!

(Alguns aplaudiments)

Aquestes lleis s'han hagut de promulgar perquè si no els
morts continuarien enterrats, perquè si no la veritat, la justícia
i la reparació, la defensa de la memòria i de la gent que va
lluitar per la democràcia i va morir, va ser represaliada o es va
haver d’exiliar, estarien silenciades i oblidades. Amb aquesta
llei es pretén tancar ferides, es pretén enfortir la democràcia, es
pretén enfortir la convivència, es pretén reparar un deute
històric amb totes les víctimes i les seves famílies. Aquesta llei
pretén recuperar la dignitat col·lectiva, la memòria i la identitat
a través del record, és una eina essencial per reconciliar-nos
amb el nostre passat i assegurar-nos que no es repetiran els
mateixos errors.

Ens alegram, idò, que avui no es derogui aquesta llei, tot i
que el PP s'abstingui més per necessitat que per convicció.

Els drets de les víctimes a la veritat hauria de ser un deure
de memòria per als poders públics, per facilitar la cerca i la
difusió de la veritat en honor d'aquesta memòria, en honor del
reconeixement del dolor de les víctimes amb les greus
vulneracions dels drets humans, és un deute pendent que tenim
amb tots els homes i les dones víctimes de la Guerra Civil i la
dictadura franquista.

Tots els demòcrates d'avui els ho devem i ens sentim amb
el deure de continuar defensant les seves idees, de ser dignes de
la seva memòria, perquè sense memòria no hi ha democràcia.
I és per açò que MÉS per Menorca reitera el vot contrari a la
derogació d'aquesta llei de memòria.

És curiós que el PP avui segueixi pensant que la llei estatal
ja atén aquesta memòria, tot i que ells hi van votar en contra i,
per tant que no seria necessària una llei autonòmica, com ens ha
dit avui de matí mateix la presidenta Prohens; una llei, en
canvi, que sí que va votar el PP a favor en aquest parlament,
que fins ara la volia derogar i que avui s'abstendrà per poder
aprovar dos decrets lleis, no ens pensam que sigui per recuperar
els dret i l’honor de totes aquestes persones que van morir
víctimes de la Guerra Civil i del franquista.
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I a totes les entitats i les persones que ens acompanyeu i que
heu mostrat en tot moment el vostre rebuig a la derogació
d'aquesta llei i a la vostra lluita reiterar-los el suport de MÉS
per Menorca, seguirem lluitant i treballant per garantir el dret
a la veritat, a la memòria, a la reparació i al reconeixement de
les víctimes de la Guerra Civil i de la dictadura, per garantir
que açò no torni passar mai més, perquè nosaltres no oblidam.
Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por el Grupo VOX, Sr. Rodríguez, tiene la
palabra.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. La verdad es que, después de oír al
Sr. Negueruela, que veo que debe haber ido a que sus fans le
den unos abrazos, después de esa intervención, digo, casi no
hacía falta la mía, porque creo que él se ha retratado a sí
mismo. Si hoy ha habido aquí palabras de odio y de rabia,
desde luego no han sido las mías. 

¿Me han oído una sola recriminación, insulto hacia las
víctimas de la represión, de Aurora Picornell o de cualquier
otra víctima? Creo que no. Ni lo harán, porque las balas que se
usaron para matar a Aurora Picornell -que no era una
demócrata, pero sí una revolucionaria, pero no una demócrata-
fueron las mismas que se utilizaron para matar en Paracuellos,
donde además había niños, en Las Checas de Madrid o de
Barcelona, o a los miles de religiosos y religiosas asesinados
por la única causa de su fe en este país en la mayor persecución
religiosa contra el cristianismo que se ha vivido desde la época
del Imperio Romano. 

Y ése es el problema, ustedes no quieren una ley de
memoria, ustedes no quieren reivindicar a las víctimas,
enterrarlas con dignidad y honrarlas, no es lo que quieren,
ustedes -y basta ver su redacción-, quieren leyes de venganza
y de revancha, casi un siglo después, ¿de verdad? Porque, decía
la Sra. Gómez: “Es fundamental la garantía de la no
repetición”. La mejor garantía de la no repetición de volver a
enfrentar a hermanos contra hermanos es que no existan este
tipo de leyes que quieren abrir heridas y echar sal en ellas, y
que basta ver el clima que hay hoy en este parlamento.

Y veremos el año que viene, yo creo que ni Franco, ni en
sus mejores sueños hubiera pensado que 50 años después se
iban a organizar más de cien actos conmemorando su muerte. 

Y, ¿para qué van a usar esos actos? Para tapar el desastre de
su gobierno, la corrupción. Sí, a la mujer del presidente, al
hermano del presidente, al fiscal general nombrado por el
presidente, a los exministros del presidente -sí, sí-, porque,
como ya no pueden volver a desenterrar a Franco, ya han
desenterrado a todo el mundo, pues ahora van a utilizar esto, y
lo van a utilizar con este único propósito: tapar sus vergüenzas.
Y sus vergüenzas no hay Dios que las tape, créanme, ni siquiera
con cien actos de recuerdo al régimen anterior. 

Porque en el fondo ustedes lo que quieren echar en la fosa
común es el régimen del 78, la separación de poderes, la
Constitución, la monarquía, la democracia que nos dimos
todos, y basta ver cómo están asaltando día a día las
instituciones, y lo hacen todo utilizando estas leyes de
memoria, que, por desgracia, hoy no va ser derogada. Pero
llegará el momento, no se preocupen, llegará el momento. 

Ha dicho hoy también la Sra. Gómez que le había estallado
una bomba al Gobierno en la cara con sus pactos y sus
acuerdos. Sra. Gómez, aquí las únicas bombas que han
estallado son las que ponían sus socios y sus socios de
Gobierno, de Bildu, en el País Vasco y en el resto de España,
esas...

(Algun aplaudiment)

..., ya que nos hemos puesto exquisitos con el lenguaje y con la
utilización de las palabras, ésas son las únicas bombas que han
estallado en este país.

De verdad, ustedes igual no me creen, yo no escuché
palabras de odio en mi casa cuando era pequeño, ni siquiera de
mi abuelo, que le habían matado a su padre y a su hermano, de
verdad que no las escuché, no las escuche. Hablaban muy poco
de la guerra, era algo que no querían recordar, era algo
doloroso, y querían mirar hacia el futuro. Ustedes no,  ustedes
quieren seguir mirando al pasado, pero les aseguro que yo no
odio ni a ninguna víctima ni a ninguno de ustedes.

Y espero no tener otro..., vamos, estoy convencido o espero
no tener más enemigos que aquellos que lo son de España.

Gracias, Sr. Presidente.

(Alguns aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Para fijación de posiciones, por el Grupo
Popular, Sra. Gil tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Gracias, presidente, diputados, diputadas. El Grupo Popular
ha estado y está siempre abierto al diálogo, pero “con el puño
cerrado -como decía Indira Gandhi- no se pueden estrechar las
manos”.

Teníamos un pacto de gobernabilidad con VOX, y en el
punto 48 se decía con claridad: “Se derogará la Ley 2/2018, de
13 de abril, de memoria y reconocimiento democráticos de las
Islas Baleares”. El principio pacta sunt servanda es un
principio clásico de derecho civil que implica que los pactos se
tienen que cumplir en sus justas condiciones, sin excusas y sin
pretextos.

Otro de los principios básicos de derecho civil es el
principio de la buena fe, exige una conducta recta y honesta en
el cumplimiento de las obligaciones y exige también lealtad con

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 59 / 17 de desembre de 2024 3263

el prójimo. La lealtad implica, en primer lugar, una conducta
adecuada al decoro social y, en segundo lugar, una expectativa
legítima de que el prójimo va a ser leal. ¿Fue leal el Grupo
VOX, el pasado día 26 de noviembre, en el debate y votación
de la Proposición de ley de simplificación administrativa?

Miren, la cortesía parlamentaria es un conjunto de reglas no
escritas que todos los parlamentarios debemos cumplir. Eso es
una muestra de respeto al resto de los parlamentarios, a esta
Cámara y a los ciudadanos. 

El Govern, es cierto, gobierna en minoría, sin socios de
gobierno y sin pacto de gobernabilidad; el Sr. Abascal lo
rompió, unilateralmente. Y, a partir de aquí, lo deseable es
contar con una oposición responsable, por el bien de esta tierra
y de sus ciudadanos, para dar estabilidad, para solucionar los
problemas y para cumplir un programa de gobierno que obtuvo
el respaldo mayoritario de los ciudadanos de Baleares. 

En cuanto a la memoria democrática, Sr. Apesteguia, usted,
en rueda de prensa, habló, sí, de la importancia simbólica de la
Ley de memoria, sí, es cierto, esa ha sido nuestra postura desde
el inicio de todos estos debates. Se derogue o no esta ley, no
habrá cambios para la memoria democrática. No. ¿Qué
sucedería si la Ley 2/2018 no se deroga por este parlamento?
Pues, que se aplicará la Ley 2/2018. Y, ¿qué sucedería si la Ley
2/2018 se deroga por este parlamento? Que se aplicaría la Ley
estatal 20/2022, de memoria democrática.

La Ley 20/2022 es la ley de memoria democrática más
actual, más moderna -sí-, que recoge todas las leyes
autonómicas que proliferaron durante un tiempo, entre ellas la
Ley de 2018 balear. Y se votó, se votó en este parlamento, y la
apoyamos, pero conviene hacer una precisión: en ese momento
no existía la Ley 20/2022. Hoy, seis años después, no pueden
desconocer que la ley és más actual, más moderna y que supera
a nuestra Ley 2/2018. Sí, no engañen, no engañen, no hagan
propaganda, no engañen.

Porque, además, no me dirán que es distinta la memoria
balear, la memoria andaluza, la memoria asturiana y la del resto
de comunidades autónomas, hayan legislado o no sobre
memoria. ¿Y las leyes que no tienen..., o sea, las comunidades
autónomas que no tienen leyes de memoria democrática,
vulneran los derechos humanos?

Miren, cuando yo les digo los principios de verdad, justicia,
reparación y garantía de no repetición, así como los valores
democráticos de concordia, convivencia, pluralismo político,
defensa de los derechos humanos, cultura de paz e igualdad,
¿están de acuerdo con esto? Sí, ¿no? Es la ley estatal de
memoria democrática, dice lo mismo, -exacto, así es- dice lo
mismo que la Ley 2/2018.

Si se derogara la Ley 2/2018 no afectaría a la Ley de fosas,
a la Ley 10/2016, tampoco afectaría a la memoria democrática.
Por lo tanto, se trata de un pacto, de un punto en un pacto de
gobernabilidad totalmente vacío de contenido, un símbolo,
como decía usted. No es desmemoria, es todo lo contrario. 

La memoria histórica es un deber de toda la sociedad
democrática, es necesario recordarla, pero una recuperación

verdadera y completa, que no sea usada como arma en el
presente para perpetuar enfrentamientos del pasado. 

Este debate, una vez más, ha sido un claro ejemplo: durante
la tramitación de esta proposición de ley han sido constantes las
descalificaciones, para ello basta acudir a los diarios de
sesiones, y no solo en la tramitación de la proposición de ley,
también en las mociones, en las proposiciones no de ley. El
Grupo Popular no ha entrado ni entrará en este debate, porque
hace... -no, no, pueden repasar los diarios de sesiones-,
hubiéramos hecho un flaco favor a la memoria y a la
reconciliación. Sí.

El Grupo Popular mostramos un absoluto respeto por todas
las personas que sufrieron violencia a consecuencia de la
Guerra Civil y del franquismo. La Guerra Civil supuso un
fracaso y debemos aprender para que no se repita. 

Y señores de VOX, el diálogo es, sin duda, el instrumento
válido para todo acuerdo, pero en él hay una regla de oro que
no se puede conculcar: no se debe pedir ni se puede ofrecer lo
que no se puede entregar, porque en esa entrega se juega la
propia existencia de los interlocutores; lo dijo Adolfo Suárez,
que fue una figura clave en la transición de España hacia la
democracia. Gracias, presidente.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sí, Sr. Negueruela?

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Sí, Sr. Presidente, el Partido Socialista retira sus enmiendas.

EL SR. PRESIDENT:

Retira las enmiendas. Por tanto..., podemos votar todo el
articulado en una sola votación, si nadie pide votación
separada, artículos primero, segundo, disposición transitoria
única, disposición final única, denominación de la proposición
de ley y exposición de motivos. Lo votamos todo junto. ¿De
acuerdo?

Votamos.

6 votos a favor, 26 en contra, 25 abstenciones.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Sr. Presidente,...

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Se proclama no aprobada la proposición de ley debatida.

Y se levanta la sesión.

(Aplaudiments i petita cridòria)
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